
دستیابی به تجارت ۲۰ میلیارد دلاری با عراق تا ۱۴۰۴
خریدار  تفاهم نامه همکاری دومین نشســت 
کمیته مشترک همکاری های بازرگانی جمهوری 
اســامی ایران و جمهــوری عراق در راســتای 
تســهیل و توســعه تجارت بین دو طرف به امضا 

رسید.
 نشست دو روزه کمیته مشــترک بازرگانی ایران و 
عراق با حضور معاونان وزرای تجارت دو کشــور و 
جمعی از نمایندگان دســتگاه های مرتبط با هدف 
پیگیری رفع موانع توســعه تجاری ایران و عراق با 

امضای تفاهم نامه ای به پایان رسید.
تفاهم نامــه همــکاری دومین نشســت کمیته 
مشــترک همکاری های بازرگانی بین جمهوری 
اســامی ایران و جمهوری عراق به امضای مهدی 
ضیغمی، رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران و 
ســتار جبارالجابری، معاون وزیــر بازرگانی عراق 

رسید.
در این تفاهم نامه دو طــرف بر ایجاد توازن تجاری 
با ایجاد شرکت های صنعتی مشــترک در مبادی 

مرزی ایران و عراق تاکید کردند.
مهدی ضیغمی معاون وزیر صمت در این نشســت 
گفت: مهمترین موضوع در این تفاهم نامه بررسی 
برنامه ها، زیرساخت ها و راهکارهای توسعه تجاری 
کشور و دستیابی به تجارت ۲۰ میلیاردی در کوتاه 
مدت )پنج ساله( و رســیدن به تجارت ۴۰ میلیارد 

دلاری در بلندمدت )۱۰ ساله( است.
وی افــزود: با برگزاری جلســات منظــم از جمله 
کمیته مشترک بازرگانی دو کشــور می توانیم به 
اهداف تجاری مان دست یابیم و مسائل و مشکات 

را حل کنیم.
ضیغمی اظهار داشت: هم اکنون مبادلات تجاری 
دو کشور یک طرفه و به نفع ایران است و برای ایجاد 
پایداری و ثبات در تجارت میان دو کشــور، یکی از 
موضوعاتی که باید در نظر گرفته شود ایجاد توازن 

میان واردات و صادرات دو کشور است.
رئیس سازمان توسعه تجارت ایران گفت: از طریق 
تأسیس شهرک های صنعتی مرزی و مناطق آزاد 
عراق یا تهیه کالاهایی که در عراق تولید می شود و 
ایران نیاز دارد می توان تا حدودی این مشکل را تا 

حدودی برطرف کرد.
وی افزود: در این نشســت تاش شــد با مذاکره 
راهکارهای برای حل مســائل فیمابین از جمله 
در حوزه لجســتیک که الان تجار مشکل دارند 
و بعضی از تراکنش های مالی و تســهیل تجارت 

پیدا کنیم.
معــاون وزیر صمت عنــوان کــرد: همچنین یک 
برنامه مشــترک همکاری تدوین شد؛ نکته بعدی 
اینکه بســیاری از مســائل که وجود دارد قباً در 
قالب کمیسیون مشترک یک سال یا دو سال زمان 
می برد که توافق درباره آن ها صورت بگیرد، اما الان 
توافق شده است تا در قالب کمیته مشترک، هر دو 
ماه یک بار جلســه داشته باشــیم تا این مسائل را 

مورد بررسی و حل فصل قرار دهیم.
بر اساس اعام سازمان توســعه تجارت ایران، در 
این تفاهم  نامه طرفین ضمن تاکید بر تحقق اهداف 
همکاری های برادرانه، بر تسهیل و توسعه تجارت 
و تقویت زیرساخت های تجاری، ضرورت افزایش 
مناســبات تجاری دو کشور تا ســطح ۲۰ میلیارد 
دلار در سال ۱۴۰۴ )۲۰۲۵( و تاش برای برقراری 
توازن تجــاری میان دو طرف و تســهیل و کاهش 
موانع فراروی در راســتای منافــع دو طرف تاکید 

کردند.
بر اســاس این تفاهم نامه دو طــرف همچنین بر 
پیگیری مستمر توســعه روابط تجاری بر اساس 
مفاد تفاهم نامه در زمینه حــل و فصل اختافات 
میان اتحادیه اتاق هــای بازرگانی عــراق و اتاق 
بازرگانــی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران در 
سال ۲۰۲۲ در بغداد و بر اساس قوانین و مقررات 
جاری در دو کشــور توافق کردند و مقرر شد همه 
همکاری های بازرگانی میان بخشهای خصوصی 
دو طرف بر اســاس قراردادهای مکتوب و رسمی 
تأیید شــده توســط اتاقهای بازرگانی دو طرف 
انجام گرفته و در صورت بروز اختاف بر اســاس 
نظام نامه مذکــور از طریــق داوری حل و فصل 

شود.
دو کشــور همچنین در زمینه توسعه و تقویت زیر 
ســاخت های تجاری و در خصوص پیگیری های 
لازم به منظور ترانزیت متقابــل کالاهای ایرانی از 
سرزمین عراق بر اساس مقررات گمرکی و پیگیری 
ماحظات ارائه شده توســط طرف ایرانی از طریق 
مجاری رســمی و انعکاس آنها به مراجع ذیصاح 
جهت پاســخگویی در ســریع ترین زمان ممکن 
توافق کرده و مقرر شــد طرف عراقــی نتیجه را در 
مدت زمان مناســب از طریق مجاری دیپلماتیک 

اعام کند.
بر اســاس این تفاهم نامه طرف هــا همچنین در 

زمینه برگــزاری دور دوم اجــاس کمیته ویژه 
دو کشــور در زمینه تعیین و بررســی مشکات 
گذرگاه های مرزی مشــترک و حل و فصل مواقع 
و تقویت نظارت بر خودروها و مسافران و کالاهای 
عبوری از گذرگاه های رســمی و تکمیل بررسی 
میدانی ساماندهی بازارچه های مرزی و مشخص 
کردن ســقف زمانــی بــرای تعییــن موقعیت 
بازارچه هــا در راســتای منافع دو کشــور توافق 

کردند.
تبادل فهرســت و مشــخصات تماس مسئولان 
پایانه های تجاری و بازارچه های مرزی دو کشــور 
از طریق مجاری دیپلماتیک مورد توافق دو طرف 

قرار گرفت.
بر اســاس این تفاهم نامه دو طــرف همچنین بر 
پیگیری تســهیل تأمین مالی مــراودات تجاری 
میان دو کشور از طریق برگزاری جلسات دو جانبه 
هیأت های فنی بانک های مرکزی دو کشور توافق 

کردند.
با توجه به منافع مشــترک ناشی از اجرای قوانین و 
مقررات جاری در دو کشور، طرف ها بر همکاری در 
زمینه توسعه اقتصادی و سرمایه گذاری و تقویت 
مزایای رقابتی شهرک های صنعتی و مناطق آزاد 
و همچنین همکاری متقابــل و معرفی فرصتهای 
موجود در دو طــرف از طریق برگزاری جلســات 
دو جانبه میان مراجع دولتــی و خصوصی ذیربط 
دو کشــور طی زمان مناســب از طریــق مجاری 

دیپلماتیک توافق کردند.
بر اســاس این تفاهم نامه طــرف ایرانی همچنین 
آمادگی خود را جهت آموزش کارکنان ســازمان 
گمرکات عراق در خصوص مقررات متحدالشــکل 
بین المللی و رویه های توصیه شده سازمان جهانی 

گمرک اعام کرد.
دومین نشست کمیته مشــترک بازرگانی ایران و 

عراق از تاریخ ۴ لغایت ۵ مهرماه برگزار شد.

وزیر صمت مطرح کرد

وساز رانت بدهیم؟ چرا به خودر

شورای رقابت تکذیب کرد

 دور سوم 
و  وش خودر فر
در سامانه 
یکپارچه است
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خانه  هنر   میرا

رییس جمهور مطرح کرد
و سرمایه گذاری  بقای صنایع کشور در گر

وزرسانی مستمر  و به ر

 پیام رهبر معظم انقلاب به مناسبت هفته دفاع مقدس و روز تجلیل
 از شهیدان و ایثارگران:

وال برای همه  ما   شهیدان الگوهای بی ز
و نسل های پس از ما هستند

وزیر اقتصاد:
از تله رشد اقتصادی پایین و سرمایه گذاری 

ج شدیم صفر خار

تجمیع کارت های بانکی و خدماتی در کارت ملی هوشمند
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چند نکته درباره پیشنهادی عجیب
ســید عباس حســینی طی چند روز اخیر، زمزمه هایی در خصوص لزوم 
خروج فولاد وســیمان از بورس کالا با هدف تنظیم بازار و ایجاد شرایط مساعد 

برای رونق تولید مسکن از ساختمان وزارت راه و شهرسازی به گوش می رسد.
نکتــه تعجب آور ایــن خبر اینجاســت که پیشــنهاد خروج  ایــن دو کالای 
اســتراتژیک از بورس کالا با همان دلایلی ارائه می شــود که بــرای ورود این 

محصولات به بورس کالا عنوان می شد.

یادداشت

گردشگری سبز محبوب گردشگران و سرمایه گذاران 
حســن تقی زاده انصاری  پس از فروکشــی همه گیری کووید ۱۹، صنعت 
گردشگری در جهان ســرعت خود را افزایش داده و پیوســته به سطح قبل از 

همه گیری در حال بازگشت است. 

دیدگاه

آگهی مناقصه عمومی
لکه گیری آسفالت معابر در سطح منطقه دو

 موضوع مناقصه: لکه گیری آسفالت معابر در سطح منطقه دو
مبلغ و نوع سپرده شرکت در مناقصه: مبلغ ضمانت شرکت در مناقصه به صورت مقطوع و به میزان 700.000.000 ريال 
که می تواند به صورت واريز وجه نقد به حساب سپرده 2025146685 بانک تجارت به نام منطقه دو شهرداری يزد و يا به صورت 

ضمانت نامه بانکی )دارای اعتبار سه ماهه( در وجه حساب مذکور باشد.
مبلغ و نوع سپرده انجام تعهدات: مبلغ ضمانت انجام تعهدات در هنگام عقد قرارداد معادل10% مبلغ کل قرارداد می باشد.

نحوه تأمین اعتبار: از محل بودجه سال 1402 منطقه دو شهرداری يزد تأمین اعتبار می شود.
مهلت خرید و تحویل اسناد: زمان خريد اسناد مناقصه از تاريخ  1402/07/08 تا تاريخ 1402/07/13 و حداکثر تاريخ تسلیم 
مدارک و ارائه پیشنهاد قیمت در سامانه ستاد )سامانه تدارکات الکترونیکی دولت( به آدرس setadiran.ir و تحويل پاکت)الف( 
)ضمانت نامه بانکی( به دبیرخانه محرمانه حراست شهرداری يزد تا پايان وقت اداری روز سه شنبه مورخ 1402/07/25 می باشد 
و کلیه پیشنهادات در ساعت12:30 روز چهارشنبه مورخ 1402/07/26 در دفتر مدير منطقه دو شهرداری يزد مفتوح و با حضور 

اعضاء تصمیم گیری خواهد شد.
محل دريافت اسناد: تمامی متقاضیان می بايست جهت خريد اسناد به سامانه ستاد )سامانه تدارکات الکترونیکی دولت( به آدرس 
setadiran.ir مراجعه نمايند. بديهی است در صورت عدم رعايت اين بند و واريز وجه، منطقه دو نسبت به استرداد آن هیچ 

گونه مسئولیتی ندارد.
مبلغ فروش اسناد: مبلغ فروش اسناد 1.000.000 ريال که در سامانه ستاد درج گرديده )شماره حساب 2091512222 بانک 

تجارت به نام منطقه دو شهرداری يزد(، ساير اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.
محل انجام کار: سطح منطقه دو شهرداری يزد

ـ چنانچه برنده اول و دوم حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنها به ترتیب به نفع منطقه دو شهرداری ضبط خواهد شد.
ـ منطقه دو شهرداری يزد در رد يا قبول هر يک از پیشنهادات مختار است.

ـ شرکت در مناقصه و دادن پیشنهاد به منزله قبول شروط و تکالیف شهرداری يزد موضوع ماده 10 آيین نامه معاملات شهرداری 
های مراکز استان ها می باشد.

ـ به اين پیمان پیش پرداخت و تعديل تعلق نمی گیرد.
ـ ساير اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مناقصه مندرج می باشد.

ـ هزينه چاپ و نشر آگهی و کارشناسی به عهده برنده مناقصه می باشد.
روابط عمومی منطقه دو شهرداری یزد

شناسه آگهی:   1576723 

شهرداری منطقه دو



امام جمعه موقت تهران:

وانی و سلب اعتماد از مسئولان هستند بعضی  ها به دنبال ناامنی ر

رییس جمهور مطرح کرد

وزرسانی مستمر  و سرمایه گذاری و به ر بقای صنایع کشور در گر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 پیام رهبر معظم انقلاب به مناسبت هفته دفاع مقدس و روز تجلیل
 از شهیدان و ایثارگران:

وال برای همه  ما   شهیدان الگوهای بی ز
و نسل های پس از ما هستند

 در پیام رهبرمعظم انقاب آمده اســت: شهیدان، ستارگان راهنمایند؛ 
الگوهای بی زوال برای همه ی ما و نســلهای پس از ماینــد؛ رفتار آنان 

درس است؛ انگیزه های آنان حکمت است.
حضرت آیــت الله خامنه ای در پیامی به مناســبت هفته دفاع مقدس و 
روز تجلیل از شــهدا و ایثارگران تاکید کردند که باید پیام شــهیدان را 

بدرستی بشنویم و از آن برای آبادی دنیا و آخرت بهره گیریم.
پیام رهبر انقاب اســامی که توســط حجت الاســام موسوی مقدم 
نماینده ولی فقیه در بنیاد شــهید و امور ایثارگران، در گلزار شــهدای 

بهشت زهرای تهران قرائت شد، به این شرح است:
بسم الله الرّحمن الرّحیم

فرصتِ روزهای خاطره انگیز دفاع مقدس را برای سام بر شهیدان عزیز 
و تعظیم در برابر ارواح مطهّر آنان مغتنم میشمارم.

شــهیدان، ســتارگان راهنمایند؛ الگوهای بی زوال بــرای همه ی ما و 
نســلهای پس از مایند؛ رفتار آنان درس است؛ انگیزه های آنان حکمت 
اســت. پیام آنان را باید به درســتی بشــنویم و از آن برای آبادی دنیا و 

آخرت در همه ی دوره ها و نسل ها بهره بگیریم.
سام خداوند و اولیائش بر شهیدان عزیز.

سیّدعلی خامنه ای

کنعانی در واکنش به انفجار تروریستی در بلوچستان اعلام کرد
انفجار در پاکستان مصداق بارز دوری 

وریست ها از تعالیم رحمانی پیامبر است تر
 ســخنگوی وزارت امور خارجه اقدام تروریستی همزمان با راهپیمایی 
و جشــن مردمی میاد پیامبر رحمت و مهربانی را مصداق بارز دوری 

تروریست ها از تعالیم رحمانی پیامبر گرامی اسام )ص( دانست.
 ناصر کنعانی ســخنگوی وزارت امورخارجه در پی بمب گذاری انجام 
شده در تجمع شرکت کنندگان در راهپیمایی میاد پیامبر اکرم )ص( 
در یکی از شهرهای ایالت بلوچستان پاکستان، ضمن محکوم کردن این 
اقدام تروریستی، به دولت و مردم پاکستان، به ویژه بازماندگان قربانیان 

تسلیت گفت و برای مجروحان سامتی و شفای عاجل مسألت کرد.

ســخنگوی وزارت امور خارجه اقدام تروریستی انجام شده در خصوص 
راهپیمایان میــاد پیامبر رحمــت و مهربانی را مصــداق بارز دوری 

تروریست ها از تعالیم رحمانی پیامبر گرامی اسام )ص( دانست.
 این حمله تروریستی روز جمعه ۷ مهر ماه و در آستانه هفته وحدت در 
شهر مستونگ ایالت بلوچستان پاکستان انجام شده که در آن تا کنون 

شمار کشته شدگان این انفجار تروریستی به ۳۵ نفر رسیده است.
این اقدام تروریســتی در حین برگزاری اجتماع مردمی جشــن میاد 
پیامبر )ص( در شــهر مســتونگ واقع در ایالت بلوچســتان به وقوع 
پیوســته اســت جایی که چند هفته پیش گروه تروریســتی داعش 
مســئولیت یک بمب گذاری علیه مقام ارشــد حزب جمعیت علمای 

اسام را بر عهده گرفت.
تاکنون هیچ گروهی مسئولیت انفجار انتحاری در بلوچستان پاکستان 
را بر عهده نگرفته است. برخی منابع گفتند که گروه تروریستی تحریک 

طالبان پاکستان هر گونه دخالت خود در این انفجار را رد کرده است.

امیر سیاری:
 پیشرفت در تمامی عرصه ها تنها راه مقابله

 با نقشه های دشمنان است
معاون هماهنگ کننده ارتش با تاکید بر اینکه نیروی انســانی جوان، 
کارآمد و با انگیزه گنج های ارزشمند ارتش هستند، گفت: پیشرفت در 

تمامی عرصه ها، تنها راه مقابله با نقشه های شوم دشمنان است.
 امیر دریادار ســیاری معاون هماهنگ کننده ارتــش در دوره تئوری 
معارف جنگ دانشــجویان دانشــگاه پدافند هوایی خاتم الانبیا )ص(، 
اظهار داشــت: نیروهای چهارگانه ارتــش با بهره گیــری از تجارب و 
دســتاوردهای دوران دفاع مقدس پله های ترقی را یکی پس از دیگری 
طی کرده اند و امروز شاهد طراحی و تولید بسیاری از سامانه های بومی 
و به روز در بدنه ارتش هستیم که با نمونه مشابه خارجی در رقابت است.

امیر دریادار سیاری با تشــریح برخی از رشــادت های حیرت برانگیز 
نیروی دریایــی در طول دوران دفاع مقدس، خاطرنشــان کرد: با تکیه 
بر دانش داخلی و اعتماد به نفس جوانان سرزمینمان، دستیابی به انواع 
تجهیزات به روز با فناوری بســیار بالا در مدت زمان کوتاهی محقق شد 
و هم اکنون شــاهد طراحی و تولید انواع ناوشــکن ها و زیر دریایی ها با 

قابلیت حمل موشک، بالگرد و انواع پهپادها هستیم.
وی با اشــاره به برخی از دســتاوردهای اخیر نیروی دریایی ارتش در 
طراحی و ساخت زیر دریایی و ناوشکن های پیشرفته از جمله جماران، 
ســهند، دماوند، تفتان و....، اذعان داشــت: لحظه ای توقــف در ارتقا 
توانمندی نظامی موجب دستیابی دشــمن به نقشه های شوم می شود 
و تنها راه مقابله با دشــمن در برهه کنونی پیشــرفت علمی در تمامی 

عرصه ها است.
معاون هماهنگ کننده ارتش خطاب به دانشــجویان دانشگاه پدافند، 
تاکید کــرد: دانشــجویان دانشــگاه پدافند نقش خطیری در رشــد، 
پیشــرفت و آینده روشــن نیروی پدافند هوایی ارتش ایفا می کنند و 
همواره باید با هم افزایی و تبادل دانش با ســایر مراکز علمی، آموزشی و 

دانشگاهی این روند رو به رشد فزونی بگیرد.

پویش مهر بر پرسش مهر ارجحیت دارد
یک عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسامی گفت: 
در مقطع زمانی فعلی پویش مهر بر پرســش مهر ارجحیت دارد چون 
باعث کنجکاوی دانش آموزان درباره پیشرفت های جمهوری اسامی 

ایران می شود.
محمدمهدی زاهدی اظهار کرد: این که رئیس جمهور پرسش مهر را به 
پویش مهر تبدیل کرده ابتکار خوبی بود چون ســیاه نمایی های زیادی 
توســط ضد انقاب صورت می گیرد و اینگونه ترســیم می کنند که در 
جمهوری اسامی ایران قحطی اســت و هیچ کاری نشده است؛ ممکن 
اســت انتشــار این مطالب در فضای مجازی در ذهن دانش آموزان اثر 
بگذارد.وی ادامه داد: براین اســاس پویش مهر باعث ایجاد کنجکاوی 
در بین دانش آموزان می شــود مبنی بر این که از سال ۵۷ تاکنون یعنی 
بعد از گذشــت بیش از ۴۰ ســال از پیروزی انقاب چه کارهای بزرگی 
صورت گرفته و ما توانسته ایم در قالب شعار استقال آزادی، جمهوری 

اسامی به چه اهدافی برسیم.

تریبون

فرمانده نیروی پدافنــد هوایی ارتش گفــت: نیروی 
پدافند هوایی کشور پیشرفته ترین و بهترین تجهیزات 
کاما بومی را در همه زمینه ها اعم از کشف، رهگیری، 

درگیری و سامانه های اطاعاتی در اختیار دارد.
 امیر ســرتیپ »علیرضا صباحی فرد« فرمانده نیروی 
پدافند هوایی ارتش در یادواره تجلیل از شــهدای این 
نیرو ضمن تبریک هفته دفاع مقدس اظهار داشت: در 
جنگ تحمیلی در شرایطی بودیم که اندک تجهیزات 

را در اختیار داشتیم.
امیر صباحی فرد با بیان اینکه در دوران دفاع مقدس ما 
به لحاظ تجهیزاتی وابسته بودیم، ادامه داد: تجهیزات 

ما در جنــگ تحمیلی از کشــورهای دیگر 
خریداری شده بود.

فرمانده نیروی پدافند هوایــی ارتش تاکید 
کرد: ملت شــهید پرور و ولایی ایران بدانند 
که در نیــروی پدافند هوایی کشــور دارای 
پیشــرفته ترین و بهترین تجهیــزات کاماً 
بومــی را در همــه زمینه ها اعم از کشــف، 

رهگیری، درگیری، ســامانه های اطاعاتی در اختیار 
دارد.

وی با بیان اینکه جمهوری اسامی ایران قدرت مطلق 
پدافند هوایی در ســطح منطقه اســت، افزود: نیروی 

پدافند هوایی جمهوری اسامی ایران در دنیا 
حرف های زیادی برای گفتن دارد.

امیر ســرتیپ صباحی فرد خاطرنشان کرد: 
دشمنان به خوبی می دانند که پدافند هوایی 
جمهوری اســامی ایران دارای قدرت برتر 
است و فضای مقدس ایران اسامی امن ترین 

هوا را در کل دنیا است.
گفتنی اســت، با حضور آیت الله »کاظم صدیقی« امام 
جمعه موقت تهــران از خانواده ۱۰۸ شــهید نیروی 
پدافند هوایی ارتش در پایتخت در ســازمان عقیدتی 

سیاسی ارتش تقدیر شد.

در این مراســم امیر ســرتیپ علیرضــا صباحی فرد 
فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش جمهوری اسامی 
ایران و برخی مســئولین لشکری و کشــوری حضور 

داشتند.
همچنین در این مراســم از تعدادی از پیشکســوتان 
دوران دفــاع مقدس کــه در عملیات هایــی همچون 
والفجر ۸، کربای ۵، بیــت المقدس و دیگر عملیات ها 

حضور داشتند، تقدیر شد.
این مراســم با هدف زنده نگهداشــتن یــاد و خاطره 
شــهدای نیروی پدافنــد هوایی ارتــش، ایثارگران و 

قدردانی از خانواده معظم آن ها انجام شد.

عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس گفت: معاون 
اول رئیس جمهور واردات خودروهــای کارکرده با ارز 
منشا خارجی را پذیرفت و به نظر می رسد، هفته آینده 
آئین نامه واردات خودروهای کارکرده در دولت تصویب 
شــود. لطف اله ســیاهکلی درباره واردات خودروهای 
کارکرده، گفت: آئین نامه واردات خودروهای کارکرده 
از مدتی پیش آماده و برای تصویب به دولت فرســتاده 

شــد؛ در این آئین نامه منابعی برای تأمین ارز موردنیاز 
برای واردات خودرو پیش بینی شــده بود، اما ایراداتی 
به آن وارد شــد و بانک مرکزی برخی از ایــن منابع را 
نپذیرفت.نماینده مردم قزوین، آبیک و البرز در مجلس 
شــورای اســامی ادامه داد: هفته پیش جلســه ای با 
حضور بنده و رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
و آقای مخبر معاون اول رئیس جمهور برگزار شــد که 

در این جلســه واردات خــودرو با ارز منشــأ خارجی را 
پذیرفت.وی اضافه کرد: با نهایی شدن آئین نامه واردات 
خودروهای کارکــرده، خودرو به راحتــی و بدون مانع 
وارد می شــود، زیرا با توجه بــه محدودیت های ارزی، 
بزرگترین مانع برای واردات خودرو تأمین ارز موردنیاز 
اســت.این نماینده مردم در مجلس یازدهم بیان کرد: 
در صورتی که بتوان از ظرفیت ارز منشــأ خارجی برای 

واردات اســتفاده کرد، ایرانیــان خارج از کشــور نیز 
می توانند از ارز خود برای واردات استفاده کنند که این 
اتفاق می تواند تأثیر مهمی در بازار خودرو داشته باشد.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس تصریح کرد: به 
نظر می رســد هفته آینده آئین نامه واردات خودروهای 
کارکرده تصویب شود؛ مردم منتظر خبرهای خوبی در 

این حوزه باشند.

ارتش

مجلس

خریــدار  امام جمعــه موقت تهــران با 
اشــاره به هفته وحدت گفت: بدون وحدت 
نمی شــود زنده بود، وحدت همان ولایت و 
امامت اســت و رمز وحدت این است که زیر 
یک پرچم باشیم و پرچمدار را قبول داشته 
باشیم؛ پس پرچم وحدت امت اسامی امام 
لازم دارد.حجت الاسام والمسلمین کاظم 
صدیقی در خطبه های دوم نماز جمعه این 
هفته تهران بــا بیان اینکه آنچــه در درجه 
اول وحدت را به هم می زند شــیطان است، 
خاطرنشــان کرد: قــرآن شــیطان را مبدا 

اختافات و تفرقه معرفی می کند.
خطیب نماز جمعه ایــن هفته تهران با بیان 
اینکه دنیای استکبار یعنی آمریکا، شیطان 
بزرگ است و منشــا تفرقه انگلیس خبیث 
اســت، تصریح کرد: آمریکا و انگلیس ایجاد 
جنگ می کنند و مرزها را با شــیطنت خود 
تعیین کرده و گاهی کشــورهای کوچکی را 
برای زمینه سازی جدایی مسلمانان ایجاد 
می کننــد که ایــن مرزها منشــأ اختاف 

می شود.
وی همچنین با اشــاره به تاثیــرات منفی 
ایجاد شــایعات و بدبینی هــا علیه یکدیگر 
در کشــور گفت: بعضی ها می خواهند مردم 
را به هم بریزند و ناامنــی روانی برای جامعه 
اســامی به وجــود آورند و موجب ســلب 
اعتماد از مســئولین شــوند و این اقدامات 
محبتــی را که باعــث انســجام در جامعه 

می شود را از بین می برد.
وی با بیــان اینکــه در یک جامعــه وقتی 
احساس امنیت وجود داشته باشد محبت و 

دوستی ایجاد خواهد شد خاطرنشان کرد: 
اگر انسجام و محبت در جامعه نباشد باعث 
ایجاد نفرت می شــود پــس آغوش محبت 

است که وحدت را ایجاد می کند.
امام جمعه موقت تهران با بیان اینکه انسان 
چهار ســرمایه دارد که شــامل جان، مال، 
ناموس و آبرو می شــود، تاکید کرد: انسان 
برای حفظ این چهار سرمایه تاش می کند.

وی توضیــح داد: جامعه زمانی امن اســت 
که در آن ترور نباشــد چون وقتی در جامعه 
ترور وجود داشته باشد امنیت جانی وجود 
ندارد. همچنیــن وقتی بیگانــه میکروب 
هرزگــی را در یک جامعه شــایع می کند و 
بانوان جامعه را به بی حیایــی و بی حجابی 
دعوت می کند این هرزگی ها باعث می شود 
که نظام خانواده در جامعه بــه هم بریزد. از 
طرف دیگر وقتی در جامعه ای حال و حرام 
رعایت نشود و هر کســی به خود اجازه دهد 
در مال دیگران دست درازی کند اعتمادی 

برای سرمایه گذاری نمی ماند.
صدیقی در ادامه با اشــاره به اهمیت حفظ 
آبروی مومــن در جامعه گفــت: در حدیث 
آمده است یک درهم ربا آلودگی اش بیشتر 
از ۳۶ زنا اســت و بردن آبروی یک مسلمان 

گناهش بیشتر از ربا است.
خطیــب نمــاز جمعه ایــن هفتــه تهران 
خاطرنشــان کرد: مــردم عزیز از شــایعه 
پراکنی ها و شــنیدن شایعات و قبول کردن 
و منتقل کردن آنهــا پرهیز کنند که موجب 
ریختن آبروی مسلمان می شود و مسئولین، 
صدا و سیما و سخنگوها در این رابطه به فقه 

مراجعه کنند و دقت داشته باشند که ناامنی 
عمومی ایجاد نشود و روحیه و روان مردم در 

اثر شایعات در معرض تزلزل قرار نگیرد.
صدیقی به هفته دفاع مقدس اشــاره کرد و 
گفت: دفاع مقدس ادامه عاشورای حضرت 
سیدالشهدا اســت. جبهه برای ما ظرفیتی 
بــرای خودیابی، شــکوفایی اســتعداد و 
فتوحات علمی و عرفانــی بود، دفاع مقدس 
بود که جایگاه رهبری ولی فقیه و تفاوت آن 
با رهبری های دیگــر را در معرض دید همه 

عالمیان قرار داد.
امام جمعه موقت تهران با اشــاره به ســفر 
رئیس جمهور به مقر ســازمان ملل گفت: 
رئیس جمهور عالم ربانی و جهادگرمان در 
ابتکار بی ســابقه و کم نظیر خود در سازمان 
ملل افتخار آفرید و قــرآن را به عنوان پرچم 
وحدت و عزت جامعه بشری به دست گرفت 
و معرفی کرد و نشان داد که سوزاندن قرآن 
نمی تواند اصل و باطن آن را بسوزاند چرا که 

کتاب انسانیت و تمدن است.
صدیقی با اشاره به تاکیدات رئیس جمهور 
در ســازمان ملل در مورد خانــواده گفت: 
شــاهدیم که با اشاعه فحشــا و آزاد کردن 
قانون همجنس گرایی که مایه شــرمندگی 
بشریت اســت کانون خانواده را هدف قرار 
گرفته اند اما رئیس جمهــور ما با تبیین این 
مسئله در سازمان ملل، فطرت ملت، انقاب 

و رهبری ما را به گوش جهانیان رساندند.
امام جمعه موقت تهران در ادامه خطبه های 
دوم نماز جمعه این هفته تهــران به پرتاب 
ماهواره نور هم اشاره کرد گفت که این کار به 

دست فرزندان خودمان انجام شده است. از 
طرف دیگر او از سربازان گمنام امام زمان به 
عنوان عناصری جان بر کف تشــکر کرد که 
در کشف باندهای ترور و ۳۰ بمب خطرناک 
که قرار بود در تهران باعث شــهادت جمع 
کثیری شــوند تاش کردند و از قوه قضاییه 

برای همکاری در این زمینه نیز تشکر کرد.
وی از نیروهای نظامی و انتظامی تشکر کرد 
که در سالگرد آشوب با تاش های آنها آب از 
آب تکان نخورد و در نهایت از خودگذشتگی 
مایه گذاشــتند و امنیت را بــرای جامعه به 

ارمغان آوردند.
صدیقــی میاد خورشــید نبــوت و طلوع 
خورشید امامت و ولایت را هم تبریک گفت 
و افزود: پرچمدار انقاب فرهنگی معرفتی و 
تبیین کننده باطن اسام و امامت و ولایت 

امام جعفر صادق بودند.
وی در خطبه های اول نماز جمعه این هفته 
تهران نیز به تفســیر تعبیر صراط مستقیم 
در ســوره توحید پرداخــت و گفت: صراط 
مســتقیم همان صراط رهروان راه یافته و 
صراط مهاجران به مقصد رســیده اســت و 
صراط یک حقیقتی اســت که پویاســت، 

یعنی هم راه است هم راهنما و هم راهبر.
در جریان نماز جمعه این هفته تهران یکی 
از نمازگزاران به پا خاســت و به مشــکات 
اقتصادی و معیشــتی خود اشــاره کرد که 
حجت الاسام والمسلمین صدیقی در پایان 
خطبه هــا گفت: عزیزی کــه صحبت هایی 
داشــتند بعد از نماز بیایند تا فرمایشاتشان 
را گوش کنیم و اگر کاری از ما ساخته است 

انجام دهیم.

امیر صباحی فرد: ایران اسلامی دارای امن ترین آسمان در دنیا است

وهای کارکرده، با نهایی شدن آئین نامه تسهیل می شود واردات خودر

خریدار  رییس جمهور گفــت: با وجود 
برخی برداشــت ها، بقای صنایع کشور در 
گرو ســرمایه گذاری و به روزرسانی مُستمر 
آنهاست و چنانچه از این مساله غفلت شود، 

پیشرفتی هم مُحقق نخواهد شد.
 آیت الله ســید ابراهیم رییســی در آیین 
راه انــدازی نیــروگاه شــهید کاظمــی 
فولاد مبارکــه اصفهان خطــاب به همه 
و  صنایــع  مدیــران  تصمیم ســازان، 
مســوولان دولت تاکید کرد: اگــر از این 
نکته مهــم غافل شــویم، همســایگان 
کشــور از ما پیشــی می گیرند و سهم ما 
در بهره برداری از فرایند توســعه صنعت 

کاهش می یابد.
رییس جمهور خاطرنشــان کــرد: حرکت 
برای خودکفایی، استقال و بومی سازی از 
نکات مثبت مجموعه فولاد مبارکه اصفهان 
اســت که بر اســاس منویات رهبر انقاب 

پایه ریزی شده است.
وی افزود: بر همین اساس، تاش برای خود 
تامینی آب و بــرق در صنعت فولاد مبارکه، 

کار بسیار بزرگ و دوراندیشانه است.
رییــس جمهــور بــر ضــرورت انجــام 
مســوولیت های اجتماعی در حوزه صنایع 
نیــز تاکید کرد و افــزود: گام هایــی که در 
صنعت فولاد مبارکه برداشته می شود باید 
در جهت تسهیل و رفع مشــکات مُبتابه 

مردم استان نیز باشد.
آیت الله رییســی با ابراز خرسندی از حضور 
در جمــع مدیــران، کارکنــان، کارگران، 
مهندسان و مشــاوران صنعت فولاد گفت: 
تولید در کشور یکی از ضرورت های اجتناب 
ناپذیر و شــرط اساســی در حوزه اقتصاد 

مقاومتی است.

رییس  جمهور ادامه داد: شــرط اساســی 
اقتصاد مقاومتی، اســتقال در تولید بویژه 
در صنایع مادر و زیرســاخت است که فولاد 

اصفهان نیز در زُمره آنهاست.
وی افــزود: گام هایی که بــرای تولید فولاد 
سبز در کشــور برداشته می شــود، حرکت 
بــرای دســتیابی بــه جایگاه نخســتین 
تولیدکنندگان جهان در این عرصه است و 
با فرایندی که در صنعت فولاد کشور وجود 
دارد می توان رُتبه تولید فــولاد ایران را که 
امروز در جایگاه دهم اســت، بــه رُتبه های 

عالی تر نیز رساند.
آیت الله رییسی افزود: رشــد کمی و کیفی 
صنعت فولاد اصفهــان با تاثیر بــر ارتقای 

جایگاه کشور در جهان، برای نظام اسامی 
تولید قدرت می کند همچنانکه جانفشانی 
شــهدا و رزمندگان، ما را در همه زمینه ها 

قدرتمند کرده است.
وی با بیان اینکه دشمن درصدد ضربه زدن 
به نظام تولید و اقتصاد کشــور است، افزود: 
با وجود تنگنا و شرایط تحریم؛ تحقق رشد 
اقتصادی در کشور محاســبات دشمنان را 
به هم ریخته اســت و آنها این موفقیت ها را 

برنمی تابند.
رییس دولت سیزدهم افزود: خون شهیدان 
سرمایه بزرگی برای کشور است به این معنا 
که مردم برای حفظ کشــور و نظام از جان 
مایه می گذارند و همین مساله دشمن را در 

اهداف خود دچار سردرگمی کرده است.
رییس جمهور تصریح کرد: با تکیه بر اراده، 
ایمان و امید، رشــد تولید در کشــورمان را 
بجایی خواهیم رســاند که مردم به آسایش 

برسند.
وی خاطرنشان کرد: فولاد مبارکه اصفهان 
نیز طبق اهداف بزرگ و برنامه دقیق در حال 
حرکت است و بررســی جزییات و فرایندها 
در این مجموعه نیز گــواه بر همین موضوع 

است.
وی با بیان اینکه کارگران، کارشناســان و 
مدیران در کســب افتخــارات این صنعت 
نقش دارند، افزود: کارگــران صنعت فولاد 
در شــرایطِ ســختِ مُجاور کُوره هــا برای 

اعتای ایــن بخش همواره کوشــا بوده اند 
و بایــد قــدردان مجاهدت ایــن عزیزان و 

خانواده های جامعه کارگری باشیم .
آیت الله رییســی تصریح کــرد: پرداخت و 
دســتمزد عادلانه در سیســتم های نیروی 
انسانی از اهداف دولت است، البته همچنان 
تفاوت هایــی در این زمینه وجــود دارد که 

نیازمند پیگیری و برنامه ریزی است.
 رییس جمهور در دومین برنامه ســفر یک 
روزه خود به استان اصفهان، امروز گام)فاز( 
نخســت نیــروگاه »شــهید حــاج احمد 
کاظمی« شــرکت فولاد مبارکه اصفهان به 

ظرفیت ۳۰۷ مگاوات را افتتاح کرد.
ظرفیت فاز اول نیروگاه »شهید حاج احمد 
کاظمی« فــولاد مبارکه ۳۰۷ مــگاوات و 

ظرفیت کلی آن ۹۱۴ مگاوات است.
بــرای بهره برداری از این پــروژه حدود ۲۰ 
هزار میلیارد تومان ســرمایه گذاری توسط 

شرکت فولاد مبارکه انجام شده است.
رییــس جمهــور، بمنظور شــرکت در 
آیین افتتاحیــه پنجمیــن دوره جایزه 
بین المللــی مصطفی)ص(، کــه به نوبل 
اســامی در جهان مشــهور اســت، به 

اصفهان سفر کرد.
عاوه بر این برنامــه، بازدید و افتتاح از چند 
پروژه مهــم، از دیگر برنامه های ســفر یک 

روزه رییس جمهور به استان اصفهان است.
بازدید از خــط انتقال آب دریــای عُمان به 
اصفهان، آغاز عملیــات اجرایی فاز دوم این 
پروژه، افتتاح فاز اول نیروگاه فولاد مبارکه 
به ظرفیت ۳۰۷ مگاوات و آغاز بهره برداری 
از پروژه تصفیه گازوییل )DHT( پالایشگاه 
اصفهــان جــزو برنامه های ســفر رییس 

جمهور به اصفهان است.
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چند نکته دربارۀ پیشنهادی عجیب
سید عباس حســینی طی چند روز اخیر، زمزمه هایی در خصوص 
لزوم خروج فولاد وســیمان از بورس کالا با هدف تنظیــم بازار و ایجاد 
شرایط مســاعد برای رونق تولید مســکن از ســاختمان وزارت راه و 
شهرســازی به گوش می رســد.نکته تعجب آور این خبر اینجاست که 
پیشنهاد خروج این دو کالای استراتژیک از بورس کالا با همان دلایلی 

ارائه می شود که برای ورود این محصولات به بورس کالا عنوان می شد.
وزیر راه و شهرســازی اخیراً بورس کالا را از جمله دلایل گرانی مصالح 
ساختمانی نظیر فولاد و ســیمان ذکر کرده و تأکید کرده است: »باید 
این کالاها از بورس کالا خارج شوند«.هرچند هدف وزیر محترم کاهش 
قیمت این دو محصول و در نتیجه قیمت نهایی مسکن اعام شده است، 
اما باید در نظرداشت که سهم سیمان در هزینه نهایی مسکن در تهران 
۰.۲ درصد و ســهم فولاد نیز حدود ۲ درصد است و در عمل این دوکالا 
سهمی ۲.۲ درصدی را در هزینه تمام شده مسکن دارند، اما نصیبی که 
دلالان از عرضه ســیمان و فولاد خارج از بورس کالا می برند به مراتب 

بالاتر و بسیار قابل توجه است.
این در حالی اســت که از یک ســو، گزارش های مبسوطی درخصوص 
تأثیر مثبت عرضه ســیمان و فولاد در بورس کالا بر بازار مسکن وجود 
دارد که قابل ارائه و اســتناد است و از ســوی دیگر، در واقع بورس کالا 
در جایگاه دلالانی نشســته اســت که پیش از این بــا قرارگیری میان 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان ضمن از بین بردن منافع تولید، زیان 

مصرف کنندگان را نیز رقم می زدند.
اکنون بی تردید خروج فولاد و ســیمان از بــورس کالا می تواند زمینه 
را بــرای ورود دوبارۀ دلالان به ایــن عرصه فراهم کند تــا چرخۀ ضرر 

تولیدکنندگان و مصرف کنندگان تکمیل شود.
عرضۀ این دو محصول در بورس کالا از یک ســو سبب ایجادشفافیت در 
خرید و فروش آنها می شــود؛ امری که مورد تأییدسازمان های نظارتی 
و همچنین ســهام داران بنگاه های اقتصادی است. از دیگر سو، بررسی 
اصالت خریدار، فروشنده،محصولات و ضمانت اجرایی درصورت عدم 
تعهدات، همگی در این پروسه پیش بینی و لحاظ شده است که این امر 

منجر به کاهش توأمان ریسک برای خریدار و فروشنده می شود.
گستردگی و پوشش وســیع بازاریابی، عدالت در توزیع و رقابت سالم نیز 
از دیگر مزایای عرضۀ فولاد و ســیمان در بورس کالاســت.نگارنده طی 
سالیان متمادی فعالیت در صنعت ســیمان وهمچنین در عرصۀ فولاد، 
تجربۀ مواجهه با هر دو وضعیت یعنی عرضۀ خارج از بورس کالا و عرضه در 
داخل بورس کالا رادارم. لذا تجارب مدیریتی در این عرصه، نشــان از آن 
دارد که وجود شفافیت در سازوکار کنونی و حذف دلالان از این پروسه،از 
مهم ترین مزایایی اســت که صنعت از یک طرف و مصرف کنندهاز طرف 
دیگر از آن بهره می برد.باید توجه داشت این شــفافیت، به دوران حیات 
امضاهای طایی پایــان داده و همچنیــن با پرداخت مالیات شــفاف و 
دقیق، افزایش درآمد دولت را نیز دربرداشــته اســت. این در حالی است 
که اگر ســازوکار کنونی به هم ریزد، بازگشــت نظام ســهمیه ای و فعال 
شدن دارندگان امضاهای طایی برای منتفع شــدن از این موضوع، دور 
از انتظار نخواهد بود.شــاید ضروری باشــد برای تصمیم گیری نهایی در 
این زمینه ازنظر کارشناســان، اهل فن و فعالان این حوزه نیز بهره گیری 
شود.در عین حال وزیر اسبق صنعت، معدن و تجارت، آقای فاطمی امین 
نیز پیش تر ســازوکار عرضۀ ســیمان و فولاد در بورس کالا را مورد تأیید 
قــرار داده و تعادل بازار فولاد و ســیمان را ماحصل ســازوکار عرضۀ این 
محصولات در بورس کالا دانسته اســت.بی تردید در شرایط فعلی که امر 
تولید مسکن یکی از اهداف مهم دولت اســت، ورود به تصمیمات آزمون 
و خطایی بیش از آنکه زمینه ساز بهبود وضعیت باشد، می تواند شرایط را 

برای غیر شفاف شدن وضعیت و ظهور و مانور دلالان مهیا کند.

 عرضه برخط ۱۰۰ قلم کالا در سه حراج
 اموال تملیکی

همزمان ســه حراج خرده فروشــی اموال تملیکی در استان های قم، 
تهران و فارس آغاز شــده است. بر اساس اعام ســازمان جمع آوری و 
فروش اموال تملیکی، همزمان ۳ حراج خرده فروشــی الکترونیکی در 
سه استان تهران، قم و فارس از روز گذشــته چهارشنبه ۵ مهر ماه آغاز 
شد و در سایت سامانه تدارکات دولت »ســتاد« قابل مشاهده است.در 

این حراج ها حدود یکصد قلم کالا عرضه می شود.
متقاضیان می توانند پیشــنهاد خــود را در تاریخ هــای ۸ مهرماه و ۹ 

مهرماه ارائه کنند.

رییس سازمان راهداری در دیدار با مقامات عراقی:
همکاری های حمل و نقلی بین ایران و عراق 

توسعه می یابد
 در دیدار رئیس ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای با معاون وزیر 
تجارت و ســفیر جمهوری عراق در ایران، توسعه همکاری های تجاری 
و حمل و نقل بین المللی جــاده ای بین ایران و عراق مــورد تاکید قرار 
گرفت.به گزارش ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای، »داریوش 
امانی« معاون وزیر و رئیس این سازمان در این دیدار، از میزبانی مطلوب 
و مهمان نوازی دولت و ملــت عراق از زائران اربعین حســینی تقدیر و 
تشــکر کرد و افزود: این اقدام شایسته و بازگشــت میلیونی زائران در 
کمال امنیت و صحت به کشــور نشــان دهنده همکاری خوب و تعامل 
سازنده بین دو کشور اســت و امید است با اســتمرار این همکاری ها، 

روابط و مناسبات تجاری و حمل و نقلی تقویت و توسعه پیدا کند.

امانی با بیان این که طی سال های گذشته حجم فعالیت های تجاری بین 
دو کشور رشد فزاینده ای داشته اســت، بیان کرد: توسعه همکاری های 
بین المللی جاده ای با کشور عراق از اولویت های وزارت راه و شهرسازی و 
سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای است و این سازمان آمادگی دارد 
در انتقال تجارب و دانش فنی در زمینه های نگهداری راه ها، تاسیسات 
بین راهی، سیستم های هوشمند و غیره با کشــور عراق همکاری کند.

رئیس ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای اظهــار امیدواری کرد : 
با الحاق عراق به کنوانسیون تیر و ظرفیت خوب دو کشور بتوان در بهره 
گیری از کریدورهای ترانزیتی فعال تر عمــل کرده و حجم فعالیت های 
اقتصادی و تجــاری افزایش یابد.براســاس این گزارش »ســتار جبار 
الجابری«، معاون وزیر تجارت عراق طی ســخنانی در پاســخ به تقدیر 
به عمل آمده از میزبانی زائران اربعین حسینی اظهارداشت: همه زائران 
برای ما قابل احترام و ارزشمند هســتند و ما خادم همه هستیم و هر چه 
داریم از برکات سید و سالار شهیدان امام حسین )ع( است.وی افزود: در 
راستای برگزاری نشست کمیسیون حمل و نقل بین المللی جاده ای دو 
کشور در اسفندماه سال گذشته، بررســی های کارشناسی انجام شده و 
امید است با پیگیری مقامات دو کشــور، مفاد موافقتنامه منعقد شود و 

مناسبات تجاری و حمل و نقلی گسترش یابد.

یادداشت

بازار

رئیس ســازمان توســعه تجارت گفت: در حال حاضر 
برخی شــرکت ها با خرید ارز صادراتــی محصولاتی 
مثل قیر و یا خشکبار توانسته اند خودروی خود را وارد 

کشور کنند.
مهدی ضیغمی رئیس سازمان توسعه تجارت در گفت 
و گویی پیرامون روند تأمیــن ارز اتومبیل های وارداتی 
و همچنیــن اظهار نظر یکی از نماینــدگان مجلس در 
استفاده از ارز صادراتی محصولات کشاورزی برای این 
کار گفت: در حال حاضر در مــورد تخصیص ارز برای 
این خودروها با مشکلی مواجه نیســتیم و از وضعیت 
خوبی برخوردار هستیم، اما اخیراً نکته ای توسط یکی 
از نمایندگان مجلس پیرامون استفاده از ارز صادراتی 

محصولات کشــاورزی مطرح شد، که نیازی 
به بیــان آن نبود، زیرا همین حــالا هم از ارز 
ســایر کالاها مصون به ارز صادرات غیر برای 

این کار استفاده می شود.
معــاون وزیر صمت افــزود: صــادرات غیر 
شامل کالاهایی می شود که فولادی، فلزات 
رنگین و محصولات پتروشــیمی نباشــند؛ 

عماً با صرف نظر از این سه گروه کالایی، شرکت های 
واردکننده خودرو می توانند ارز مــورد نیاز خود برای 
واردات اتومبیل را از طریــق ارز صادراتی دیگر کالاها 

تأمین کنند.
وی تاکیــد کرد: در حــال حاضر برخی شــرکت ها با 

خریــداری ارز صادراتــی محصولاتی مثل 
قیر و یــا خشــکبار توانســته اند خودروی 
خود را وارد کشــور کنند. پس منعی وجود 
ندارد. با توجه به دســتور معاون اول رئیس 
جمهور بــرای تخصیص یــک میلیارد یورو 
که در مصوبه هیئت وزیــران هم آمده، این 
نیاز احســاس می شــود که بانک مرکزی 
می بایســت روند اعطای مجوز بــرای تخصیص ارز را 

قدری تسریع کند.
گفتنی است، پورابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی 
مجلس مدعی شده بود که طی آخرین تصمیم دولت، 
واردات خودرو یا قطعات آن بــا ارز حاصل از صادرات 

محصولات کشــاورزی میســر شده اســت اما بانک 
مرکزی با رد این ادعا، واردات خــودرو یا قطعات آن با 
ارز حاصل از صادرات محصولات کشاورزی را تکذیب 

کرد.
ضیغمی همچنین در پاســخ به ســوالی درباره زمان 
تصویــب آئین نامــه واردات خودرو دســت دوم هم 
گفت: تدوین آئین نامــه واردات این نــوع اتومبیل ها 
از پیچیدگی بیشــتری در مقایســه با خودروهای نو 
برخوردار است؛ لذا، همین مسئله موجب زمان بر شدن 
این آئین نامه شــد. انتظار می رود که در آینده نزدیک 
آئین نامــه واردات خودروهــای کارکــرده به زودی 

تصویب و اباغ شود.

مدیر روابط عمومی شــورای رقابت با بیــان اینکه از 
سخنان معاون وزیر برداشــت غلطی شد، گفت: تمام 
فرایند نوبت ســوم عرضه خــودرو در قالب ســامانه 

یکپارچه خواهد بود.
ســپهر دادجوی توکلی مدیرکل روابط عمومی مرکز 
ملی رقابت در مورد برداشــت های صــورت گرفته از 
سخنان روز گذشــته معاون حمل و نقل وزارت صمت 
درباره حذف ســامانع یکپارچه فروش خودرو، اظهار 

کرد: هــر گونه تغییــر در رفتار بازار خــودرو منوط به 
مصوبه شورا یا تغییر در دستورالعمل مصوبه ۵۴۳ این 
شوراست و ســامانه یکپارچه به کار خود ادامه خواهد 

داد.
وی افزود: متأسفانه برداشــت غلطی از سخنان آقای 
منطقی صورت گرفته در حالی که ایشــان در گفتگو با 
رســانه ها آینده و وضعیت مطلوب را ارائه داده اند که 
همه ما در تاش هســتیم به آن نقطه برسیم. اما بدون 

برنامه و شتاب زده قطعاً مانند ســنوات گذشته دچار 
خطای محاسباتی می شویم.

توکلی ادامه داد: سامانه یکپارچه اگرچه از قبل وظیفه 
قرعه کشی را بر عهده داشته اســت اما اکنون ناظر به 
دستورالعمل شــورا با نوبت دهی به افراد واجد شرایط 
زمینه حذف دلالــی را فراهم کرده اســت و اطاعات 
جامع و قابل رصد را در ایجاد تعــادل در بازار رقم زده 
اســت.توکلی افزود: مصرف کنندگان نگران نباشند و 

هیچ حقی از ایشان تضییع نمی شــود و تاش شده با 
تضمین ســود تولیدکننده عرضه به درجه تعادل رسد 
و با کمک سامانه در شــناخت مصرف کننده واقعی و 

حذف دلالی ثبات در این بازار ادامه یابد.
وی گفت: به زودی و با عملیاتی شدن نوبت سوم طرح، 
چند خودروی جدید در بازار عرضه خواهد شــد و تمام 
این فرایند همچنان در قالب ســامانه یکپارچه صورت 

خواهد گرفت.

واردات

و خودر

سمیه رســولی  وزیر صمــت گفت: چرا 
باید بــه خودروســاز رانت بدهیــم و بعد 
حساب کشــی کنیم؟ خودروســازان باید 
بدانند که هیچ رانتی در کار نیســت و باید 

روی پای خود بایستد.
 عباس علی آبادی در نخستین رویداد ملی 
صنعــت دانش بنیان، اظهار داشــت: برای 
بهتر بودن فقط باید تاش کنیم و اگر تاش 
کنیم به همه چیز می رســیم.همه دولت ها 
تاش می کنند تا با توســعه، رفاه بیشتری 
را برای مردمشان داشــته باشند، اما توسعه 
پایدار کشــورها ریســک هایی دارد و برای 
دستیابی به آن، مشــکات و سختی هایی 
وجــود دارد که باید زیرســاخت های آن را 

فراهم کرد.
وزیر صمت با بیان اینکــه اقتصاد بزرگ و 
قوی در گــرو افزایش تعــداد بنگاه های 
بــزرگ و قوی اســت، افــزود: مهمترین 
ریســک ها در کوتاه مــدت و بلندمــدت 
ریسک های زیســت محیطی و اجتماعی 
هســتند که به طور خاص بــا اقتصاد در 

ارتباط است.
وی به دلایل اهمیت بنگاه های بزرگ اشاره 
کرد و گفت: این بنگاه ها توان بالا برای انجام 
تحقیق و توســعه دارند و همچنین از توان 
بالا برای هزینه در بازاریابــی برخوردارند، 
ضمن اینکه تــوان بالایی بــرای هزینه در 

توسعه صادرات و غیره دارند.
وزیر صمــت افــزود: از طرفــی می دانیم 
ســرمایه گذاری در تحقیق و توسعه ضامن 
بقای توسعه پایدار اســت، سهم هزینه کرد 
در تحقیق و توســعه از GDP در کشورهای 
عضو ســازمان های همکاری های اقتصادی 
و توســعه کشــورهای عضــو OECD در 
سال های ۲۰۰۰ تا ۲۰۱۹ بین ۴ تا ۵ درصد 

بوده است.

تنها ۷0 شرکت دانش بنیان
 با ویژگی های خصوصی در صنایع 

پیشرفته فعال هستند
وی اظهار داشت: اگرچه کل شرکت های 
دانش بنیان کشــور ۸۹۹۵ مورد اســت، 
اما تعداد شــرکت های فعــال در صنایع 

پیشــرفته و دانش بنیان بــا ویژگی های 
خصوصــی و دارای پروانــه بهره برداری و 
فروش بیش از ۵ میلیون یورو کمتر از ۷۰ 
شرکت است که البته گزارش های جهانی 
حاکی از آن اســت کــه راندمــان خوبی 

داشته اند.
تمرکــز  داشــت:  اظهــار  علی آبــادی 
سیاستگذاران کشور تاکنون افزایش کمی 
دانش بنیان کوچک مقیاس  شــرکت های 
و در نتیجه رشــد تعداد اندکی از شرکت ها 

بوده است.
وی افزود: برای اینکه به رشد ۸.۵ درصدی 
سالانه صنعت و رشــد ۱۳ درصدی سالانه 
معدن و ۲۳ درصدی ســالانه غیرنفتی در 
برنامه هفتم توسعه برســیم، باید اقدامات 

خاصی را انجام دهیم.
وی با اشــاره به اهداف مورد نظر رهبری 
در رشد کشــور گفت: ما امســال اگر به 
رشــد مورد نظر رهبری دســت نیابیم و 
اگر بانک مرکزی، وزارت اقتصاد، وزارت 
علــوم، وزارت صمت و معاونــت علمی و 
غیره کار را کارستان نکنند، در واقع جفا 

کرده ایم.

ابرچالش های تولید از دیدگاه 
وزیر صمت

وی در ادامــه با اشــاره بــه ابرچالش های 
تولید گفت: ازجملــه ابرچالش های تولید، 
ناپایداری مدیریتی اســت، متأســفانه در 
برخی وزارتخانه ها شاهد آن هستیم که یک 
دیوار کامل از عکس وزرا پوشانده شده است 
و بعضاً با تغییر یک وزیر شاهد تغییر مدیران 
و معاونان هســتیم و معتقدم باید آدم ها را 
تغییر داد نه اینکه جایــگاه مدیریتی آنها را 

تغییر داد.
وی در ادامه بــا لحن آمیخته به شــوخی 
گفت: باعــث و بانی ناپایــداری مدیریتی 
همین مجلســی ها هســتند که تعدادی 
از آنهــا امــروز در اینجا نشســته اند )این 
صحبت وزیــر صمت بــا تشــویق حضار 

مواجه شد(.
علی آبادی همچنیــن با اشــاره به چالش 
دیگر تولید با عنوان مداخات زیان بار ادامه 
داد: البته می خواســتیم بگوییم مداخات 
زیان بار نماینــدگان مجلس که آن را حذف 
کردیم )لحن وزیــر صمت در اینجــا نیز با 

شوخی آمیخته بود(.

وی گفت: برای حضور وزیــر اقتصاد در این 
رویداد کلــی التماس کردم، امــا از حضور 

ایشان تشکر می کنم.
علی آبــادی در ادامه بــه چالش های دیگر 
تولید اشــاره کــرد و گفت: عدم تناســب 
فرایندها و ســاختارهای دولــت با جهش 
تولیــد، فقدان رهبــری واحــد در تولید و 
کمبود تمرکــز از دیگــر چالش های تولید 

است.
وی با اشــاره به برنامه تولید اظهار داشــت: 
برخی ترس دارند کــه کار کنند و معتقدند 

که اگر کار کنند یقه آنها را می گیرند.
وزیــر صمــت در ادامــه بــا اشــاره بــه 
حــوزه  در  سیاســتی  ۷ جهت گیــری 
تولیــد  کــرد:  اشــاره  دانش بنیان هــا 
صادرات محــور و گــذر از مونتــاژکاری، 
ارتقای بهــره وری و رقابت پذیری، کاهش 
ارزبــری و عدم خام فروشــی، اصاح نظام 
قیمت گذاری دســتوری، ایجــاد ثبات در 
مدیریت و فضــای کســب و کار، بازبینی 
سازوکارهای نظارتی و بازرسی و همچنین 
تعهــد بــه محیط زیســت، جهت گیری 

سیاستی ما در این حوزه است.

رانتی برای خودروسازان در کار نیست
وی بیان داشــت: چرا باید به خودروســاز 
رانت بدهیــم و بعد حساب کشــی کنیم؟ 
خودروســازان باید بدانند که هیچ رانتی در 

کار نیست و باید روی پای خود بایستد.
وزیــر صنعت، معــدن و تجــارت افزود: 
ســالانه ۲ میلیون خودرو در کشور اضافه 
می شــود لذا باید برای کاهــش مصرف 
بنزین آنها به سمت برقی شدن خودروها 

حرکت کنیم.
وی با اشــاره به اینکه حــدود ۹ هزار واحد 
صنعتی راکد در کشــور وجود دارد، گفت: 
بسیاری از آنها دانش بنیان بوده اند لذا یکی 
از اهداف مــا تمرکز بر روی این شــرکت ها 
اســت، همچنین از دیگر اهداف ما توسعه 
پلتفرم ها و شــرکت های صنعتی از طریق 

ایجاد خوشه های بزرگ مقیاس است.
علی آبادی گفــت: جایگزینی خودروهای 
برقــی و تأمین برق مــورد نیــاز صنایع 
از طریــق تکمیــل نیروگاه های ســیکل 
ترکیبی و افزایش بهــره وری و تأمین آب 
صنایع و اســتفاده از ســوخت های پاک 
نیز از مواردی اســت که بر روی آن تمرکز 

خواهیم کرد.

در فرودگاه مهرآباد قبرستانی از 
هواپیماهای زمین گیر وجود دارد

وزیر صمــت اظهار داشــت: در فــرودگاه 
مهرآباد قبرستانی از هواپیماهای زمین گیر 
وجــود دارد که وقتــی دلیل آن را ســوال 
می کنیم می گوینــد به دلیــل تحریم ها و 
مســائل دیگر این هواپیماهــا دارای نقص 
فنی هستند و مثاً موتور ندارند، لذا من در 
اینجا از شرکت های دانش بنیان می خواهم 

این مسائل را حل کنند.
وی افــزود: در روایتــی از آینــده صنعت 
دانش بنیــان، هــم می توان مســیر قبلی 
را رفــت یعنــی از دســت دادن مرجعیت 
فناوری یا مهاجرت ســرمایه انسانی و غیره 
و هم می توان مســیر را تغییر داد و به قطب 
فناوری منطقه تبدیل شــد، که قطعاً مسیر 
دوم درست اســت، باید خوب باشیم و برای 

خوب بودن تاش لازم است.

و با ارز صادراتی قیر و خشکبار تایید شد واردات خودر

و در سامانه یکپارچه است وش خودر شورای رقابت تکذیب کرد؛ دور سوم فر

وزیر اقتصاد:
ج شدیم از تله رشد اقتصادی پایین و سرمایه گذاری صفر خار

خریدار  وزیر اقتصاد با بیــان اینکه از تله 
رشد اقتصادی پایین و سرمایه گذاری صفر 
خارج شــدیم، گفت: لازم است روی عنصر 
جدیدی تحت عنوان کیفیت رشد اقتصادی 

تمرکز کنیم.
سید احسان خاندوزی در نخستین رویداد 
ملی صنعــت دانش بنیان اظهــار کرد: بعد 
از اینکه در دهــه ۹۰ در تله رشــد پایین و 
نزدیک بــه صفر و ســرمایه گذاری نزدیک 
به صفر گرفتار شــدیم، تاش دو سال اول 
دولت ســیزدهم این بود که با ورود به سال 
۱۴۰۰ و به ویژه ســال ۱۴۰۱ از دو تله رشد 
و سرمایه گذاری صفر خارج شویم که تا حد 
قابل قبولی این اتفاق رخ داده است، اما لازم 
اســت روی عنصر جدیدی تحــت عنوان 

کیفیت رشد اقتصادی تمرکز کنیم.
وزیر امور اقتصــادی و دارایی افــزود: این 
موضوع برای دولتی که به دنبال عبور از یک 
اقتصاد نفتی و دولت زده است بسیار اهمیت 
دارد. در واقع حرکت به ســمت یک اقتصاد 

تولیدگرای دانش بنیان که منتفعان رشــد 
اقتصادی آن کســانی باشند که از سودهای 
اقتصادی بهره مند هســتند بســیار حائز 
اهمیت اســت و بیشــترین همخوانی را با 

نشست امروز ما در این همایش دارد.
خانــدوزی تصریــح کــرد: ایــن تحول و 
گذار بدون مشــارکت شــرکت های بزرگ 
دانش بنیــان رخ نمی دهد و لــذا برای این 
تغییر که به زودی و به سهولت در دسترس 
نیست، نیازمند تدبیر مستمر برای کیفیت 
رشد اقتصادی هســتیم و یکی از مهمترین 
دســتورکارهای مــا در ســال های ۱۴۰۰ 
تــا ۱۴۱۰ اســت و در واقع عبــور از فضای 
گلخانه ای زیســت بوم دانش بنیان به سمت 
مزارع تولیدات صنعتی دانش بنیان و رشــد 

اقتصادی به شمار می رود.
ســخنگوی اقتصادی دولت افزود: بنابراین 
در وزارت اقتصاد تاش ما این بوده اســت 
که زمینه را برای ایــن دگرگونی و چرخش 
از مدل رایج رشــد اقتصادی به سمت مدل 

جدید فراهم کنیم کــه این موضوع نیازمند 
مقدماتــی اســت که یــک بخــش از این 
مقدمات که به وزارت صنعت مرتبط اســت 

مسئله تأمین مالی است.
وی گفــت: اگر بخواهیم مــزارع جدیدمان 
ســبزتر باشــد باید به نحــوی کانال های 
حرکــت جریــان آب، نقدینگــی و تأمین 
مالی را هدایت کنیم که این بار این دســته 
از مزارع ما پربارتر عمل کنند، لذا یک اتفاق 

مربوط بــه صندوق های فناوری اســت که 
افزایش ســرمایه آن ۳۰۰ میلیــارد تومان 
در ذیــل تبصره ۱۸ بودجه امســال صورت 
می گیــرد و البته مــا آماده هســتیم عدد 
بالاتری را در نظــر بگیریم اما محدودیتی از 

سمت سهامدار خصوصی وجود داشت.
وی افــزود: در کنار مســئله صندوق ها دو 
عنصر تضمین و وثایق برای شــرکت ها در 
حوزه تأمین مالی حائز اهمیت بود و توسعه 
دامنــه وثایق در ســامانه ســتاره را ایجاد 

کردیم.
خاندوزی ادامه داد: تاش کردیم آئین نامه 
مؤسسات تضمین که موضوع ماده ۹ قانون 
حداکثری اســت را تعییــن تکلیف کنیم. 
همچنین اقدام دیگر ما اباغ دســتورالعمل 
ارزشگذاری شــرکت های دانش بنیان بود 
که همه اینها در بلندتر کــردن نظام تأمین 
مالی شرکت های دانش بنیان حائز اهمیت 

است.
وزیر امور اقتصاد و دارایی با اشاره به افزایش 

۱۶۰ درصــدی تســهیات شــرکت های 
دانش بنیان در ســال گذشــته بیان کرد: 
امســال در پنج ماهــه ابتدای ســال این 

تسهیات ۲۶۰ درصد افزایش داشته است.
وی افــزود: مــا تمام عیار پــای کار تحول 
و چرخــش به ســمت دانش بنیان شــدن 
رشــد و صنعت کشور هســتیم و همچنین 
موضوع نظام ترکیبات سیاســت پولی نیز 
حائز اهمیت اســت و بایــد بدانیم که بدون 
اینکه هدف تورمی را ســازگار با هدف رشد 
اقتصادی در نظر بگیریم، مســیر دیگری در 

اقتصاد ایران نداریم.
خاندوزی گفــت: امروز با انضباط بخشــی 
خوبی که در حــوزه پولــی و مالی صورت 
گرفته نیازمند آن هستیم که به شکل ویژه 
مسیرهای ســبز برای بخش های پیشران 
)شــرکت های صاحیت دار( را باز کنیم و 
باید برای شرکت های پیشــران مسیر سبز 
تأمین مالی را باز کنیم و اگــر این اتفاق رخ 

ندهد به اهدافمان نخواهیم رسید.
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 گردشگری سبز محبوب گردشگران 
و سرمایه گذاران 

حســن تقی زاده انصاری  پس از فروکشــی همه گیری کووید ۱۹، 
صنعت گردشگری در جهان ســرعت خود را افزایش داده و پیوسته به 

سطح قبل از همه گیری در حال بازگشت است. 
سرمایه گذاری های سبز در صنعت گردشــگری بسیار با اهمیت است 
زیرا ما هرچــه از همه گیری دورتر می شــویم ترجیح و نــوع تقاضای 
بسیاری از مصرف کنندگان به سمت ســازگاری با محیط زیست تغییر 

می کند.
اکنون دیگر سرمایه گذاری های ســازگار با محیط زیست موضوع داغ و 
مورد بحث گردشگران و سرمایه گذاران است و با انتخاب به عنوان شعار 

روز جهانی گردشگری در کانون توجه قرار گرفته است.
ســازمان جهانی گردشــگری )UNWTO( برای برجســته کردن 
موضوعات مهم شــعار امسال را »گردشگری و ســرمایه گذاری سبز« 
)Tourism and Green Investment( اعــام کــرده اســت و بــر 
سرمایه گذاری بیشــتر و هدفمندتر در ســه حوزه افراد، سیاره زمین و 

رفاه، تاکید کرده است.
این ســازمان با تاکید بر ســرمایه گذاری به عنوان یکــی ازاولویت 
های بهبود گردشگری و توســعه آینده این صنعت، فراخوانی برای 
ســرمایه گذاری و اقدام همه جانبــه جامعه بیــن الملل حول یک 
راهبرد جدید اعام کرده که براهمیت و نیاز حیاتی ســرمایه گذاری 
در طرح های آموزشــی و ارتقــا مهارت های افراد، ســرمایه گذاری 
در زیرســاخت های پایدار و تحول ســبز ســیاره زمیــن، نوآوری 
و فناوری تاکید می کند، بدون شــک تحقق گردشــگری پایدار در 
گرو ســرمایه گذاری پایدار اســت و صــد البته اهمیــت روز افزون 
گردشگری برای توســعه اقتصادی در سراســر جهان بیش از پیش 

مشخص است.
در سالهای اخیر بسیاری از شــرکت ها و نهادها در همه صنایع، از نفت 
پتروشیمی تا خوردو و ارتباطات گرفته تا سفر، به دنبال جایگزین های 

پایدار دیگری هستند.
 این جایگزین ها برای هر شــرکت و صنعتی متفاوت به نظر می رسند و 

اهمیت آن اکنون بیش ازگذشته است.
گردشگری ســبز به عنوان فعالیت های گردشــگری دوستدار محیط 
زیســت با محورها و معانی مختلف تعریف می شــود. در یک اصطاح 
کلی، گردشگری ســبز به معنای گردشگر دوســتدار محیط زیست یا 

ارائه خدمات گردشگری دوستدار محیط زیست است.
 مفهوم گردشگری ســبز به دلیل افزایش فشــار دولت ها برای بهبود 
عملکرد محیط زیستی با اتخاذ روشهای مدیریت محیط زیستی موثر و 
ملموس، برای شرکت ها و اپراتورهای گردشگری بسیار جذاب خواهد 
بود؛ عاوه بر این، دســتیابی و ارتقای جوایز زیســت محیطی شناخته 
شده بین المللی می تواند برای شرکت های گردشــگری در بازاریابی 

خدمات مفید باشد. 
در نتیجه بسیاری از بخش های ذیربط و مســئول توصیه هایی را برای 
محصولات گردشگری ســبز برای تنظیم اثرات منفی گردشگری ارائه 

می کنند.
ســرمایه گذاری و تامیــن مالی نقش مهمــی در حمایــت از گذار به 
توسعه گردشــگری با کربن کم، منابع کارآمد و فراگیر اجتماعی دارد. 
گردشــگری یک صنعت فرابخشــی اســت که تأثیرات گســترده ای 
بر بخش هایی از جمله حمل و نقل، ســاختمان، کشــاورزی، مشاغل 

مختلف و تجارت دارد. 
طیف گســترده ای از فرصت های سرمایه گذاری ســبز برای رسیدن 
به پایداری بیشــتر در گردشــگری، از جمله تامین مالی طرح ها برای 
ســاختمان های ســبز )به ویژه در بهــره وری انــرژی(، مدیریت آب، 
مدیریت پســماند، انتقال بهره وری انــرژی، تنوع زیســتی و میراث 

فرهنگی در دسترس است.

روند مصرف کننده برای شیوه های سبز
 ،)OECD( به گفته ســازمان توســعه و همکاری های اقتصادی
در حالی که برای گردشــگری پایدار نیازی به ایجــاد ابزارهای 
ســرمایه گــذاری و تامین مالــی جدید نیســت، پــروژه های 
گردشــگری باید با ابزارهای تامین مالی سبز موجود ارتباط بهتری 

داشته باشند. 
از طرفی با نگاهی به آینده، نیاز به کاهش انتشار گازهای گلخانه ای که 
حدود ۸ درصد تولید آن به گردشگری اختصاص دارد، فرصت سرمایه 
گذاری قابل توجهی در افزایش خطوط هوایی ســبز، ســاختمان های 
سبز برای هتل ها، استراحتگاه ها، رســتوران ها ومهمان نوازی زیست 

محیطی ومحصولات محلی فراهم می کند.
عــاوه بر ایــن گردشــگری فرصت هــای ســرمایه گذاری مرتبط با 
راه حل ها و فن آوری های جدید را برای کربــن زدایی بخش و تضمین 
زیرســاخت های مقاوم در برابر آب و هوا از طریق راه حل های سازگاری 

ارائه می دهد. 
مقابله با همه این فرصت ها به پر کردن شکاف سرمایه گذاری سالانه ۴ 
تریلیون دلاری برای دستیابی به اهداف توسعه پایدار در کشورهای در 

حال توسعه کمک می کند.
سوئد یکی از کشورهایی اســت که همواره در مسیر استفاده از سوخت 
های طبیعی پیش گام بوده و فاصله چشمگیری را با سایر کشورها حفظ 
کرده اســت. ســوئد هزینه های هنگفتی را در حوزه های مختلفی از 
جمله انرژی پاک، محیط زیســت، انرژی های تجدیــد پذیر و فناوری 

های جدید صرف کرده است.
دانمارک با امتیاز کلی ۷۷.۹ به عنوان ســبزترین کشــور جهان در 
ســال ۲۰۲۲ رتبه بندی شــد. دانمارک قباً به خاطر سیاست های 
کارآمد در حوزه انتشــار گازهــای گلخانــه ای و تاش هایش برای 
جلوگیری از تغییرات آب و هوایی شــناخته شــده بود، اما شاخص 
عملکرد زیســت محیطی )EPI( در ســال۲۰۲۰ به این کشور برای 
عملکرد عالــی در زمینه های انــرژی پاک، کشــاورزی پایدار، و به 
اشتراک گذاشــتن موفقیت ها و بینش های خود با ۱۹ شریک انرژی 
جهانی خــود، از جمله ایــالات متحده، چین، هنــد و ژاپن، تمجید 

کرد.
با این حال تقاضای رو به رشد مصرف کنندگان برای خرید از مشاغل با 

اعتبار زیست محیطی قوی وجود دارد. 
به عنوان مثال، ۸۴ درصد از مصرف کنندگان انگلیســی می گویند 
که خرید از شــرکتی با ســابقه محیط زیســت ضعیــف را متوقف 
می کنند. تقریباً نیمــی از مصرف کنندگان انگلیــس مایلند برای 
برندی کــه از آگاهی اجتماعی بیشــتری برخوردار اســت، هزینه 

بیشتری بپردازند.
کشورهای اروپایی طیف گسترده ای از اقدامات پایداری را برای کمک 

و تشویق مصرف پایدارتر اجرا می کنند. 
ابتکارات از صدور کوپن های تعمیر لوازم الکترونیکی تا منصرف کردن 
مردم از خرید لوازم الکترونیکــی جدید)اتریش(، برنامه تلفن همراهی 
که به فروشــگاه های مواد غذایی اجازه می دهد باقیمانده مواد غذایی را 
به قیمت تمام شــده به جای دور ریختن آنها بفروشند)دانمارک( و یک 
طرح ســپرده گذاری برای بطری ها و قوطی های قابل بازیافت را شامل 
می شود)نروژ(، بنابراین رویکرد سازمان های بین المللی در برنامه های 
توسعه ای توجه همزمان به توسعه گردشــگری و بهره گیری از اقتصاد 
سبز برای هدف گذاری و رسیدن به کربن صفر است و در این چارچوب 
توجه برنامه ریزان کان هر کشــور برای همراهی باتصمیمات جهانی 
موجبات کاهش گازهای گلخانه ای ورسیدن به آرمان گردشگری سبز 

می شود.

دیدگاه

وزیر علوم با بیــان اینکه طرح های دســتیار فناوری، 
برگزاری تور فناوری و پسا دکتری از جمله برنامه های 
جدید وزارت علوم در زمینه ارتباط علم و صنعت است، 
گفت: با اذن مقــام معظم رهبــری دانش آموختگان 
دکتری می توانند به عنوان امریه ســربازی جذب دوره 
پسا دکتری شــوند که می تواند بدنه پژوهش و فناوری 

ما را تقویت کند.
به نقــل از روابط عمومــی وزارت علــوم، محمدعلی 

زلفی گل در نخســتین رویداد ملی صنعت دانش بنیان 
که با حضــور وزرای صنعــت، معدن و تجــارت، امور 
اقتصادی و دارایــی، معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیــان رئیــس جمهــوری و رئیــس صندوق 
شکوفایی و نوآوری در ســالن قلم کتابخانه ملی برگزار 
شــد، گفت: نگاه دنیا بــه علم و فنــاوری و پدیده های 
نوظهور ویژه است و اگر ما این نگاه ویژه را به این حوزه 

نداشته باشیم، از دنیا عقب می مانیم.

وی تأکید کــرد: هــوش مصنوعی، ایتترنت اشــیاء، 
میکرو الکترونیک و صنعت رباتیک و علوم شــناختی 
حوزه هایی هستند که نیازمند سرمایه گذاری و توجه 
ویژه هستند.زلفی گل افزود: کشــورهای پیشرفته به 
مزیت های نســبی ســرزمین خود اکتفا نمی کنند و با 

علم و فناوری، برای خود مزیت جدید ایجاد می کنند.
وزیر علوم گفت: علــم و دانش ابزار تولیــد قدرت نرم 
هســتند که راه ارزان توســعه و پیشــرفت محسوب 

می شوند و هم در رشته های علوم انســانی و هنر و هم 
علوم فنی و مهندســی، زمینه تولید اقتدار و قدرت نرم 

وجود دارد.
وی اظهار کرد: اقلیم چهــار فصل و تنوع قومی و زبانی، 
منابع نفت و گاز و صنایع معدنی از مزیت های نســبی 
کشور ما هســتند که باید با علم و فناوری از آنها ارزش 
افزوده ایجاد کنیــم و مهم تــر از همه، با ابــزار علم و 

فناوری برای کشور مزیت جدید بیافرینیم.

وزیر

خریــدار   افزایش جمعیت ســگ های 
ولگرد در چند ســال اخیر مشــکاتی را از 
لحاظ ســامتی و حتی محیط زیستی برای 
کشــور رقم زده که مهمترین آنها به ترتیب 
ابتا به بیماری هاری و ســرگردانی حیات 
وحش در زیســتگاه ها اســت، کنترل این 
مســاله نیازمند قوانین محکمی اســت که 
باید نهادهای متولی نســبت به آن جدی تر 

باشند.
 انســان از گذشــته های دور بــا حیوانات 
مانوس بــوده اســت، آنهــا را اهلــی و در 
خدمت می گرفت؛ یکــی از نمونه های آن 
ســگ ها هســتند که به مرور به حیوانی به 
حامی انسان معروف شــدند، نتایج بررسی 
یک گروه بین المللی نشــان می دهد اهلی 
کردن سگ به ۱۱ هزار قبل یعنی پایان عصر 
یخبندان می رسد، همچنین تایید می کند 
که ســگ قبل از هرگونه حیوانی شــناخته 
شــده دیگر، اهلی شــده و اکنــون هزاران 
سال اســت که با انســان زندگی می کند، 
این همزیستی با گذشــت زمان تغییر کرد 
و رنگ و بوی دیگری به خــود گرفت زمانی 
ســگ حکم نگهبان خانه و اماک را داشت 
اما در دهه های اخیر به همدم و هم خانه ای 
برای انسان تبدیل شده است و به عبارتی به 
نظر می رســد که کارکرد سگ ها در جوامع 

امروزی تغییر کرده است.
به مرور و با گذشت زمان ، پدیده جدیدی از 
روند زندگی سگ ها در جوامع انسانی شکل 
گرفت و به مرور واژه ســگ های ولگرد یا بی 
صاحب باب شــد که امروزه زیاد شنیده می 
شود حتی به مرزی رســیده اند که خبرساز 
شده اند و روزانه اخبار زیادی از آسیب های 
این ســگ ها به گــوش می رســد، ناگهان 
صدای ضجه مــادری در کوچه به گوش می 
رسد که سگی ولگرد کودک خردسالش را به 
دندان گرفته و یا صدای فریاد کودکی دیگر 
کیلومترها آنطرف تر هــر دلی را به درد می 
آورد که تقــا می کند از دنــدان های تیز و 

خون ریز سگی ولگرد رها شود.
آمارها نشــان می دهد در یک دهه گذشته 
گزش حیوان در کشور روند به روبه رشدی 
داشته است ، اما مســاله این است که فقط 
یک گاز گرفتگی ساده نیســت و از آنجا که 
ســگ ها ناقل بیماری هاری هستند، از این 
رو اگر فردی از دندان های ســگ جان سالم 
به در ببرد باز هم ضمانتی بر ســالم بودنش 
نیست، چون در این شــرایط بیماری هاری 

است که فرد را تهدید می کند.
آنطور که از آمارها بر می آید، مرگ ناشی از 
هاری بر اثر گازگرفتگی سگ ها در کشور در 
سال های گذشته بین ۱۰ تا ۲۰ مورد مرگ 
بوده اما به طور فزاینــده ای در حال افزایش 
است، این آمار ســالانه در جهان بین ۵۰ تا 
۶۰ هزار مرگ اســت، بر این اساس سازمان 
جهانی بهداشــت اعام کرده حذف کامل 
موارد مرگ انســانی بر اثر ابتــا به بیماری 
هاری ناشــی از گزش ســگ تا سال ۲۰۳۰ 

میادی جزو اهداف این سازمان است.
بــر اســاس جدیدتریــن آمــار وزارت 
بهداشت، در سال گذشــته ۳۲۰ هزار مورد 
حیوان گزیدگی در کشور اعام شد که از این 
تعداد، افراد محدودی به هاری مبتا شدند و 
متاسفانه جان خود را از دست دادند. سالانه 
در ایران بین ۱۰ تا ۲۰ نفر بــه هاری مبتا 

می شوند.
در این میان سوال مهم است که چه شد بعد 
از قرن ها همزیستی مســالمت آمیز انسان 
و سگ، اکنون برخی از ســگ ها به گونه ای 
مهاجم تبدیل شــده اند، عاوه بر این سگ 
ها ناقل بیماری خطرناک هاری شده اند که 
در صورت ابتا هیچ راه درمانی وجود ندارد 
مگر اینکه در ۲۴ ســاعت اول گاز گرفتگی 

سرم تراپی انجام شود.
در واقع افزایش جمعیت ســگ های ولگرد 
در کشور مشــکاتی را به وجود آورده و به 
نظر می رســد هیچ قانونی برای کنترل آنها 
وجود ندارد چون به حال خود رها شده اند، 
در حالی که در تمام دنیا ســگ باید صاحب 
داشته باشد و صاحبش هم مسوولیت پذیر 
باشــد، در منابع معتبر خارجــی در تعریف 
سگ ولگرد آمده که اگر سگی حتی صاحب 
هم داشته باشــد اما چند ساعت از آن غافل 
باشد حکم ســگ ولگرد را دارد، می گویند 
ســگ حتما باید قاده داشــته باشد بدون 
قاده و ریســمان نبایــد در مجامع ظاهر 
شــود، این یک قانون در کشورهای اروپایی 

و امریکایی اســت که اگر سگی بدون قاده 
و ریســمان باشــد جمع آوری می شود اگر 
صاحب داشت که جریمه سنگینی می شود 
اگر صاحب نداشــت به صورت موقت بین ۳ 
تــا ۱۰ روز از حیوان نگهــداری می کنند تا 
یا صاحبش پیدا شــود و یا کسی قبول کند 
از آن ســگ مراقبت کند اگر حامی پیدا شد 
حتی تمام هزینه نگهداری آن چند روز را از 
فرد دریافت می کننــد و اگر صاحبش پیدا 
شد عاوه بر پرداخت این هزینه ها، جریمه 

هم می شود.
اما اگر صاحب نداشــت و یا فردی هم پیدا 
نشد که قبول کند از حیوان نگهداری کند، 
سگ را می کشــند، البته به روش یوتانایز، 
یعنی با استفاده از داروی بیهوشی قوی این 
کار را می کنند که حیوان درد نکشد، اما اگر 
ســگی در خیابان یا طبیعت رها شده باشد 
و از آنجا که گرفتن ســگ رها کار دشواری 
اســت و نتوانند حیوان را بگیرنــد، در این 
صورت با اســلحه شــلیک مرگ بار انجام 
می دهند البته اجــرای این کار هم چند کد 
اخاقی دارد، یکی اینکــه این کار باید فقط 
توسط افراد آموزش دیده انجام شود و حتما 
هم باید به سر یا ســینه حیوان شلیک شود 
تا حیوان زجر نکشــد و درجا کشــته شود، 
این قانون است و تمام کشورهای اروپایی و 

امریکایی آن را رعایت و اجرا می کنند.
به هر حال بــا توجه به اهمیــت موضوع از 
ســال ۲۰۰۷ میــادی روز ۲۸ ســپتامبر 
برابر با ۶ مهر که ســالروز درگذشــت لوئی 
پاســتور ، کاشف واکســن هاری است را به 
نام روز جهانی هاری نامگــذاری کرده اند، 
هدف از نامگذاری این روز ضمن ارج نهادن 
به خدمات این دانشــمند بــزرگ، افزایش 
آگاهی، جلب حمایت، مشــارکت عمومی 
و همچنین تعهد و هماهنگی در ســازمان 
ها و نهادهــای دولتی و غیــر دولتی برای 
پیشــگیری و کنترل و حذف بیماری هاری 
است، امروزه به علت زندگی تنگاتنگ انسان 
ها با سگ ها و مهمتر از آن افزایش جمعیت 
ســگ های ولگرد اهمیت کنترل بیماری 
هاری بیش از پیش احســاس می شود که 
معاون محیط زیست طبیعی و تنوع زیستی 
سازمان حفاظت محیط زیست در این باره 
به خبرنگار محیط زیســت ایرنــا گفت: از 
جمله مهمترین آسیب سگ های ولگرد به 
حیات وحش و انســان، همان انتقال برخی 
بیماری ها است که آســیب جدی و گاهی 
غیر قابــل کنترل وارد می کنــد، زمانی که 
جمعیت ســگ های ولگرد افزایش می یابد 
می تواننــد ناقل و حتی مخزنــی برای یک 
سری بیماری ها باشــند، یکی از مهمترین 

این آسیب ها بیماری هاری است.
حســن اکبــری افــزود: هــاری بیماری 
خطرناکی اســت که می تواند از سگ بیمار 
منتقل شــود بنابراین زمانی کــه با انفجار 
جمعیتی ســگ های ولگرد مواجه شــویم 
قطعا کنترل آنها هم سخت تر خواهد شد که 
در این صورت ممکن است آسیب های وارد 
شــده حتی غیر قابل کنترل باشد، بنابراین 
سگ های ولگرد هم برای انسان و هم برای 
طبیعت تهدیدی جدی محسوب می شوند.

وی اظهار داشت: در کشور بر اساس ضوابط 
موجود، کنترل جمعیت سگ های ولگرد در 
داخل شهرها بر عهده شهرداری ها و خارج 
شهرها بر عهده بخشــداری ها و دهیاری ها 
اســت، در مجموع کنترل سگ های ولگرد 

در حوزه وزارت کشــور اســت، معمولا بر 
اســاس بندهایی که در دســتورالعمل ها 
پیش بینی شده باید در این زمینه کمیته یا 
کارگروهی با همکاری دستگاه های مرتبط 
از جمله دامپزشــکی، بهداشــت محیط و 
محیط زیست در اســتان ها تشکیل شود تا 
درباره وضعیت سگ های ولگرد، چگونگی 
کنترلشان و سایر شــرایط بحث و تصمیم 

گیری شود.
وی افزود: ســازمان حفاظت محیط زیست 
هم به عنوان یک عضو کارگروه حضور دارد 
که می تواند نظر بدهد و در تصمیم گیری ها 
مشارکت داشته باشد اما خودش تکلیف یا 
اختیار قانونی برای کنترل سگ های ولگرد 
در شــهرها و روســتاها ندارد، البته طبیعتا 
بعضا در مناطق حفاظت شــده مجبور می 
شویم اقداماتی انجام دهیم، به عنوان مثال 
بعضاً شاهد جفت گیری سگ های ولگرد با 
گونه های وحشی مانند گرگ و شغال بودیم 
که موجب به وجود آمــدن گونه ای هیبرید 
یا دو رگه می شــوند که عامــل تهدیدهای 
مختلفی هســتند، بنابراین هر جــا آنها را 
ببینیم حتما ســریع حذف می کنیم چون 

خلوص ژنتیکی گونه ها را به هم می زنند.
مســاله مهم در انفجار جمعیت سگ های 
ولگرد شرایط نامناســب زباله ها در شهرها 
و اطراف شهرها و غذادهی دستی حیوانات 
است که رشــد جمعیت را غیر قابل کنترل 

می کند.
اکبری درباره راهکار عقیم سازی سگ های 
ولگرد برای کنترل جمعیت آنها گفت: عقیم 
ســازی به عنوان یکی از روش های کنترل 
ســگ های ولگرد مطرح است که نمی شود 
آنرا رد کرد و یا به طور کامل به عنوان یک راه 
کنترلی به آن نگاه کرد، مساله این است که 
در موارد زیادی با انفجار جمعیتی سگ های 
ولگرد مواجه هستیم و این کار را مشکل می 
کند، مساله مهم هم شرایط نامناسب زباله 
ها در شهرها و اطراف شهرها و از طرف دیگر 
غذادهی دســتی حیوانات است که موجب 
رشد بی ضابطه آنها می شــود، حال در این 
میان اگر تعــدادی عقیم شــوند و تعدادی 
نشــوند قطعا پتانســیل زادآوری همچنان 
وجود دارد و اثربخشــی ایــن روش کم می 
شــود بنابراین عقیم ســازی باید در سطح 

وسیعی انجام شود.
وی تاکید کرد: بــا وجود ایــن روش ها اما 
مهمترین مســاله این اســت که دســتگاه 
متولی نســبت بــه وجود و خطرات ســگ 
های ولگــرد جدی تــر وارد عمل شــود و 
تصمیمات جدی تری در جلسات کارگروه 
های تخصصی برای کنترل جمعیت ســگ 
های ولگرد گرفته شود چون اگر این مساله 
صرفاً تابع احساسات مدیریت شود در آینده 
مشکات زیادی پیش می آید که دیگر نمی 

توان آنرا مدیریت کرد.
اکبری اظهار داشــت: نکته بســیار مهم در 
مورد کنتــرل جمعیت ســگ های ولگرد 
مدیریت پســماندها، ضایعات کشتارگاه ها 
و همچنیــن دفــع مناســب لاشــه ها در 
مرغداری ها و گاوداری ها است، تا زمانی که 
غذای کافی در دسترس ســگ های ولگرد 
قرار گیرد جمعیت آنها بی رویه رشد خواهد 
کرد، بنابرایــن باید عزم جــدی در کاهش 
میزان غذای در دســترس سگ های ولگرد 
از طریق مدیریت صحیح زباله ها و ضایعات 
قابل استفاده ســگ ها مدنظر قرار گیرد تا 

بتوان از رشد جمعیت آنها پیشگیری کرد.
همچنین یک کنشگر محیط زیست دراین 
باره به خبرنگار محیط زیســت ایرنا گفت: 
یکــی از مهمترین عوامل انتشــار بیماری 
هاری، ســگ های فــرال یا همان ســگ 
های ولگرد اســت، این بیمــاری از طریق 
گازگرفتگی به انســان منتقل می شود، هم 
اینکه بیماری از ســگ بــه حیوانات دیگر 
منتقل می شــود، در واقع ســگ ها عامل 
انتقال بیش از ۹۰ درصــد بیماری هاری به 
انسان هســتند، از آنجا که تعداد سگ ها در 
اطراف شهرها بیشــتر از حیات وحش است 
بنابراین عامــل مهمی در انتقــال بیماری 

هستند.
عبدالرضــا باقــری افــزود: دو هفته پیش 
خبری منتشر شــد مبنی بر اینکه در یکی 
از شهرستان ها پسری ۱۳ ساله را سگ گاز 
گرفته بــود و کودک از ترس بــه والدینش 
اطاع نداد، یک هفته بعد به علت مشکات 
عصبی که برای کودک پیش آمد به پزشک 
مراجعــه کردند آنجا بود کــه کودک گفت 
ســگ او را گاز گرفته و مشــخص شــد که 
کودک به هاری مبتا شــده است اما دیگر 

کاری از دست پزشکان بر نمی آمد.
وی اظهار داشــت: هاری اگر ۲۴ ساعت بعد 
از گزش، ســرم تراپی نشــود قطعا موجب 
مرگ خواهد شــد چون این بیماری درمان 
نــدارد، بنابراین به محض گــزش باید فرد 
واکســن هاری دریافت کند اگر این اتفاق 
نیفتــد قطعا منجــر به مرگ خواهد شــد، 
بیماری بســیاری خطرناکی است از این رو 
واکسیناسیون حیوانات اطرافمان از اهمیت 

زیادی برخوردار است.
وی ادامه داد: متاسفانه به علت افزایش غذا 
دهی دستی به سگ های ولگرد شاهد ازدیاد 
جمعیت ایــن حیوانات در اطراف شــهرها 
هستیم که این مســاله نگرانی شیوع هاری 
و سرایت آن به انسان را به همراه دارد ، وقتی 
حیوانات تغذیه می شوند زادآوریشان زیاد 
می شود در این شرایط تعدادشان در زمان 
کوتاهی افزایش چشــمگیری پیدا می کند 
که این رونــد قطعا به ضرر حیــوان خواهد 
بود، چون اتفاقاتی از جمله تصادفات جاده 
ای برای آنها پیش می آیــد که موجب تلف 

شدنشان می شود.
باقری تاکید کرد: زمانی که حیوان احساس 
کند امنیت غذایی و جانی ندارد، کمتر بچه 
دار می شود اما زمانی که ما انسان ها با دادن 
غذای دســتی به حیوانات احساس امنیت 
غذایــی را در حیوان برانگیزیــم به صورت 
طبیعی بیشتر به ســمت بچه دار شدن می 
رود و در هر زایمان بیــن ۸ تا ۱۰ توله به دنیا 
می آورد که ادامه این رونــد یعنی افزایش 
سگ های ولگرد؛ که این مساله خطر شیوع 
بیماری هاری و ناامنی انسان ها را به همراه 

دارد.
غذادهی دســتی به ســگ ها موجب ایجاد 
حس امنیت غذایی و جانــی در حیوان می 
شود و این مساله زادآوری را در آنها افزایش 

می دهد.
وی درباره قوانین موجود برای کنترل سگ 
های ولگرد در کشور گفت: ذیل قوانینی در 
وزارت بهداشت و ســازمان دامپزشکی یک 
سری مواردی آن هم به صورت تذکر وجود 
دارد مبنی بر اینکه این حیوانات باید جمع 
آوری، واکسیناســیون و در پناهــگاه های 
مخصوص نگهداری شــوند امــا چون این 

کار به بودجه و امکانــات نیاز دارد آنطور که 
باید به آن عمل نمی شــود، بنابراین اکنون 
شهرداری به این موضوع بســنده کرده که 
گاهی با همکاری یک ســری ســمن ها در 
محله ای تعدادی از سگ های ولگرد را جمع 
آوری می کنند و روی گوش هایشــان تگ 
می زنند به این معنا که این ســگ واکسن 
و ضد انگل خورده است، بعد رها سازی می 
کنند؛ قطعا این رونــد اصل موضوع را تغییر 
نمی دهد چون از فشــار بــر حیات وحش و 
حلقه ای که از این ســگ ها اطراف شهرها و 

بیابان ها زده شده، کم نمی کند.
این کنگشــر محیط زیســت افزود: عاوه 
بر این وجود ســگ های ولگرد برای حیات 
وحش هم بســیار مضر اســت، پلنگ ها به 
شکار سگ عادت دارند در واقع برای آنها این 
سگ ها به نسبت شکار ساده ای هستند اما 
در این میان ممکن اســت سگی را که پلنگ 
شکار می کند بیمار باشد که در این صورت 
بیماری به پلنگ هم سرایت خواهد کرد و در 
نهایت موجب تلف شــدن حیوان می شود، 
یعنی بیماری از طریق ســگ هــای ولگرد 
حتی به پســتانداران بزرگ هم سرایت می 
کند، همچنین سگ ها به توله یوزها حمله 
و آنها را از زیستگاهشان دور می کنند که با 
توجه به در خطر انقراض بــودن این گونه، 
قطعا می تواند آســیب زیــادی به جمعیت 

یوزپلنگ ها وارد کند.
وی اظهار داشــت: از طرفی چون ســگ ها 
وابستگی نژادی به گرگ ها دارند مانند آنها 
گله تشــکیل می دهند که در اطراف تهران 
هم به صورت گله های هشــت تــا ۱۰ تایی 
زندگی می کنند، در این صورت به شــکل 
گله ای به قــوچ و میش ها حملــه و آنها را 
شــکار می کنند که این هم موجب کاهش 

طعمه حیات وحش می شود.
باقری ادامه داد: مشکل دیگری که از لحاظ 
تداخل جمعیت سگ ها و گرگ ها پیش می 
آید جفت گیری این دو گونه با هم است که 
موجب به وجود آمــدن حیوان دورگه ای به 
نام گرگاس می شود، این حیوان نیمی سگ 
و نیمی گرگ اســت، در واقــع چون نصف 
گرگاس ســگ اســت از این رو از طرفی با 
انسان قرابت دارد از سوی دیگر چون نصف 
دیگرش گرگ اســت، قدرت و قوت حیات 
وحش گرگ را دارد بنابراین حیوان بســیار 

خطرناکی است.
وی افزود: در این رونــد اتفاقی که می افتد 
این اســت که گرگاس ها را گرگ ها به علت 
اینکه بوی ســگ دارند میان گلــه راه نمی 
دهند بنابراین حیوان تنها مــی ماند و این 
همان حیوانی اســت که به انسان حمله می 
کند، امکان نــدارد گرگی را در طبیعت تنها 
ببینید مگــر اینکه گرگاس یــا گرگ پیر و 
بیماری باشــد که از گله بیرون آمده است؛ 
گرگ ها همیشــه بــه صــورت خانوادگی 
زندگی می کننــد بنابرایــن وقتی چنین 

حیوانی تنها باشد همان گرگاس است.
این کنشگر محیط زیســت درباره راه چاره 
مقابله با ســگ هــای ولگرد گفــت: عقیم 
سازی راهکار است اما به شرط نگهداری، نه 
اینکه بعد از عقیم ســازی دوباره در طبیعت 
رها شــوند، عقیم ســازی و رها سازی هیچ 
چیزی را عوض نمی کنــد، در این وضعیت 
قدرت جنسی ســگ کاهش می یابد اما در 
مقابل قدرت های دیگر حیوان افزایش می 
یابد یعنی انرژی برای شکار جمع می شود، 
راه حل در تمام دنیا هم این اســت که ابتدا 
سگ ها را جمع آوری، عقیم سازی و سپس 
در پناهگاه ها نگهداری مــی کنند؛ اگر هم 
مثا ظرفیت یک پناهگاه ۱۰۰ قاده ســگ 
باشد حتی ۱۰۱ سگ هم پذیرش نمی کنند 
چون باید به غذا و بهداشت تعداد سگ های 
تعیین شــده ظرفیت پناهگاه رســیدگی 

کنند.
باقری گفت: در گذشــته برای ساماندهی 
ســگ های ولگرد طرحی تهیه کرده بودیم 
که متاسفانه به انجام نرسید، پیشنهاد داده 
بودیم توله ســگ هایی که جمع آوری می 
شــوند، قابلیت آموزش دارند بنابراین می 
توان از آنها در بخش های مختلف اســتفاده 
کرد، مثا برای نگهبانی بــاغ ها می توان از 
آنها بهره برد؛ آن زمــان زمینی در کهریزک 
انتخاب شده بود و قرار شد که دامپزشک در 
آن مکان مستقر شود همچنین کوره هایی 
داشــت که امکان معدوم کردن لاشه ها هم 

وجود داشت اما به جایی نرسید.

امکان جذب دانش آموختگان دکتری به عنوان امریه سربازی در دوره پسا دکتری
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وسکی جدید در رادیو نمایش شخصیت طنز عر
همزمــان با فرارســیدن هفته وحدت، شــخصیت عروســکی جدید 

میرزابالا، همراه با هنرمندی علیرضا جاویدنیا به رادیو نمایش می آید.
به نقل از روابط عمومی رادیو نمایش، حسن سوهانی مدیرکل هنرهای 
نمایشی رادیو و رادیو نمایش گفت: ما در پیشینه ادبیات پربارمان، آثار 
درخشان و شخصیت های ماندگاری در حوزه طنز داریم، به عنوان مثال 
می توان از طنزپردازانی چون عبید زاکانی در قرن هشــتم و علی اکبر 
دهخــدا در دوره معاصر نام برد، یا شــخصیت های طنــزی مانند ما 
نصرالدین که عــاوه بر ایران در اقصی نقاط جهان، از آســیای مرکزی 
و خاورمیانه گرفته تا منطقه بالکان در شــرق اروپا ظهور و بروز داشته 
یا بهلول که در جهان عرب و ادبیات پارســی، با آن ویژگی های خاص، 

زکاوت و شیرین زبانی اش عمیق ترین انتقادات را بیان کرده است .
وی افــزود: در تاریخ روزنامه نگاری ایران نیز طنزنویســان شــاخصی 
داشــته ایم که زنده یاد کیومرث صابــری فومنی با نشــریه »گل آقا« 
شاخص ترین نمونه اخیر است، بر این اساس و با توجه به اهمیت مقوله 
طنز در رســانه ملی، تصمیم گرفتیم یک عنصر نمایشی با ویژگی های 

طنزآمیز وارد رادیو نمایش کنیم.
این شخصیت که میرزابالا نام دارد، یک پیرمرد خردمند شیرین زبان و 
بهلول صفت است که طی ایام هفته وحدت، در ویژه برنامه »شادباش« 
رونمایــی می شود.ســوهانی اضافه کــرد: در این فصــل از مجموعه 
»شــادباش« که با اجــرای هنرمند محبــوب و پیشکســوت علیرضا 
جاویدنیا روی آنتن خواهد رفت، عروســک میرزابالا نیز حضور خواهد 
داشــت و ۲ شــخصیت دیگر هم نوه و فرزند جوان و جاهــل میرزابالا 

هستند که ماجراهایی را رقم می زنند.
سوهانی در پایان گفت: فضای ویژه برنامه »شادباش« در هفته وحدت، 
متنوع بــوده و در آن از موســیقی اقوام اســتفاده بهینه ای می شــود، 
همچنین گزارش هــای گوناگونی از نقاط مختلف کشــور به خصوص 
نواحی اهل سنت نشــین نظیر کرمانشاه، ســنندج، مهاباد، سیستان و 
بلوچستان داشــته و در حال و هوایی شاد و پر نشــاط به بحث وحدت 

عمیق بین شیعه و سنی در ایران زمین خواهیم پرداخت.

در ادامه نیز شــخصیت عروســکی میرزابالا در برنامه های دیگر رادیو 
نمایش از جمله برنامه صبحگاهی حضور خواهد یافت و با زبان طنز، نقد 

و نکاتی را درباره مسائل مختلف فرهنگی و اجتماعی بیان خواهد کرد.

به آهنگسازی محمدرضا چراغعلی انجام شد
انتشار تازه ترین آلبوم خواننده نسل اولی پاپ 

بعد از چند سال سکوت
»پاییز بعــد از تو« عنــوان تازه ترین آلبوم موســیقی حمید غامعلی 
از خوانندگان نســل اولی موسیقی پاپ ایران اســت که به آهنگسازی 

محمدرضا چراغعلی در دسترس مخاطبان قرار گرفت.
 آلبوم »پاییز بعد از تو« به آهنگسازی محمدرضا چراغعلی و خوانندگی 

حمید غامعلی در قالب ۱۰ قطعه موسیقایی مجزا منتشر شد.
در ایــن آلبوم که پایان بخش یک ســکوت چندین ســاله برای حمید 
غامعلی محســوب می شــود، تک آهنگ های »به همین سادگی«، 
»رویای دور«، »گیج گاه«، »می ترسم«، »تقاص«، »بدون هم«، »پیله 
خواب«، »پاییز بعد از تو«، »آنچه گذشــت« و قطعه بی کام »پاییز بعد 

از تو« به شنوندگان ارائه شده است.
حمید غامعلی از جمله هنرمندانی اســت که به همراه تعدادی دیگر 
از خوانندگان در ردیف پایه گذاران موج نوی موســیقی پاپ کشورمان 
بعد از انقاب محسوب می شود. وی از هفت سالگی فراگیری موسیقی 
را با آموختن و نوازندگی سازهایی چون پیانو و ویولن آغاز کرد. در سال 
۱۳۵۹ بود که وی به گروه کر چند ارکستر پیوست و در سال ۶۳ بود که 

در گروه نوجوانان رادیو فعالیت خود را به عنوان خواننده آغاز کرد.
غامعلی از ســال ۷۲ با اجــرای قطعه »مــادر« با شــعری از لیوانی و 
آهنگســازی برادرش علی غامعلی فعالیت خود را به صورت رسمی به 
عنوان خواننده آغاز کرد و از آن تا زمان تا کنــون چندین آلبوم و قطعه 
موســیقایی را به مخاطبان عرضه کرد. وی هم اینک ضمن تدریس در 
حوزه موسیقی در بخش های دیگری چون طراحی و نقاشی نیز فعالیت 

می کند.
»بیاد تو«، »خلیج فارس«، »حریم عشــق«، »دیباچه عشق«، »قبیله 
عشــق« و »مرداب« تعدادی از آثار منتشر شــده این خواننده در بازار 

موسیقی هستند.

نظر تلما شونمیکر درباره فیلم؛
و در »قاتلان ماه کامل« بهترین بازی رابرت دنیر

تدوین گر اسکورســیزی بازی رابرت دنیرو در »قاتــان ماه کامل« را 
بهترین نقش آفرینی وی خواند.

 به نقل از آسوشــیتدپرس، تدوین گر همیشــگی اسکورســیزی، تلما 
شونمیکر که از نزدیک شــاهد بازی های فوق العاده دنیرو در فیلم هایی 
چون »گاو خشــمگین«، »ســلطان کمدی«، »رفقای خوب«، »تنگه 
وحشت«، »کازینو« و »ایرلندی« بوده بازی وی در »قاتان کاه کامل« 

را بهترین نقش آفرینی وی خواند.
دنیرو در نقش ویلیام هیل، شخصیتی فاســد و از نظر اخاقی تاریک، 
خشــمگین و حتی کمیک را به تصویر می کشــد. او با این روش موفق 

می شود چنین شخصیت نفرت انگیزی را به شکلی انسانی تصویر کند.
اسکورســیزی/ دنیرو یکی از زوج های تحسین شده هالیوودی هستند 
که به عنوان کارگردان/ بازیگر کارهای مانــدگاری خلق کرده اند. بعد 
از »کازینو« در سال ۱۹۹۵، آنها تا ۲۴ ســال بعد فیلمی با هم نساخته 
بودند تا نوبت به »ایرلندی« در سال ۲۰۱۹ رسید و اکنون »قاتان ماه 

کامل« حاصل جدیدترین همکاری آن ها با هم است.
تلما شــونمیکر بیش از ۵۰ ســال اســت که با مارتین اسکورســیزی 
همکاری می کند و پــس از فیلم »گاو خشــمگین« تدوین تقریباً همه 
فیلم های بلند و مســتند اسکورســیزی از جمله »ســلطان کمدی«، 
»رنگ پول«، »آخرین وسوسه مســیح«، »تنگه وحشت«، »کازینو«، 
»کوندان«، »دار و دســته های نیویورکی«، »هوانــورد«، »رفتگان«، 

»هوگو« و »سکوت« را انجام داده  است.
شونمیکر ۸ بار نامزد دریافت جایزه اسکار بهترین تدوین فیلم شده و ۳ 
بار این جایزه را برای تدوین فیلم های »گاو خشمگین« در سال ۱۹۸۰، 
»هوانورد« در سال ۲۰۰۴ و »رفتگان« در سال ۲۰۰۶ گرفته  است. وی 
همه نامزدی های اســکار خود را برای فیلم های اسکورسیزی دریافت 
کرده و تنها اســتثنا در این میان اولین نامزدی او با فیلم »وودستاک« 

بود که توسط مایکل وادلی کارگردانی شد.
در عین حال سایت گلد دربی پیش بینی کرده امسال این فرصت برای 
شونمیکر وجود دارد که با یک نامزدی دیگر رکورددار نامزدی در بخش 

بهترین تدوین اسکار شود. 

قاب

خریدار  ۲۰ســاله ای معتــرض بود اهل 
شیراز که در روز جشــن جهانی تئاتر مقابل 
وضعیــت بد آن روزهــای تئاتر شــیراز قد 
علم کرده بود که »تئاتر در این شــهر مرده 

است!«
حالا چندیــن ســال از آن روز می گذرد و 
آن جوان با نمایش »بک تــو بلک« در تالار 
اصلی مجموعه تئاتر شهر روی صحنه است 
و روزی دو بار تمــام صندلی های این تالار را 

پر می کند.
سجاد افشاریان از ۱۷ سالگی آرزو داشت در 
تالار اصلی مجموعه تئاتر شهر روی صحنه 
برود و حالا در ۳۸ سالگی به این رویا رسیده 
اســت.آنچه پیش رو دارید، گفتگو با اوست 
که به انگیزه اجــرای نمایش »بک تو بلک« 
انجام شده و همزمان با آخرین شب اجرای 

این نمایش منتشر می شود.
این گفتگو چالشی یا نقادانه یا صرفا درباره 
»بک تو بلک« نیســت بلکه گفت و شنودی 
اســت در باب »خواســتن« و »شــدن« و 
»ایمان« به این امید کــه کارگر بیفتد برای 

نسل جوان.
نام ســجاد افشــاریان با اولیــن اعتراض او 
در تئاتــر گره خــورده. ماجرایــی که این 
چنین روایتش می کند: »تئاتر شــیراز در 
بخش های مالــی و مدیریت دچار فســاد 
شده بود. مثا پرونده نمایشــی در انجمن 
نمایش به دستم می رســید مبنی بر اینکه 
فان هنرمند نمایشــی اجرا کرده و مبلغی 
دریافــت کــرده در حالیکــه آن هنرمند 
کار نکرده و پولی هم نگرفته بــود و ... به هر 
کس که می گفتم وضعیت بغرنجی اســت 
و چرا صدای مــان در نمی آیــد، هیچ کس 
همراهــی نمی کرد و همــه می گفتند حالا 
شده، می گذرد ... بنابراین روز جهانی تئاتر 
تصمیم گرفتــم و پیش از مدیــر کل اداره 
ارشاد اســامی وقت ، نیم ساعت حرف زدم 
و همه آنچه را که فکر می کردم شارلاتانیزم 
و فساد و اشتباه اســت تا مبلغ حقارت آمیز 
کمک هزینه ها و ... را گفتم. گفتم که جشن 
تئاتر نداریم و امروز را عــزای عمومی تئاتر 
اعام می کنم و از کســانی که با من موافق 
بودند، خواستم تا ســالن را ترک کنند. فکر 
می کنم از حدود هزار مخاطــب، ۸۰۰ تن 
ســالن را ترک کردند و ما بیرون از ســالن 
تحصن کردیم .امروز که در ۳۸ ســالگی به 
این اتفاق نگاه می کنم، خوشحالم ۲۰ سال 
پیش هم وقتی فکر می کــردم حقی ناحق 

شده، بی تفاوت نبودم و صدایم درآمد.«
ورود به فضــای حرفــه ای البته افــراد را 
محتاط می کند ولی افشاریان معتقد است 
کــه همچنــان آن روحیه را حفــظ کرده: 
»محافظه کار نشــده ام که اگر شــده بودم، 

نمایشــم »بک تو بلک« یا »هرکسی یا روز 
می میرد یا شــب من شــبانه روز« نبود و 

چیزی دیگری می شد.
»بک تــو بلک« موضوعــی اجتماعی دارد؛ 
درباره یــک زندانی به نام »علی« اســت و 
افشــاریان درباره پرداختن به این موضوع 
چنیــن توضیح می دهــد: » معتقــدم در 
درام، هیــچ موضوعی در جهــان، جذاب تر 
از پرداختــن به انســان نیســت؛ انســان، 
روحیاتش، درونیاتش و مواجه اش با جهان 
پیرامونش در ســالی که زندگی می کند. بر 
این اســاس، طبیعتا دغدغه انســان ایرانی 
در ســال ۱۴۰۲ با ۵ ســال قبــل متفاوت 
است و دغدغه انســان در ایرانِ سال ۱۴۰۲ 
با نزدیکترین همســایگان مان هم متفاوت 

است.

برای خودم مسئولیت اجتماعی قائلم
اولین دور اجراهای »بک تو بلک« زمستان 
سال ۱۴۰۰ روی صحنه رفت. بعد از آن این 
نمایش در چند شهر از جمله رشت هم اجرا 
داشــت و در کنار این اجرا، ۱۷ زندانی آزاد 

شدند.
افشاریان که همیشــه این وظیفه اجتماعی 
را برای خــود قائــل بــوده ، در ایــن باره 
می گویــد: با ایمــان و عاقه تمــام چنین 
می کنم همچنانکه همیــن کار را در بخش 
نمایش هم انجام می دهم بــه طوری که تا 
الان نزدیــک ۷۰ نمایش را تهیــه کرده ام 
و از هیچ کدامش نه تنها یــک هزار تومانی 
برنداشــته ام، بلکه به آن پروژه هــا به قدر 
وســع و از هر راهی که توانســته ام، درآمد 
تزریق کرده ام. در فعالیت های گســترده تر 

اجتماعــی هــم همیشــه ایــن دغدغه را 
داشته ام. مثا  نمایش »احساس آبی مرگ« 
سبب شد پول زیادی برای دیه چند تن از آن 
بچه ها جمع کنیم و آنها بخشــیده شدند یا 
به خاطر موارد دیگری به دیگر شهرها سفر 
کردیم تا از راه کمک های مادی یا گفتگو با 

خانواده ها فعالیتی اجتماعی انجام دهیم.
گاه در طول اجراها خانواده های شــاکی را 
دعوت می کردیم که با دیــدن نمایش، اثر 
گذشت و بخشش را بچشند و متوجه شوند 
که این بچه ها که در دوره انتظار زمان اجرای 
حکم خود هســتند، بارها و بارها می میرند 
و دیگر نیازی به مرگ فیزیکی نیســت. در 
نمایش »شــلتر« هم که درباره خانم های 
کارتن خــواب بود، به عنــوان تهیه کننده و 
دراماتورژ نــه تنها هیچ دریافتی نداشــتم، 
بلکه هر جا از دســتم رسید، در کنار نمایش 
بودم. در رشــت هم همین بود. فکر کردیم 
حالا که بــرای اجــرا آمده ایــم چه خوب 
اســت که دو نوبت از اجرای کار را به آزادی 
زندانیان اختصــاص بدهیم. به همین دلیل 
بلیت نمایش را به صورت همت عالی تعریف 
کردیــم و در نهایت ۱۷ زندانی آزاد شــدند 
که اتفاق باشــکوهی بود. برخــی از آنان به 
خاطر مبالغ نه چندان زیادی، چند ســال از 

خانواده های خود دور بودند.«
»بک تو بلک« نمایشی اســت با یک بازیگر 
و یــک چهارپایه که قبل تر در ســالن هایی 
کوچکتر اجرا شــده و حالا در تالاری روی 
صحنه اســت که فاصله صحنه با تماشاگر 

چندان کم نیست.
اما چرا افشاریان ریســک اجرا در این تالار 
را به جــان خرید؟، خــودش در ایــن باره 

می گوید: »بــه لحاظ مهندســی، خیلی به 
این فکر کــردم. به همین دلیــل نمایش را 
در دو ســوم جلوی آوانســن اجرا می کنم. 
حتی پل هــای نوری اضافه کــردم که لازم 
نباشــد در عمق بروم و بتوانــم ارتباطم را با 
مخاطب حفظ کنم. در همین سالن بزرگ، 
هم ارتباط چشــمی دارم و هم معنایی و در 
انتها که تماشاگر در یک کانسپت مشترک 
با من روی صحنه قرار می گیرد و همه در ۱۰ 
دقیقه تاریکی به این می اندیشیم که آیا بعد 
از این، انسان دیگری می شــویم یا نه. برای 
خود من این گونه بود که گویی همه ما یک 
جا گرفتاریم و در فضایی محبوس شده ایم و 
اینجا کسی دستش را بلند کرده و می گوید: 
» بچه ها من بلدم تئاتر اجرا کنم! می خواهید 
چند دقیقه ای برایتان نمایشی اجرا کنم؟« 
و شــما نگاه کنید و این »علی« است. یعنی 
بین تماشاگر و اجراگر هیچ فاصله ای نیست 

. او فقط بلد است تئاتر اجرا کند.«
حالا افشــاریان به رویای ۱۷ ســالگی خود 
رســیده و در تالار اصلی تئاتر شــهر روی 
صحنه است. شاید تصور اولیه این باشد که 
بیشتر تماشاگران او جوانان دهه هشتادی 
باشــند ولی ایــن پیش بینی چنــدان هم 
درست نیســت: »کافی است یکی از شب ها 
در سالن باشــید و از تماشــاگران عکاسی 
کنید. متاســفانه در ایران، از هــر جمله و 
واژه ای برای بی قدر کردن و بی ارزش کردن 
کار دیگران اســتفاده می کنیم. کمااینکه 
خوشحال می شوم اگر نسل جوان بعد از من، 
مرا دنبال کند و باعث خوشنودی است اگر 
بتوانم چراغی روشن کنم یا برایشان ذره ای 
نور یا قطره ای آب باشــم اما از همه قشر و از 

همه گروه ســنی، مخاطب داریم؛ خانم ها و 
آقایانی که با ریش و موی ســپید نمایش را 
دیده اند و درباره آن صحبت می کنند؛ اینها 
مردم هســتند و برایم خیلی جذاب است و 
فکر می کنم کل تئاتر ایران برداشت خود را 
می کند البته اگر به روی خود بیاورد. به این 
دلیل که اگر به تعداد تماشاگران استادیوم 
آزادی یعنی ۱۰۰ هزار نفــر، این نمایش را 
ببینند، شــک نکنید ۳۰ هزار تــن از آنان 
برای اولین بار اســت که تئاتــر می بینند. 
رصدی که در این ۸، ۹ ماه داشــته ام، نشان 
می دهد بسیاری از تماشاگران این نمایش، 
برای اولین بار تئاتر دیده اند و از آن بهتر که 
می گویند از دیدن آن لذت بردیم! کسی که 
با اولین تئاتر حالش خوب می شــود، عاشق 
تئاتر و پیگیــر آن خواهد شــد و به جرگه 
تماشــاگران خواهــد پیوســت. امیدوارم 
کل تئاتر ایــران قدر این موقعیــت را بداند 
چون بحث من نیســت ، اصا هــم گله ای 
ندارم ولــی تاریخ ما، تاریخ قدرناشــناس و 
ناسپاسی است. تا وقتی افراد در قید حیات 
هستند، گویی مدام می خواهیم آنان را مورد 
بی توجهی قرار بدهیــم، از این منظر حرف 
می زنم که در ســخت ترین شــرایط به جز 
»بک تو بلک«، ۵ نمایش دیگر هم داشــته 
و دارم ؛ »زاغ«، »مرثیــه ای بــرای گودو«، 
»هیدن«، »آنتیگونه« و »تنهایی و تن هایی 
وطن هایی« که در سالن های گوناگون روی 
صحنه اند یا اجرا خواهند شد. مگر این اتفاق 
کوچکی اســت؟ من مراقب آدم های حرفه 

خودمان هستم .«
و ادامه می دهــد: »البته فرامــوش نکنیم 
آدم ها، گاهــی ناکامی های خــود را گردن 
دیگــری می اندازنــد. من شــبانه روز کار 
می کنم؛ شــبانه روز! در نمایــش »بک تو 
بلک« فقط کارهــای ســاده مانند چیدن 
بروشــور روی صندلی هــا یــا کارهایی از 
دســت را انجام نمی دهم. در بخش سوشال 
مدیا و تبلیغات، گاه برای یک اســتوری ۱۵ 
ثانیه ای، ۸ ســاعت وقت می گــذارم. اینها 
اصا راحت نیســت و من چــوب جادویی 
ندارم. ایــن مخاطب، مخاطبی اســت که 
در این ۲۰ ســال پرورش پیدا کرده. وقتی 
»تبار شناســی« را هم اجرا می کردم، عین 
دو سانس می ایســتادم و با تک تک آنان اگر 
حرفــی و نظری و نقدی داشــتند، صحبت 
می کردم . وقتی بــرای مخاطب وقت و به او 
احترام می گــذاری، آنان نیــز همین کار را 
می کنند. این احترام دو جنبــه دارد؛ هم با 
اثرت او را شگفت زده کنی تا وقتی از شمال 
و جنوب و شــرق و غرب به دیــدن آن آمد، 
بگوید ارزشش را داشــت! و هم بعد از اجرا 

برای گفتگو با او وقت بگذاری.«

 تهیه کننده و کارگردان سینما گفت: فیلم سازان جوان 
نباید انتظار داشته باشــند با اولین کارهایشان اتفاقات 
خارق العاده ای رقم بزننــد یا اینکــه در اولین گام در 
سینمای حرفه ای معجزه  رخ دهد و همه نگاه ها ناگهان 

به سمتشان جلب شود.
حسن آقاکریمی درباره وضعیت سینمای کوتاه ایران 
اظهار داشــت: فیلم  کوتاه دوران درخشــانی را در این 
سال ها ســپری می کند و شــاهد اتفاقات ارزنده ای در 
این حوزه هستیم. ســاخت فیلم کوتاه در واقع تمرینی 
است تا یک فیلم ساز توانایی خود را در برقراری ارتباط 
با مخاطب محــک بزند. مهمترین مســئله در فرآیند 

فیلم ســازی بلند یا کوتاه ارتباط با مخاطب 
اســت، فیلم کوتــاه ایــن فرصــت را برای 

کارگردان فراهم می کند.
وی دربــاره چهلمین جشــنواره بین المللی 
فیلم کوتاه تهران، گفت: مــن تصور می کنم 
طی ۴۰ سال گذشته، جشــنواره فیلم کوتاه 
تهران بستری مناســب برای عاقه مندان به 

حرفه سینما و به طور مشــخص کارگردانی بوده است 
تا هم توانمندی خود را محــک بزنند و هم محلی برای 
عرضه آثار خود در اختیار داشته باشــند. توصیه ام به 
کســانی که می خواهند وارد این عرصه شوند هم این 

است که قطعا مسئله آموزش را پیش از ورود 
به میدان عمل و ساخت فیلم، جدی بگیرند.

کارگــردان و تهیــه کننــده ســینما ادامه 
داد: ســاخت فیلم بســیار گران شده است 
و بــه همین دلیــل فیلم ســازان عاقه مند 
باید آمــوزش را جــدی بگیرنــد. آموزش 
کم هزینه ترین مسیری اســت که می تواند 
یک فیلم ســاز را آماده ورود به عرصــه حرفه ای کند. 
دوســتانی کــه در گروه هــای حرفه ای فیلم ســازی 
تجربه هایی داشته اند، نباید به مشاهدات میدانی خود 
اکتفا کنند. البته کســب تجربه عملی ضروری است و 

امتیاز بالایی هم محســوب می شــود اما آموزش هم 
اهمیت بالایی دارد.

آقاکریمی گفت: خوشبختانه امروز با گسترش امکانات 
در حوزه اینترنت و فضای مجازی، دسترســی به منابع 
آموزشی بسیار آســان شده اســت، افراد می توانند با 
دسترسی به منابع، اطاعات و دانسته های خود را ارتقا 
بدهند و در کنار آن تجربه های عملی هم کسب کنند. 
فیلم ســازان جوان می توانند موضوعات ساده و صریح 
را برای کســب تجربه خود انتخاب کننــد و از همان 
ابتدا ســراغ موضوعات پیچیده فلسفی نروند که شاید 

پرداختن به آنها نیازمند تجربه های بیشتری باشد. 

فیلم

کارگردان سینما: فیلم سازان جوان به دنبال معجزه نباشند

وهشکده تخصصی است تنها راه نجات نمایش های ایرانی ایجاد پژ
آروین موذن زاده  مهــدی صفاری نژاد 
عضو هیات انتخاب جشــنواره نمایش های 
آیینی و ســنتی معتقد اســت که تنها راه 
نجــات نمایش های آیینی و ســنتی ایجاد 
پژوهشکده ای تخصصی برای این گونه های 

نمایشی است.
مهدی صفاری نــژاد عضو هیــات انتخاب 
بخش صحنه ای بیســت و یکمین جشنواره 
بین المللی نمایش های آیینی و ســنتی در 
گفتگو با خبرنگار مهر دربــاره ارزیابی آثار 
متقاضی شــرکت در این دوره از جشنواره 
گفت: در جشنواره بیست و یکم نمایش های 
آیینی و ســنتی، آثار اســتان ها در قیاس 
با نمایش های تهــران ســطح کیفی قابل 
قبول تری داشــتند و به خوبی دیده می شد 
که گروه های استان ها تاش کرده بودند به 
داشته های نمایش ایرانی نزدیک تر شوند و 
نوآوری هایشــان در راستای آثار گذشتگان 
بود. بــه این معنا کــه آرایه هــای خوبی به 
شــیوه های ســنتی نمایش ایرانی افزوده 

بودند و این تاش، جای خوشنودی دارد.
وی که در این دوره از جشــنواره با همراهی 
اکرم قاسمی پور و حسین شوندی با خوانش 
متون و دیدن فیلم یک سری از آثار متقاضی 
شرکت در جشنواره، کار انتخاب آثار بخش 
صحنه ای )ویژه( را انجام داده اســت، ادامه 

داد: دیدن بعضــی از نمایش های متقاضی 
نشان می داد که گروه اجرایی، نمایش های 
آیینی و سنتی را به خوبی دیده و این تجربه 
و تسلط در کوچک ترین عناصر نمایش های 

آنان به چشم می آمد.
صفاری نــژاد در عین حال با ابزار تاســف از 
اینکه گروه های متقاوضی شرکت از تهران 
کمتر جشنواره را جدی گرفته بودند، افزود: 
گروه های تهرانی گویی به شیوه کارمندی با 
جشنواره برخورد کرده بودند و بعضی از آنها 
به اینکه گروه های شــناخته شده هستند، 
غره شده بودند و به همین دلیل برای ارتقای 
کیفی نمایش هــای خود تــاش چندانی 
نکرده بودند. البته از سوی دیگر هنرمندانی 
مانند ناصر آویژه هم متقاضی شرکت در این 
دوره از جشنواره هســتند که نمایش شان 
دارای خاقیت هــای تحســین برانگیزی 
است ولی متاســفانه ســطح کیفی عموم 

کارهای تهران، چندان راضی کننده نبود.
این کارشناس نمایش های ایرانی در پاسخ 
به اینکه برگزاری این دوره از جشــنواره در 
اســتان های گوناگون دیگر چقدر می تواند 
در ارتقای کیفی امکانات نمایشــی در دیگر 
استان ها موثر باشد، گفت: در گذشته تجربه 
برگزاری بخشی از جشــنواره را در کاشان 
داشتیم که طی آن، نمایش ها در خانه های 

تاریخی اجرا شدند و اتفاق بسیار خوبی بود. 
شخصاً معتقدم وقتی قرار است جشنواره را 
به استانی دیگر ببریم، باید از تمام ویژگی ها 
و پتانسیل همان استان اســتفاده کنیم نه 
اینکه دوباره همه چیز را به سالن های تئاتر 

محدود کنیم.
صفاری نژاد یادآور شــد: به عنــوان نمونه، 
تفرش معدن تعزیه اســت و حال که در این 
دوره از جشنواره، بخش شبیه خوانی به این 
منطقه رفته باید از تمام پتانسیل های آن به 
خوبی بهره ببریم. در غیر این صورت، اتفاق 

چندان اثرگذاری نخواهد افتاد.
وی عنوان کرد: مشکل بزرگ ما این است که 
در بیشتر استان ها همه چیز به بخش دولتی 
محدود می شــود و بخش خصوصی درگیر 

ماجرا نیســت. در حالی که مثاً در کاشان 
که خانه هــای تاریخی دارد بــا ورود بخش 
خصوصی، این خانه هــا همچنان در زمینه 
اجــرای نمایش های ایرانی فعال هســتند 
و اجرای این گونه آثار به جریانی مســتمر و 
تاثیرگذار تبدیل شده است. بنابراین صِرف 
انتقال جشنواره به اســتان های دیگر الزاماً 
نمی تواند اتفاق ویژه ای باشــد به ویژه اینکه 

قباً این تجربه را داشته ایم.
مدیر کانــون نمایش های آیینی و ســنتی 
ایرانی در ارزیابی حضور جوانان در این دوره 
از جشنواره گفت: همچنان معتقدم نیازمند 
پژوهشــکده و آکادمی نمایش های ایرانی 

هستیم. 
کانون نمایش های آیینی و سنتی به تنهایی 
نمی تواند چنین مرکزی را راه اندازی کند و 
اشــخاص هم با انگیزه های شخصی صِرف، 
توان چنیــن کاری را ندارنــد. همچنانکه 
گــردآوری آرشــیو صوتــی و تصویری و 
مکتــوب نمایش های ســنتی بــه تنهایی 
کارگشا نیســت. انجام کاری به این مهمی 
نیازمند همت و حمایتی همه جانبه اســت. 
متاســفانه در کنار این کمبودها، با برخی از 
بزرگان نمایش های ایرانی هم که با دغدغه 
شــخصی و دلی خــود کارهایــی را پیش 
می برند، رفتار درســتی صورت نمی گیرد 

و همین ها، بــه تدریج دلســردی به همراه 
می آورد.وی تاکید کرد: در حال حاضر شکل 
گیری مکتبخانه »سنگلج« می تواند اتفاقی 
خوب باشــد ولی باید دید چقدر تداوم پیدا 
می کند چراکــه هر حرکــت مثبتی بدون 
استمرار، ثمره چندانی نخواهد داشت. اینها 
نگرانی هایی اســت که دوستداران و فعالان 
نمایش هــای ایرانی دارند و بایــد برای این 

دغدغه ها، چاره جویی کنیم.
بیســت و یکمیــن جشــنواره بین المللی 
نمایش هــای آیینی و ســنتی بــا دبیری 
احمد جولایــی از یکم تا یازدهــم مهر، در 
بخش های »رادیــو تئاتر« و »نمایشــگاه 
هنرهای نمایشــی« بــه میزبانــی تهران، 
»صحنه ای« )ویــژه-آزاد( و »بین الملل« 
به میزبانی اســتان گلســتان )گــرگان و 
کردکوی(، »شــبیه خوانی« بــه میزبانی 
اســتان مرکزی )تفــرش(، »نمایش های 
فردی، نقالی، روایت هــای ملی و کارآواها« 
و »معرکه ها، آیین ها و بازی های نمایشی« 
به میزبانی اســتان چهارمحال و بختیاری 
)شــهرکرد(، »عروســکی« و »دانشجویی 
صحنه« بــه میزبانی خراســان شــمالی 
)بجنورد( و »ســمینارهای پژوهشــی« و 
»نمایشنامه نویسی« به میزبانی آذربایجان 

شرقی )تبریز( در حال برگزاری است.



 چرا از نمونه موفق ومبلی الگوبرداری نمی شود؟
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میدان

کادرفنی پرســپولیس منتظر آخرین وضعیت محمد 
عمری برای دیدار هفته دوم لیگ قهرمانان آسیا مقابل 

الدحیل قطر است.
 دیدار تیم های فوتبــال پرســپولیس و الدحیل قطر 
ساعت ۲۱:۳۰ دوشــنبه پیش رو در شهر دوحه برگزار 
می شــود. سرخپوشــان پایتخت در حالی راهی قطر 
می شوند که وحید امیری به دلیل مصدومیت و میاد 
سرلک به دلیل محرومیت نمی توانند برای این تیم در 
دیدار هفته دوم لیگ قهرمانان آســیا بازی کنند اما با 
دســتور یحیی گل محمدی مســافر قطر هســتند تا 

انســجام تیمی در اردوی پرسپولیس حفظ 
شود.

کادر فنی پرســپولیس برای پر کردن جای 
خالی این دو بازیکن منتظــر تعیین تکلیف 
شــرایط محمد عمری اســت تا استراتژی 
نهایی خود را بــرای تعییــن ترکیب اصلی 
مشخص کند. او که تیم امید را در بازی های 

آســیایی ۲۰۲۲ هانگژو همراهی کرد پــس از دیدار با 
تایلند در یک هشــتم نهایی این مســابقات دچار افت 

فشار شد تا راهی بیمارستان شود. 

همین امر باعث تأخیر در حضور او در دوحه 
قطر شد تا بالاخره باشگاه پرسپولیس بتواند 
بلیت را برای پرواز مســتقیم او از هانگژو به 

قطر تهیه کند.
او قــرار اســت پــس از حضــور در اردوی 
پرســپولیس مورد معاینه پزشکان تیم قرار 
بگیرد تا در صورت تأیید آنها بتواند در اختیار 

کادر فنی قرار بگیرد. 
گل محمدی تصمیم دارد در صورتیکه عمری بهبودی 
کامل پیدا کند از او به عنوان جانشــین امیری استفاده 

کند در غیر این صورت امید عالیشــاه شانس بیشتری 
برای بــازی کردن در دیــدار با الدحیــل قطر خواهد 

داشت.
شکســت دو بر صفــر پرســپولیس مقابــل النصر 
عربستان در هفته نخست لیگ قهرمانان آسیا باعث 
شده تا گل محمدی دنبال اســتراتژی مناسب برای 
کســب پیروزی در این دیدار و افزای شــانس خود 
برای صعود از گروه E باشــد. تیم فوتبال پرسپولیس 
بــا النصــر عربســتان، الدحیــل قطر و اســتقال 

تاجیکستان همگروه است.

تیم های ملی بسکتبال سه نفره و پنج نفره ایران به دور 
دوم بازی های آسیایی ۲۰۲۲ هانگژو صعود کردند.

 در ادامه مسابقات بسکتبال بازی های آسیایی ۲۰۲۲ 
هانگژو، تیم ملی پنج نفره ایران موفق شــد در دومین 
بازی خود از این رقابت ها مقابل عربســتان به پیروزی 
دســت یافته و صعود خود به دور بعد ایــن رقابت ها را 

قطعی کند.

شــاگردان هاکان دمیر در این دیــدار کوارترهای اول 
و ســوم را ۱۱-۲۱ و ۱۰-۲۳ بردند تا با وجود تســاوی 
۱۷-۱۷ در کوارتر دوم و شکســت ۲۸-۲۰ در کوارتر 
چهارم، نهایتا با نتیجه ۸۱ - ۶۶ عربســتان را شکست 
داده و دومین برد خود در بازی های رســمی با هدایت 
این سرمربی ترک را جشــن بگیرند. تیم ملی ایران در 
بازی نخســت خود با نتیجــه ۸۱ - ۵۷ مقابل تیم ملی 

امارات متحده عربی به پیروزی رسیده بود.
تیم ملی ایران در آخرین بــازی خود از دور گروهی این 
مسابقات، برای تثبیت صدرنشینی به مصاف تیم ملی 
قزاقستان می رود. این دیدار امروز شنبه  برگزار خواهد 
شد.در ادامه رقابت های بســکتبال ۳ نفره هم تیم ملی 
ایران در چهارمین بازی خود به مصاف ترکمنســتان 
رفت که در یک تقابل ســخت، با نتیجــه ۱۹ - ۱۳ به 

پیروزی دســت یافت تا صعودش به دور بعد مسابقات 
قطعی شــود.پس از برگــزاری بازی تیم هــای ژاپن-

مالدیو و کره جنوبی-ترکمنســتان، مشخص خواهد 
شد که تیم ملی ایران در چه رتبه ای قرار می گیرد، اگر 
ایران دوم گروه B شود با ســوم گروه C بازی می کند و 
در صورتی که سوم گروه B شــود، با دوم گروه C دیدار 

می کند. 

پرسپولیس

بسکتبال

سپهر ســتاری  این روزها بحث ساخت 
یک ورزشــگاه مجهز در تهران داغ شــده 

است.
پس از حواشی مربوط به وضعیت بازسازی 
ورزشــگاه آزادی و کیفیت چمن آن، رئیس 
جمهور خبر از ســاخت یک ورزشگاه بزرگ 
و مجهز در استان تهران داد. ورزشگاهی که 
قرار است به زودی ســاخت آن آغاز شود و 
جای ورزشگاه آزادی را بگیرد. آزادی برای 
بیش از نیم قرن مهم ترین ورزشــگاه کشور 
بود که تقریبا تمــام دیدارهــای مهم تیم 
ملی در آن برگزار شده و عاوه بر آن میزبان 
مســابقات خانگــی دو باشــگاه پرطرفدار 
اســتقال و پرســپولیس هم بوده است. با 
این وجود در چند ماه اخیر این ورزشــگاه با 
مشکات زیادی دســت و پنجه نرم کرده و 
شرایط مطلوبی نداشــته است. فرسودگی 
ورزشگاه در کنار مشکات مربوط به چمن 
آن بحث ساخت یک ورزشــگاه جدید را به 
وجود آورده و طبق قول هایی که داده شده 
به زودی مراحل ســاخت جایگزین آزادی 

آغاز خواهد شد.

چرا ساخت ورزشگاه جدید؟!
پس از وعــده رئیس جمهــور در خصوص 
ساخت ورزشگاه جدید، این سوال به وجود 
آمد که چرا به جای این کار، از ورزشگاه های 
قدیمی شــهر تهران اســتفاده نمی شود. 
همین حالا دو ورزشــگاه تختی و شیرودی 
در تهران بدون استفاده هستند و شاید بهتر 
بود به جای تصمیم برای ساختن ورزشگاه 
در یک مکان جدید، یکی از ورزشــگاه های 
فعلی تهران تخریب شــده و در همان مکان 
یک ورزشــگاه مجهز و بزرگ ساخته شود. 
ورزشــگاه تختی از نظر فضا کاما شــرایط 
چنیــن کاری را دارد و حتی می شــد این 
کار روی ورزشــگاه آزادی انجــام شــود. 
اتفاقی که می توانســت تا حدی هزینه های 
ساخت یک اســتادیوم جدید را هم کاهش 
دهد. ورزشــگاه هایی چون آزادی، تختی و 

شیرودی همگی از نظر موقعیت جغرافیایی 
شرایط خوبی دارند و دسترسی به آن ها نیز 

بسیار راحت است.
از طرفی ورزشــگاه آزادی یک اســتادیوم 
ملی در ایران محسوب می شــود و ساخت 
یک مورد مشــابه یعنی استان تهران دارای 
دو استادیوم ملی باشــد که این هم چندان 
منطقی نیست. در کشــوری چون انگلیس 
هم ورزشگاه ومبلی برای سال ها استادیوم 
ملی بود و وقتی به مرز فرســودگی رسید، 
فدراســیون فوتبــال این کشــور عملیات 
تخریب و ســاخت ومبلی جدید را آغاز کرد. 
انگلیسی ها حتی ورزشــگاه المپیک لندن 
را هم چند ســال پس از پایان این مسابقات 
برای ۹۹ سال به تیم وســتهم اجاره دادند و 
آن را به عنوان ورزشــگاه ملــی خود حفظ 

نکردند.
نمونه دیگر این مســئله هم کشور قطر بود 
که اســتادیوم ۹۷۴ را به شــکلی ساختند 
که اجــزای آن قابل انتقال باشــد و پس از 

جام جهانی آن را نگه نداشــتند. نگه داری 
ورزشــگاه ها هزینه زیادی دارد و شــاید 
خیلی منطقی نباشــد که در یک شــهر دو 
استادیوم ملی با هزینه دولت وجود داشته 
باشد. اگر تیم های اســتقال و پرسپولیس 
مانند تیم هــای خارجی توانایی ســاخت 
اســتادیوم اختصاصــی با هزینــه بخش 
خصوصــی را داشــتند آن موقع شــرایط 
فرق می کــرد ولی در حال حاضر ســاخت 
یک »آزادی دوم« خیلی توجیه اقتصادی 

ندارد.

موارد مشابه خارجی
بسیاری از کشــورهای خارجی هم در زمان 
فرسوده شدن ورزشــگاه های خود، به جای 
ساخت یک ورزشــگاه جدید، همان قبلی را 
یا بازسازی می کنند، یا تخریب کرده و از نوع 
می ســازند. رئال مادرید یکی از نمونه های 
موفق ایــن موضــوع در چند ســال اخیر 
است که به تازگی ســاخت دوباره ورزشگاه 

ســانتیاگو برنابئو را به پایان رساند. بارسلونا 
هم به نوعی اقدام رقیب سنتی خود را تکرار 
کرده و پــس از تخریب نیوکمــپ، به طور 
موقت تا زمان ساخت دوباره آن در ورزشگاه 
المپیک اســپانیا دیدارهــای خانگی خود 
را برگزار می کنند. بارســایی ها قرار اســت 
ورزشــگاهی با ظرفیــت ۱۰۵ هــزار نفر و 

امکاناتی شگفت انگیز و مدرن بسازند.
ورزشــگاه های ماراکانای برزیل و لوژنیکی 
مســکو هم دیگر مواردی هســتند که در 
سال های اخیر از نو ســاخته شدند و میزبان  
فینال  جام هــای جهانــی ۲۰۱۴ و ۲۰۱۸ 

بودند.
البته در ســال های اخیر بعضی از باشگاه ها 
هم دست به تخریب ورزشــگاه قبلی خود و 
ساخت یک ورزشگاه جدید زده اند اما نکته 
مهمی که در این اقدام وجود داشت این بود 
که همه آن ها از اسپانســرهای قدرتمندی 
برای ساخت ورزشگاه اســتفاده می کردند. 
تیم  آرسنال ســال ها قبل ورزشگاه قدیمی 

هایبــری را تــرک کــرد و اتلتیکومادرید 
هم چند ســالی اســت که دیگر در ویسنته 
کالدرون بــازی نمی کند و این اســتادیوم 
به کل تخریب شده اســت. هر دو ورزشگاه 
امارات و وندا متروپولیتانو از جمله بهترین 
ورزشگاه های اروپا هستند ولی ساخت  آن ها 
با کمک اسپانسر انجام شده و باشگاه ها پس 
از ســاخت با درآمدزایی مناسب توانستند 
هزینه های ســاخت آن را جبــران کنند. 
اتفاقی که بعید اســت در خصوص ورزشگاه 
جدید تهــران رخ دهد و تیم هــای ایرانی 
هنوز در بحــث درآمدزایی محدودیت های 

فراوانی دارند.

دسترسی به این ورزشگاه سخت است!
جدا از بحث های مربوط به ساخت ورزشگاه 
جدید، محل تعیین شده برای آن هم کمی 
نگران کننده اســت. بر اساس صحبت های 
انجام شده قرار است این ورزشگاه در اتوبان 
تهران - قم و نزدیک فــرودگاه امام خمینی 
)ره( ساخته شــود. اتفاقی که دسترسی آن 
برای ساکنین شــهر تهران را بسیار سخت 
می کند. رسیدن به این منطقه بیش از یک 
ســاعت زمان نیاز دارد و بازگشت از آن در 
ساعات پایانی شب یک دردسر جدی برای 

تماشاگران خواهد بود.
این درحالی اســت که اغلب ورزشگاه های 
مهم جهــان در داخل شــهر هســتند تا 
عاقه مندان بتوانند به راحتی خودشان را 
به محل برگزاری مسابقات برسانند. حتی 
چند سال قبل برای رفت و آمد تماشاگران 
به ورزشــگاه آزادی هم مشــکات زیادی 
وجود داشــت ولــی در ســال های اخیر و 
با ســاخت مترو و گســترش شــهر تهران 
این مســئله تــا حد زیــادی حل شــده 
اســت. این درحالی اســت که همین حالا 
ورزشگاه هایی چون شــیرودی و تختی از 
نظر دسترسی شرایط بسیار مطلوبی برای 
هواداران دارند و موقعیت جغرافیایی شان 

بسیار خوب است.

گل محمدی منتظر تعیین تکلیف یک بازیکن

صعود بسکتبال سه نفره و پنج نفره ایران به دور بعد بازی های آسیایی

 والیبال ایران درچه صورتی المپیکی می شود
تیم ملی والیبال ایران از فردا باید  خریدار 
در مســابقات انتخابی المپیــک پاریس به 
مصاف حریفان برود که با توجه به حضور در 

گروه مرگ کار سختی پیش رو دارد.
سی وســومین دوره بازی های المپیک در 
ســال ۲۰۲۴ به میزبانی پاریــس از تاریخ 
۸ تا ۱۷ مرداد ســال آینده برگزار می شود 
و والیبال سالنی شــانزدهمین دوره حضور 
خود در این رویداد مهم ورزشــی را تجربه 
می کند.براســاس قرعه کشــی مسابقات 
والیبال انتخابی المپیک ۲۰۲۴ پاریس که 
اواخر اسفندماه سال گذشــته برگزار شد، 
تیم ملی والیبال ایران در کشــور برزیل به 
مصاف حریفان خود در گروه مرگ می رود. 
شــاگردان عطایی با تیم های برزیل، ایتالیا، 
کوبا، اوکراین، آلمان، جمهوری چک و قطر 

همگروه است.

 مسیر اول: جواز حضور در المپیک
 از طریق انتخابی

 )FIVB( فدراســیون جهانــی والیبــال
نحوه صعود ۲۴ تیم )۱۲ تیــم مردان و ۱۲ 
تیم زنان( به مســابقات والیبــال المپیک 
۲۰۲۴ پاریس را بــه تصویب هیئت اجرایی 
کمیته بین المللی المپیک رســانده و آن را 
اعام کرد. تاکنون کشــور فرانسه به عنوان 
میزبان، نخســتین ســهمیه در هــر گروه 

جنسیتی را به دســت آورده است. ۱۱ تیم 
دیگر در گروه مردان و زنان از طریق فرآیند 
۲ مرحلــه ای )از طریق مســابقات انتخابی 
المپیک و جایگاه تیم ها در رنکینگ جهانی( 
جواز حضور در المپیک پاریس را به دســت 
خواهند آورد. بر این اســاس، شش سهمیه 
المپیــک پاریــس در مســابقات انتخابی 

المپیک تعیین خواهد شد.
مسابقات والیبال مردان انتخابی بازی های 
المپیک پاریس ۲۰۲۴ از ۸ تــا ۱۶ مهرماه 
ســال ۱۴۰۲ به صــورت همزمان در ســه 
منطقه )برزیــل، ژاپــن و چیــن( برگزار 
می شــود. در نهایت پس از پایان مسابقات 
انتخابی المپیک در ســه گــروه، تیم های 
قهرمــان و نایب قهرمان هر گروه ســهمیه 
بازی هــای المپیــک پاریــس ۲۰۲۴ را به 

دست می آورند.

مسیر دوم: رنکینگ جهانی
پنج ســهمیه دیگر نیز پس از پایان مرحله 
مقدماتی لیــگ ملت ها ۲۰۲۴ بر اســاس 
دو اولویــت مبنی بر اینکه همــه قاره ها در 
المپیک پاریس نماینده داشــته باشــند و 
همچنین تیم های برتــر رده بندی جهانی 
که تا پایان مرحله مقدماتــی لیگ ملت ها 
۲۰۲۴ به المپیک صعود نکرده باشند، جواز 

المپیک پاریس را کسب خواهند کرد.

با توجه به این موضوع مســابقات قهرمانی 
آسیا در ایران، مســابقات انتخابی المپیک 
و مرحله مقدماتی لیــگ ملت های ۲۰۲۴ 
در رنکینگ اهمیت ویژه ای دارند. در پایان 
این مســابقات، رنکینگ تیم ها مشــخص 
می شــود و ۶ تیمی که از طریق مســابقات 
انتخابی المپیک ســهمیه را کسب کردند، 
کنار می روند. فرانســه هم به دلیل میزبانی 
ســهمیه حضور در المپیک را دارد بنابراین 

حذف می شود.
پنج ســهمیه باقی مانده را از بین تیم های 
برتــر باقی مانــده در رنکینــگ انتخــاب 
می کنند. البته با توجه بــه اینکه باید تمام 
قاره ها در المپیک ســهمیه داشته باشند و 
قطعاً نماینده قاره آفریقــا در بین تیم های 
برتر رنکینگ نیســت، یک ســهمیه از پنج 
سهمیه به بهترین تیم رنکینگ قاره آفریقا 
تعلق می گیــرد و ۴ ســهمیه باقیمانده به 

تیم های برتر رنکینگ می رسد.

ایران با عنوان قهرمانی راهی ریو شد
تیم ملی والیبال در دو مســابقه قبلی لیگ 
ملت ها و قهرمانی آســیا دور از انتظار ظاهر 
شــد، اما در رقابت های بازی های آسیایی 
هانگــژو توانســت عنــوان قهرمانــی این 
مســابقات را کســب کند و برای ســومین 
دوره متوالی به مدال طای این مســابقات 

دست پیدا کند. البته قهرمانی در بازی های 
آسیایی هانگژو دســت یافتنی بود چرا که 
ژاپن با تیم دوم به این مســابقات آمده بود 
و تیم ملی والیبال چین هــم دیگر اژدهای 
دو ســر نبود.قهرمانی تیم ملــی والیبال در 
بازی های آســیایی تأثیــری در رنکینگ 
جهانی نداشــت اما حضور در این مسابقات 
و کسب مدال طا برای کاروان ورزشی ایران 
اهمیت ویژه ای داشت. ملی پوشان والیبال 
پس از کســب عنوان قهرمانی در بازی های 
آسیایی در یک ســفر طولانی و طاقت فرسا 
راهی برزیل شــدند تا به مصاف رقبای خود 

در انتخابی المپیک بروند.
تیم ملی والیبال ایــران در رنکینگ جهانی 
در جایگاه یازدهم قرار دارد و از نظر جایگاه 
رنکینگ جهانی شــرایط حساســی دارد. 
ضمن اینکه ملی پوشان والیبال در انتخابی 
المپیک هــم در گروه مرگ قــرار دارند اما 
بهروز عطایی ســرمربی تیــم ملی مدعی 
است تیم به دنبال کســب سهمیه مستقیم 
در برزیل اســت که با توجه به شرایط فعلی 
والیبال ایران و عملکرد ضعیف تیم در لیگ 
ملت ها و قهرمانی آسیا این اتفاق کمی دور 

از ذهن است.

رامین رضاییان:
سپاهان اصفهان هستیم نه ایران

ملی پوش تیم ســپاهان در آســتانه دیدار تیمش در لیــگ قهرمانان 
خطاب به تماشــاگران گفت: اســم تیم ما ســپاهان اصفهان است نه 
ســپاهان ایران! پس خودتان بیایید واز تیم شــهرتان طوری حمایت 

کنید که ما کِیف کنیم.
رامین رضائیان بازیکن تیم ملــی ایران با انتشــار ویدئویی در صفحه 
شــخصی خود در اینستاگرام نســبت به حضور تماشــاگران در دیدار 
ســپاهان با الاتحاد در هفتــه دوم رقابت های لیگ قهرمانان آســیا در 

ورزشگاه نقش جهان اصفهان صحبت کرد.
وی در این زمینه گفت: صحبتم برای روز دوشــنبه و بــازی با الاتحاد 
عربستان است. هواداران عزیز سپاهان، الان وقت این نیست که از پشت 
تلویزیون حمایت کنید. همه به استادیوم بیایید و استادیوم را پر کنید 
که از وقتی که ما برای گرم کــردن به زمین می آییــم، انرژی خوب به 

بچه ها بدهید و بازی خوبی داشته باشیم.
بازیکن ملی پوش سپاهان ادامه داد: اسم تیم ما سپاهان اصفهان است 
نه ســپاهان ایران! پس خودتان بیایید و از تیم شهرتان طوری حمایت 

کنید که ما کِیف کنیم.
رضاییان با بیان اینکــه صحبت دوم من درباره هوادارانی اســت که در 
استادیوم از لیزر اســتفاده می کنند، خاطرنشــان کرد: آن ها هواداران 
ســپاهان نیســتند و دوســت ندارم که روزی بخواهیم در استادیوم 
اصفهان بدون هوادار بازی آسیایی کنیم. لطفاً خودتان با اشخاصی که 
کار غیرقانونی می کنند برخــورد کنید و محترمانه آن هــا را به بیرون 

ورزشگاه هدایت کنید.
 صحبت های طعنــه آمیز رضائیان در آســتانه بازی با الاتحاد نشــان 
می دهد او و هم تیمی هایش همچنان نسبت به رفتار مسئولان فوتبال 

کشور درباره حواشی به وجود آمده برای این تیم ناراحت هستند.
دیدار تیم های فوتبال ســپاهان اصفهان و الاتحاد عربســتان ساعت 
۱۹:۳۰ دوشنبه دهم مهرماه در ورزشــگاه نقش جهان اصفهان برگزار 

می شود.

مهدی الفتی بعد از نایب قهرمانی در آسیا: 
دیگر زنگ تفریح نیستیم 

ملی پوش ژیمناســتیک ایران پس از کسب مدال نقره بازیهای آسیایی 
هانگژو گفت: با این مدال ثابت کردم دیگر در آسیا زنگ تفریح نیستیم.

مهدی الفتی بعد از کســب مدال نقره بازی های آســیایی گفت: بعد از 
چند سال که نمایندگان ایران نتوانستند مدال بگیرند من توانستم این 

کار را انجام دهم و از این حیث خیلی خوشحالم.

وی که داد کسب مدال نقره خوشحالی خود را با در دست داشتن پرچم 
جمهوری اســامی ایران نشــان داد، در مورد این حرمت خود گفت: 
همیشه زنگ تفریح دیگر کشــورها بودیم اما توانستم با پرچم کشورم 

ثابت کنم که می توانیم روی سکوی آسیایی و جهانی باشیم.

خیرخواه:
 می توانیم در المپیک هم مدال بگیریم

سرمربی تیم ملی ژیمناســتیک گفت: ملی پوشــان ما توانایی کسب 
مدال در المپیک پاریس را دارند و من به این موضوع خوشبین هستم.

 محمدرضا خیرخواه ســرمربی تیم ملی ژیمناستیک کشورمان پس از 
کسب مدال نقره مهدی الفتی در فینال پرش خرک بازی های آسیایی 
هانگژو بیــان کرد: الفتی با قــدرت تمام این مدال ارزشــمند را پس از 
۸۰ ســال و برای اولین بار در تاریخ ژیمناستیک کشــورمان به دست 
آورد تا شگفتی ساز شویم. ما می توانســتیم یک مدال دیگر هم توسط 
کهنی کسب کنیم که متأســفانه روی یک لغزش به فینال نرسید و اگر 

فینالیست می شد قطعاً روی سکو می رفت.
وی افزود: پیش بینی کرده بودم که ۲ مدال، یکی در دار حلقه و دیگری 
در پرش خرک را کســب می کنیم که مهدی توانســت در پرش خرک 

نایب قهرمان شود.
ســرمربی تیم ملی ژیمناســتیک درباره وضعیت نابسامان فدراسیون 
ژیمناســتیک پیش از بازی های آســیایی گفت: می دانیــد که پیش 
از رقابت ها چــه جو بدی به دلیــل عدم صدور لایســنس ها حاکم بود 
اما توانســتیم بچه ها را آماده مســابقات کنیم و با این شرایط به هانگژو 
آمدیم. خســرونژاد به مقام هفتم قهرمان قهرمانان رسید و سایر نفرات 
هم نظیر حمیدی و کهنی عملکرد خوبی داشــتند. افسوس می خورم 

که کهنی به فینال بازی های آسیایی نرسید.
سرمربی تیم ملی ژیمناستیک درباره کسب سهمیه المپیک بیان کرد: 
می توانیم ســهمیه بگیریم و حتی می توانیم در المپیک مدال داشــته 

باشیم. مدال نقره الفتی را به مردم ایران تقدیم می کنم.

سخنگوی اقتصادی دولت:

بازارارزدرنیمهاولسالکنترلشد

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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یک مقام سابق صندوق بین المللی پول:
بدهیبسیارزیادآمریکا،دلیلپایانیافتن

سلطهدلاراست
 مسئول ســابق صندوق بین المللی پول معتقد اســت که آمریکا باید 
مشکلات ناشــی از بدهی خود را کنترل کند و در غیر این صورت سلطه 
دلار به پایان خود نزدیک می شــود.به گزارش وبگاه بیزنسِ اینسایدِر، 
به گفته برَی آیچنگرین )Barry Eichengreen(، مســئول ســابق 
صنــدوق بین المللی پول، حفظ ســلطه دلار به این بســتگی دارد که 

آمریکا بتواند مشکلات بدهی خود را کنترل کند یا خیر.
این اقتصاددان دانشگاه کالیفرنیا برکلی در مقاله ای که روز دوشنبه در 
Project Syndicate منتشر شــد، به نگرانی های فزاینده درخصوص 
امکان جایگزینی دلار با یک ارز رقیب، به دلیل تلاش کشورهایی مانند 
چین و روسیه برای استفاده نکردن از دلار، اشــاره کرده و گفته است: 
این در حالی اســت که خطر واقعی برای دلار، به عنوان بزرگ ترین ارز 
ذخیره خارجی جهان در کوه رو به رشد بدهی آمریکا، نهفته است نه در 

تنش بین آمریکا و سایر کشورهای بریکس.
آیچنگرین گفت که افزایش بدهی، دلیل سقوط استرلینگ انگلیس به 

عنوان برترین ارز جهان در اوایل دهه ۱۹۰۰ میلادی بود.

 هزینه تولید بیشتر از مبلغ فروش
جزئیاتزیاندهی۵سالهخودروسازان

بررســی صورت های مالی تلفیقی ایران خودرو و سایپا از سال ۹۷ به این 
سو نشان می دهد که هزینه تمام شــده تولیدات این شرکت ها بیش از 
مبلغ حاصل شده از فروش محصولاتشان بوده است. بررسی صورت های 
مالی تلفیقی ایران خودرو و ســایپا )بدون احتساب هزینه های مالی( در 
حدفاصل ســال های ۱۳۹۷ تا انتهای خرداد ۱۴۰۲ نشــان می دهد که 
مبلغ فروش محصولات شرکت ایران خودرو در سال ۹۷ بالغ بر ۲۰ هزار 
و ۴۰۰ میلیارد تومان بوده است، اما مبلغ بهای تمام شده محصولات این 

شرکت بیش از ۲۳ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان بوده است.
مبلغ فروش این شرکت در سال ۹۸ نیز بیش از ۳۳ هزار و ۳۰۰ میلیارد 
تومان بوده اســت، حال آنکه مبلغ بهای تمام شــده تولید محصولات 

بیش از ۳۸ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان بوده است.
این روند در سال ۹۹ نیز ادامه داشــت به گونه ای که ایران خودرو بیش 
از ۶۷ هزار میلیارد تومان خودرو فروخته در حالی که بیش از ۷۸ هزار و 

۳۰۰ میلیارد تومان صرف بهای تمام شده محصولات کرده بود.
مبلغ فروش این شرکت در سال ۱۴۰۰ نیز نزدیک به ۱۱۰ هزار میلیارد 
تومان بوده، اما بهای تمام شده تولیدات ایران خودرو بیش از ۱۱۵ هزار 
میلیارد تومان ثبت شده است.در سال ۱۴۰۱ مبلغ فروش ایران خودرو 
بیش از ۱۸۸ هزار میلیارد تومان ثبت شده اما این شرکت بیش از ۲۰۸ 
هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان به عنوان بهای تمام شــده تولید هزینه کرده 
است.مبلغ فروش این شرکت در فصل بهار امسال نیز بیش از ۵۳ هزار و 
۵۰۰ میلیارد تومان بوده اما بهای تمام شده تولید محصولاتش ۵۸ هزار 

و ۴۰۰ میلیارد تومان ثبت شده است.
وضعیت شــرکت ســایپا نیز بهتر از ایران خودرو نیســت؛ بررســی 
صورت های مالی تلفیقی این شــرکت نشــان می دهد که مبلغ فروش 
محصولات سایپا در سال ۹۷ بالغ بر هشــت هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان 
بوده، اما مبلغ بهای تمام شده محصولات این شرکت بیش از ۱۰ هزار و 

۴۰۰ میلیارد تومان بوده است.
مبلغ فروش سایپا در ســال ۹۸ بیش از ۱۳ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
ثبت شده و در مقابل مبلغ بهای تمام شــده تولید محصولات بالای ۱۳ 
هزار و ۳۰۰ میلیارد تومان بوده است. بنابراین سایپا در این سال با سود 
فروش مواجه بوده است.همچنین این شــرکت در سال ۹۹ معادل ۱۷ 
هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان خودرو فروخته امــا بیش از ۱۹ هزار و ۱۰۰ 

میلیارد تومان صرف بهای تمام شده محصولاتش کرده است.
مبلغ فروش سایپا در سال ۱۴۰۰ سایپا بیش از ۴۴ هزار و ۱۰۰ میلیارد 
تومان و افزون بــر ۴۷ هزار و ۵۰۰ میلیــارد تومان، بهای تمام شــده 
تولیدش ثبت شده است.ســایپا بیش از ۶۰ هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان 
در ســال ۱۴۰۱ خودرو فروخته حــال آنکه بیش از ۶۹ هــزار میلیارد 

تومان برای بهای تمام شده تولید هزینه کرده است.

بازار

خریدار  سخنگوی اقتصادی دولت گفت: 
سیاست های کوتاه مدت مهار تورم متمرکز 
بر مســاله انتظارات و کنترل بــازار ارز بوده 
که عملکرد نیمه نخست ســال، ثبات قابل 
قبولی را در حــوزه بازارهــای مرتبط با ارز 

نشان می دهد.
 سید احســان خاندوزی در نشست خبری 
با اصحــاب رســانه اظهار داشــت: یکی از 
سیاســت های دولــت به منظــور افزایش 
رشــد اقتصادی کشور، اســتفاده بیشتر از 
بودجه هــای عمرانی اســت. در دو ســال 
دولت سیزدهم، رشــدهای اقتصادی بالاتر 
از ۴ درصد محقق شــد و تمام تلاش دولت 
این است که در سال جاری نیز بتوان مسیر 
رشــدهای اقتصادی ســال های گذشته را 
ادامه دهیــم. بودجه عمرانــی هم می تواند 
تقاضای محصولات صنعتی را افزایش دهد 
و هم عامل افزایش اشتغال در اقتصاد کشور 

باشد.
ســخنگوی اقتصادی دولت افزود: یکی از 
ابزارهای دولت در سال جاری برای افزایش 
بودجــه عمرانی، مولد ســازی دارایی های 
نامولد اســت.وی تصریح کرد: این ظرفیت 
برای انتقال بــه پیمانکارانی به کار بســته 
خواهد شــد که طرف قــرارداد بــا دولت 
هستند تا هرچه ســریع تر پروژه های مهم و 

راهبردی خود را به اتمام برسانند.
ســخنگوی اقتصادی دولت افــزود: مولد 
ســازی در کنار بودجــه عمرانــی کمک 
می کند تا در کنار افزایش اشــتغال، رشــد 
سرمایه گذاری کشــور نیز وضعیت بهتری 

پیدا کند.
وی ادامه داد: دولت در ســال ۱۳۹۹ حدود 
۷۷ هزار میلیــارد تومان بودجــه عمرانی 
تخصیص داد که این عدد در سال ۱۴۰۰ با 
۸۸ درصد رشد به ۱۴۰ هزار میلیارد تومان 
رسید و در ســال ۱۴۰۱ این عدد به بیش از 
۲۷۰ هزار میلیارد تومــان افزایش یافت که 

رشد ۹۵ درصدی را نشان می دهد.
خاندوزی ادامــه داد: رقم مصــوب بودجه 
عمرانی در ســال ۱۴۰۲ معادل ۳۷۵ هزار 
میلیارد تومان اســت که در صورت تأمین 
کامــل، می توانیــم رشــد ۲۷ درصدی در 
تزریق اعتبارات عمرانی را نســبت به سال 
قبل داشــته باشــیم که البتــه تحقق آن 

نیازمند برخی کمک ها و مساعدت ها است.
به گفته این مقام مســئول به طور مشخص 
در لایحه اصلاحیه بودجه ۱۴۰۲ که تقدیم 
مجلس شده است بخشــی از این لایحه به 
این موضوع اختصاص دارد که دولت بتواند 
بخش بیشــتری از درآمدهــای حاصل از 
صادرات نفــت و گاز را در حــوزه طرح های 

عمرانی سرمایه گذاری و مصرف کند.
خاندوزی افزود: همه این جهش های مکرر 
در تزریق اعتبارات عمرانی، همزمان با این 
اســت که دولت به لحاظ انضباط بودجه ای 
خود همچنان بر اصول قبل پافشاری کرده 

و به دنبال بی انضباطی مالی نباشد.
وزیــر امــور اقتصــادی و دارایی بــه مهار 
تورم اشــاره کرد و گفت: به طور مشــخص 
سیاست های کوتاه مدت مهار تورم متمرکز 
بر مســاله انتظارات و کنترل بازار ارز توسط 
بانک مرکزی و سایر دستگاه ها دنبال شده 
اســت. عملکرد شش ماهه امســال نشان 
می دهد که ثبــات قابل قبولــی را در حوزه 

بازارهای مالی و ارزی شاهد هستیم.
وی با اشــاره به عناصر مؤثر بر رشــد تورم 
خاطرنشــان کرد: طبق آخریــن آمار، نرخ 
رشد نقدینگی ۱۲ ماهه کشور به کمتر از ۲۷ 
درصد رســیده که امید است که در ماه های 

آتی سال این نرخ به ۲۵ درصد برسد.

تسلط بانک مرکزی بر نرخ 
رشد نقدینگی

وی در مورد پایه پولی اظهار داشت: در هیچ 
زمانی در ادوار مختلف سیاســت های پولی 
کشــور مانند امروز، بانک مرکزی مسلط بر 

نرخ رشد نقدینگی نبوده است.
ســخنگوی اقتصادی با بیــان اینکه تلاش 
این اســت که به صــورت ماهانه بر مســیر 
پیش بینی شــده حرکت کنیــم، گفت: در 
این مسیر، هدف گذاری اصلی بر نقدینگی 
و عوامل اثرگذار بر آن است و عملًا پایه پولی 

موضوعیتی در مسئله مهار تورم ندارد.
وی افزود: شاید در مواردی شاهد آن باشیم 
که نرخ رشــد پایه پولی افزایــش پیدا کرده 
اســت اما عامل مهم در رشــد تورم افزایش 
نرخ ســپرده قانونی و هم چنین نرخ جریمه 
بانک ی است که از سیاست کنترل ترازنامه 
تخطــی می کنند.خاندوزی تاکیــد کرد: 
بنابراین رشــد پایه پولی به صــورت کامل 
منطبق بر مسیر سیاست پولی بانک مرکزی 
و دولت در جهــت کنترل رشــد نقدینگی 
حرکت می کنــد.وی همچنین تصریح کرد: 
ادعای رکورد زنی رشــد پایه پولی یک تیتر 
کاملًا اشتباه بود که البته رســانه ای که آن 
را منتشر کرد بعد از مدتی آن را اصلاح کرد.
وزیر اقتصاد افزود: دولت ســیزدهم در دوره 
جنگ روســیه و اوکراین مجوز واردات ۴.۵ 
میلیارد دلار اقلام اساسی و کالاهای پزشکی 
را اخذ کرد که این موضوع در ترازنامه بانک 
مرکزی به عنوان بدهی دولت نشســت. اما 
این موضوع ابداً به معنــای چاپ پول جدید 
برای اقتصاد نبود که بخواهد تورم ساز باشد 
و دولت مکلف اســت آن رقم دریافتی را در 
سال ۱۴۰۱ به صورت ارزی به بانک مرکزی 
برگرداند.بــه گفته خانــدوزی، چارچوب 
اصلی دولت، کنترل تورم از ســمت کنترل 
نقدینگــی و کنتــرل ترازنامه هــای بانکی 
خواهد بود و این مسیر از سمت کنترل رشد 

پایه پولی نیست.

در روزهای آینده درباره آزادسازی 
منابع بلوکه شده اطلاع رسانی می شود

سخنگوی اقتصادی دولت درباره آزادسازی 
منابع بلوکه شده ایران بیان کرد: با توجه به 
اینکه توافقات ناظر به آزاد شــدن پول های 
ایران در کشــورها و آنچــه در کره جنوبی و 
عراق وجود داشــت و آنچه در ترکیه وجود 
داشته به تازگی نهایی شــده و فرآیندهای 
اجرا در دســت انجــام اســت، امیدواریم 
وزارت خارجه و بانک مرکزی اوایل مهرماه 

جزئیات آن را اطلاع رسانی کنند.

آئین نامه خودرو تا یک ماه آینده 
نهایی می شود

وزیر اقتصاد در مــورد حواشــی آئین نامه 
اســقاط خودروها، تصریح کــرد: در قانون 
ساماندهی صنعت خودرو، دولت مکلف شد 
تا چند آئین نامه را تدوین کند که آئین نامه 
اسقاط خودرو، واردات خودروهای کارکرده، 
عوارض بر مصرف سوخت و… از جمله آنها 
بود.وی افزود: به دلیل وابســتگی این آئین 
نامه ها بــه یکدیگر، تدویــن آن در دولت با 
فاصله زمانی همراه شــد، اما امیدواریم که تا 

یک ماه آینده این آئین نامه نهایی شود.

تسویه 2۹۰ همت بدهی دولت 
دوازدهم در زمینه اوراق

ســخنگوی اقتصــادی دولت با اشــاره به 
بدهی های دولت قبل گفت: دولت سیزدهم 
از ابتدای فعالیت خود تاکنــون، نزدیک به 
۲۹۰ هزار میلیارد تومان از بدهی های دولت 
دوازدهــم را در زمینه اوراق تســویه کرده 
اســت.وی افزود: باید به تنخواه گردانی که 
در ۵ ماه پایانــی دولت دوازدهــم نیز اخذ 
شد اشــاره کرد که دولت سیزدهم ۵۳ هزار 

میلیارد را از این بابت پرداخت کرده است.
خاندوزی ادامه داد: بخش دیگری از تسویه 
بدهی ها مربوط به بدهی به ســازمان تأمین 
اجتماعی و صندوق های بازنشســتگی بود 
که دولت سیزدهم بخش مهمی از آن را نیز 

پرداخت کرده است.

تسویه عمده بدهی های دولت 
به گندم کاران تا پایان مهر ماه

وی درباره وضعیت پرداخــت بدهی دولت 
به گنــدم کاران نیز گفت: بــا همتی که در 
ســال های گذشــته دولت و گنــدم کاران 
انجام دادند، ســال جاری را با کمترین نیاز 

به واردات گندم پشت سر خواهیم گذاشت.
ســخنگوی اقتصــادی دولت افــزود: رقم 
خرید تضمینــی گندم به منظــور جبران 
هزینه کشــاورزان از ۱۳ هزار تومان به ۱۵ 
هزار تومان افزایش پیدا کرد و میزان خرید 
تضمینی هم از حــدود ۸ میلیون تن به ۱۰ 

میلیون تن افزایش یافته است.
وی ادامه داد: طبق آخریــن آمارها تاکنون 
۱۰ میلیون و ۳۰۹ هزار تن خرید تضمینی 
گندم به ارزش ۱۵۴ هــزار و ۷۳۶ میلیارد 
تومان انجام شــده اســت. که از این میزان 
حدود ۱۰۹ هزار و ۶۹۰ میلیــارد تومان به 
کشــاورزان که معــادل ۷۱ درصد رقم کل 
خرید تضمینی می شود پرداخت شده است.

خاندوزی تصریح کرد: دولت تا پایان مهرماه 

عمده مطالبات خود را تسویه خواهد کرد تا 
کشــاورزان بتوانند برای سال زراعی جدید 
با دســت باز تصمیم گیری کنند.وی یادآور 
شــد: وزیر جهاد کشــاورزی مصوبه قیمت 

سال زراعی جدید را نیز اعلام خواهد کرد.
سخنگوی اقتصادی دولت در مورد پرداخت 
تســهیلات خرد بدون ضامــن، تصریح کرد: 
مصوبه ارائه تســهیلات خرد بدون ضامن، در 
واقع مصوبه ای بود که دولــت برای پرداخت 
تســهیلات زیــر ۱۰۰ میلیــون تومــان به 
کارمندان و حقوق بگیران بخش های دولتی 
و عمومی به کار بســت که در دی ماه ســال 
گذشته ابلاغ شــد.وی افزود: بازرسی وزارت 
اقتصاد آمــاده دریافت گزارشــات مردمی و 
رســانه ای از تخطی شــبکه بانکی حول این 
مصوبه است و دولت هیچ تغییری در مصوبه 
سال ۱۴۰۰ خود مبنی بر پرداخت تسهیلات 

خرد بدون ضامن انجام نداده است.

بانک های دولتی امسال به سوددهی 
می رسند

خاندوزی دربــاره خروج بانک ها از مســیر 
ناترازی، اظهار داشــت: یکــی از مهم ترین 
عواملی که در ســال های گذشــته علیرغم 
تلاش هایی که انجام شــد اما اقدام علاجی 
و پایه ای در مورد آن انجام نگرفت، موضوع 
ناترازی شــبکه بانکی کشــور بود. دولت و 
مجلس با پیگیری طرح بانکداری مرکزی در 
صدد آن است که دســت بانک مرکزی را در 
نظارت به شبکه بانکی و پایبند کردن آن ها 

به سیاست های پولی کشور باز کند.
وی افــزود: دولت تــلاش کــرد در قالب 
فعالیت های خود تا حدودی ناترازی شبکه 
بانکی را کاهش دهد. از جمله آن ها می توان 
به افزایش سرمایه ۳۵ هزار میلیارد تومانی 
اشاره کرد. همچنین در ســال ۱۴۰۲ نیز با 
همکاری مجلس شــورای اســلامی شاهد 
افزایش ســرمایه ۵۰ هزار میلیاردی برای 
۲ بانک بــزرگ دولتی خواهیم بــود که تا 
حدی به کفایت سرمایه این بانک ها کمک 
می کند.وزیر امور اقتصــادی و دارایی ادامه 
داد: اما برخی از بانک های خصوصی به دلیل 
عمق ناکارآمدی های گذشــته در مدیریت 
آن، با حجم زیادی از ناترازی مواجه هستند، 
اما در حوزه بانک های تحت اشــراف دولت، 
امسال تمام بانک ها به ســوددهی خواهند 
رســید.وی افزود: در سال گذشته فقط یک 
بانک دولتی زیانده بود که امســال آن بانک 

نیز به مرحله سوددهی خواهند رسید.
خاندوزی گفــت: تصمیم رئیــس جمهور 
و تمــام اعضای دولت این اســت که اصلاح 

ناترازی ها و به طور خــاص در ناترازی های 
بودجه و شــبکه بانکی بیش از این به تأخیر 
نیفتد و تــا آخر ایــن دولت بخشــی از آن 

ناترازی ها بهبود پیدا کند.

۵۰ درصد صادرات ایران به کشورهای 
عضو بریکس است

ســخنگوی اقتصادی دولــت همچنین در 
ادامه با اشــاره بــه اینکه سیاســت قطعی 
دولت ســیزدهم تعامل با کشورهای همسو 
با منافع خود اســت، اظهار داشــت: دولت 
ســیزدهم با پیگیــری عضویت ایــران در 
بریکس و شانگهای، نشــان داد که می توان 
با کشــورهایی که با منافع ملی ما اشتراک 

دارند، همکار و هم مسیر بود.
وی افــزود: ۵۰ درصــد صــادرات ایران به 
کشــورهای عضو بریکس است و حدود ۵۳ 
درصد واردات نیز از اعضــای همین پیمان 
انجام می شود. در ســال ۱۴۰۱ تجارت غیر 
نفتــی ایران با کشــورهای عضــو بریکس 
۱۴ درصد افزایــش پیدا کرد و بــه بیش از 
۳۸ میلیارد دلار رســید. در سال های آینده 
ثمرات بسیار بیشتری از تعاملات اقتصادی 

ایران با این کشورها شاهد خواهیم بود.

تفکیک حساب های شخصی
 از تجاری

وزیر اقتصاد در مــورد فرارهای مالیاتی هم 
اظهار داشت: آمارها نشان می دهد که دولت 
ســیزدهم در خصوص مقابله بــا فرارهای 
مالیاتــی، جدی تــر از تمام ادوار گذشــته 

سازمان امور مالیاتی بوده است.
وی گفــت: دیگر هیــچ صنفــی از جمله 
برخــی پزشــکان متخلــف نمی توانند از 
مردم بخواهند که پــول را به صورت کارت 
به کارت برای آنها واریــز کنند زیرا تفکیک 
حساب های شخصی از تجاری نیز می تواند 
مقابــل این شــیوه از فرارهــای مالیاتی را 
بگیرد.ســخنگوی اقتصادی دولت در مورد 
ترخیص کالاهای اساســی اظهار داشت: تا 
۱۹ شهریور امسال حدود ۴ میلیون و ۸۵۵ 
هزار تن کالاهای اساســی در انتظار تخلیه، 
در حال تخلیه و یا موجــودی در انبارهای 
بنادر بوده اســت. سال گذشــته در مدت 

مشابه این عدد بیش از ۶ میلیون تن بود.
خاندوزی افــزود: از این میــزان، موجودی 
انبارهــا در ۱۳ بنــدر کشــور ۳ میلیون و 
۳۰۰ هــزار تن اســت که در مدت مشــابه 
ســال قبل ۴ میلیون تن بود.وی ادامه داد: 
بنابراین امســال نسبت به ســال گذشته و 
هم چنین ادوار قبل وضعیت بســیار بهتری 
را در ترخیص کالاها شــاهد هســتیم. اما 
عمده دلیــل برخی عــدم ترخیص ها، عدم 
اظهار توســط صاحبان کالا به دلیل کمبود 
نقدینگی است. نداشــتن کد ساتا نیز دلیل 
دیگر از برخی تاخیرهــا در ترخیص کالاها 
است و البته تغییرات قوانین و مقررات نیز بر 
این موضوع اثر گذار اســت.خاندوزی تاکید 
کرد: وزارت اقتصاد در تلاش است که بخش 
نامه ها و مقررات را تا حد امکان کاهش دهد؛ 
به عنوان نمونه در ۵ ماهه نخست سال پیش 
۱۴۵ بخش نامه داشــتیم که امسال به ۹۵ 

بخش نامه کاهش یافته است.
ســخنگوی اقتصــادی دولت با اشــاره به 
اقدامات دولت در خصوص آخرین اقدامات 
دولت در مولد ســازی هم گفــت: موضوع 
مولد سازی اساســاً یک مدل بازاندیشی در 
نوع نگاه در مالی دولت اســت بــه این معنا 
که بخش دولتی باید به عنوان حافظ اموال 
عمومی به بهترین شــکل ممکــن از آن ها 

صیانت کند و آنها را به بازدهی برساند.

چرامالیاتخانههاوخودروهایلوکسدریافتنمیشود؟
خریدار  مالیات بــر خانه ها و خودروهای 
لوکس هر چند از سال ۱۴۰۰ اجرایی شده 
اما تا کنون با وجود پافشــاری سازمان امور 
مالیاتی کشــور، مالیات کمتــر از یک هزار 
میلیارد تومانی در این زمینه دریافت شــده 

است.
 دریافت مالیــات از خانه هــا و خودروهای 
لوکس از ســال ۱۴۰۰ کلید خورده اســت 
در حالی که در این ۲ ســال گذشــته تنها 
۹۳۶ میلیارد تومان یعنی کمتر از یک هزار 
میلیارد تومان مالیات از لوکس ســواران و 

کاخ نشینان دریافت شده است.
دریافــت مالیــات از واحدهای مســکونی 
گران قیمت و بــاغ ویلاها از قانــون بودجه 
سال ۱۴۰۰ در دولت ســیزدهم آغاز شد و 
در قانون بودجه سال ۱۴۰۲ نیز مورد تاکید 
قرار گرفت اما با این اوصاف هنوز شناسایی 
واحدهــای گرانقیمــت و معرفــی آنها به 
سازمان امور مالیاتی به صورت کامل انجام 
نشده اســت.موضوع اخذ مالیات از خانه ها 
و زمین هــای لوکس بــا ارزش بیش از ۲۰ 
میلیارد تومان در قانون بودجه ۱۴۰۲ آمده 
بود بر این اســاس زمین هــای فاقد اعیانی 
دارای کاربری مسکونی، اداری و تجاری، باغ 

ویلاهای مجاز )با احتســاب عرصه و اعیان( 
و خانه هــای لوکــس کــه ارزش آنها بیش 
از دویست میلیارد ریال باشــد مازاد بر این 
مبلغ مشــمول مالیات به میزان دو در هزار 

می شوند.

چه کسانی مشمول مالیات بر خانه 
های لوکس می شود؟

طبق آیین نامه ابلاغی هیــات وزیران، تنها 
اشــخاصی مشــمول پرداخــت مالیات بر 
املاک گران قیمت نیســتند که فقط مالک 
یک باب منزل مســکونی بــوده و از تاریخ 

تملکشان، ۱۰ سال یا بیشتر گذشته باشد.
همچنین خانه های لوکــس و باغ ویلاهای 
در حال ســاخت، مشــمول ایــن مالیات 

نیستند.
بر ایــن اســاس اطلاعــات از وزارت راه و 
شهرسازی و ســازمان ثبت اسناد و املاک 
کشور در اختیار سازمان امور مالیاتی کشور 
قرار می گیرد و این ســازمان اقدام به ارسال 

برگه تشخیص مالیاتی به مالکان می کند.
امســال حدود ۱۱۰ هزار خانــه لوکس در 

تهران شناسایی شده است.
طبق آخرین گزارش ســازمان امور مالیاتی 

کشــور، در ســال ۱۴۰۰ ، ۱۲ هزار و ۲۱۷ 
خانه لوکس بــه ارزش مالیات بیش از ۳۹۲ 
میلیارد تومان تعیین شــد که از این تعداد 
تنها یک هزار و ۹۵۴ نفر مالیات به ارزش ۲۸ 
میلیارد تومان را پرداخت کردند. همچنین 
مالک یک هزار و ۸۵۹ خانه نیز به مالیات ۸۵ 

هزار میلیارد تومانی اعتراض کردند.
همچنین در ســال ۱۴۰۱ برای ۴۳ هزار و 
۱۹۵ خانــه گرانقیمت مالیــات به ارزش ۲ 
هزار و ۱۸۶ میلیارد تومان تعیین شــد که 
از این تعداد مالک ۶۳ خانه اقدام به پرداخت 
مالیات ۴۵۷ میلیــون تومان کردند و مالک 
۱۶۹ خانه نیز اعتراض کردند و بقیه کسانی 

که برگه تشــخیص مالیــات دریافت کرده 
بودند بی توجه نســبت به پرداخت مالیات 

بودند.
طبق این گزارش در ۲ سال گذشته کمتر از 
۳۰ میلیارد تومان مالیات از لوکس نشینان 

دریافت شده است.
قانون بودجه ۱۴۰۲ بنــد )خ( تبصره )۶( بر 
مالیات ســتانی از خودروهای لوکس تاکید 
کرده بر این اساس انواع خودروی سواری و 
وانت دو اتاق )کابین( دارای شماره انتظامی 
شــخصی در اختیار مالکین اعم از اشخاص 
حقیقی و حقوقی که قیمــت روز خودروی 
آنها بیش از ســه میلیارد تومان است نسبت 
به مازاد بر این مبلغ مشمول مالیات سالانه 

خودرو به نرخ یک درصد می  شود.
در اجرای قانون بودجه سال ۱۴۰۲ موضوع 
مالیــات خودروهــای لوکــس؛ اطلاعات 
مربــوط از فرماندهی انتظامــی جمهوری 
اسلامی دریافت و پالایش و پس از استخراج 
اطلاعــات مشــمولین، مالیــات متعلق بر 
اســاس قواعد محاسباتی توســط سازمان 

امور مالیاتی کشور تدوین و محاسبه شد.
طبق گزارش ســازمان امور مالیاتی کشور 
در سال ۱۴۰۰، ۱۷۷ هزار و ۶۱۹ خودروی 

گرانقیمــت به ارزش ۲ هــزار و ۱۷ میلیارد 
تومان تعیین شــد که از این تعداد مالکان 
۷۳ هزار و ۲۲۶ خودرو اقدام به مالیات ۶۸۰ 
میلیارد تومانی کردنــد و مالکان ۲۲ هزار و 
۱۳۴ خودرو نسبت به مالیات اعتراض ثبت 

کردند.
در ســال ۱۴۰۱ نیــز، ۲۵۲ هــزار و ۱۸۰ 
خودروی لوکس بــه ارزش مالیاتی ۲ هزار 
و ۳۰۶ میلیارد تومان شناســایی شد که از 
این تعــداد تنها لوکس ســواران ۳۳ هزار و 
۷۶۰ خودرو اقدام به پرداخت مالیات ۲۶۶ 
میلیارد تومانی کردند و ۱۱ هزار و ۴۱۲ نفر 

اعتراض زدند.
بر این اســاس در ایــن دو ســال تنها ۹۰۶ 
میلیارد تومــان مالیات از لوکس ســواران 
دریافت شــده اســت که رقم قابل توجهی 

نسبت به مالیات شناسایی شده نیست.
ســازمان امور مالیاتی درصدد اســت تا با 
کســب اطلاعات از وزارت راه و شهرسازی 
و نیروی انتظامی اقدام بــه دریافت مالیات 
عادلانــه کند در ایــن زمینه نیاز اســت تا 
اطلاعات به روز رســانی شــده و نهادهای 
مربوطه به سامانه ســازمان مالیاتی متصل 

شوند.

رئیس سازمان تعزیرات مطرح کرد

حضورقضاتتعزیراتدربازار
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معاون آموزش سازمان حفاظت محیط زیست:
سازمانلیگفوتبالبرنامهایبرایمسائل

محیطزیستیندارد
 معاون آموزش و مشارکت های مردمی سازمان حفاظت محیط زیست 
گفت: با توجه بــه اینکه هر هفته شــاهد بازی های پرتماشــاگر ده ها 
هزار نفری در استادیوم های ورزشــی در نقاط مختلف کشور هستیم، 
ســازمان لیگ فوتبال برنامه ای برای پوشش مســائل محیط زیستی 
ندارد.به گزارش ســازمان حفاظت محیط زیســت، نــورالله مرادی، با 
اشاره به اهمیت مقوله فوتبال و نقشــی که این ورزش در جامعه دارد، 
خواستار رعایت مسائل محیط زیستی در استادیوم های ورزشی فوتبال 
شــد و گفت: برگزاری مســابقات رشــته پرطرفدار فوتبال، مشکلات 
محیط زیســتی زیادی را ایجاد می کند که باید برای کاهش مخاطرات 

آن چاره اندیشی کرد.
وی بی توجهی به مســائل محیط زیستی در اســتادیوم های ورزشی را 
موجب ایجاد مشکلات زیادی مانند اتلاف انرژی، ایجاد و انباشت انواع 
پسماند، هدر رفت آب، مشکلات ناشــی از عدم مدیریت صحیح حمل 
و نقل عمومــی را موجب ایجاد آلودگی های زیســت محیطی، افزایش 
هزینه ها و کاهش کارایی دانســت و گفت: برگزاری مسابقات ورزشی 

پرتماشاگر فوتبال باید پیوست محیط زیستی داشته باشد.
مرادی با اشــاره به ضرورت پرداختن رسانه ها به موضوع رعایت مسائل 
محیط زیستی در اجتماعات بزرگ ورزشی کشــور، گفت: برنامه های 
فوتبال برتر، ورزش و مردم، نشریات و تارنماهای ورزشی و به خصوص 

رسانه ملی باید این موضوع را به عنوان مطالبه عمومی مطرح کنند.
وی ورزش و محیط زیســت را به عنوان لازم و ملزوم یکدیگر دانست و 
گفت: به سبب ارتباط تنگاتنگی که ورزش و محیط زیست باهم دارند، 
انتظار می رود تا ســازمان ها و نهادهای ورزشی رشــته های پرطرفدار، 
خصوصا سازمان لیگ فوتبال کشــور، برای انجام مسئولیت اجتماعی 

خود در قبال محیط زیست پیش قدم شوند.
مرادی، رشــته پرطرفدار فوتبال را به دلیل برگزاری لیگ حرفه ای در 
طول ســال که گاهی در مجموع بیش از نیم میلیون نفر تماشاگر را در 
ورزشگاه های سراسر کشــور در یک روز به خود جلب می کند به عنوان 
محفلی برای ظهور بروز پدیده های اجتماعــی و فرهنگی ارزیابی کرد 
و افزود: بسیاری از مســابقات سطح اول فوتبال کشــور، از رسانه های 
بین المللی پخش می شود و رفتار ورزشکاران، تماشاچیان و مربیان زیر 
ذره بین قرار می گیرد.وی اضافه کرد: بایســتی علاوه بر فوتبالیست ها، 
مربیان، تماشــاگران، لیدرها، مخاطبان تلویزیونــی، رادیویی و دیگر 
عناصر رویداد ورزشــی فوتبال از روش های مختلف مانند تبلیغات دور 
زمین، تبلیغات رســانه ای تلویزیونی و رادیویــی، آموزش های محیط 

زیستی دریافت کنند.

مرادی اهرم های تشویقی را برای فرهنگ سازی بسیار مهم ارزیابی کرد 
و گفت: بنا داریم هر فوتبالیستی که در حوزه محیط زیست چه در زمین 
بازی و چه در فضاهای عمومی جامعه یا حتی فضای مجازی فعالیت در 
خور توجهی انجام دهد به نحو مطلوبی مورد قدردانی سازمان حفاظت 

محیط زیست قرار گیرد.

مدیرکل امور دریایی سازمان بنادر و دریانوردی اعلام کرد
انتقالنیمساعتهزواراربعینبهعراق

مدیرکل امور دریایی ســازمان بنادر و دریانوردی گفت: بندر خرمشهر 
به عنوان تنها بندری است که در ایام اربعین به بندر ابوفلوس عراق تردد 

و پهلوگیری خواهد داشت و امکان جابجایی زائران را فراهم می کند.
 در ســال های گذشــته در کنار مرزها هوایی و زمینی، مرز دریایی هم 
برای انتقال زائران به عراق در ایام اربعین پیش بینی شــده بود و امسال 
نیز با برنامه ریزی صورت گرفته توسط مسئولین مربوطه و هماهنگی با 

طرف عراقی، مرز دریایی بیش از گذشته مورد توجه قرار دارد.
مســئولین، پیش بینی اعزام روزانه حدود چهار هزار زائر اربعین از بندر 

خرمشهر به بندر بصره را کرده اند و امکانات لازم نیز فراهم است.

در خصــوص راه اندازی خط دریایــی ایران - عراق مهــدی فرمهینی 
فراهانی مدیرکل امور دریایی ســازمان بنــادر و دریانوردی در گفت و 
گو با خبرنــگار مهر گفت: با توجه به امکانات مناســب در ترمینال های 
مسافری در بندر خرمشــهر و بندر آبادان و شناورهای مسافری تدارک 
دیده شــده برای این ایام، زائــران کربلای معلی می تواننــد از طریق 
دریایی و مسیر اروند، طی مســافت کمتر نیم ساعت، به استان بصره در 

عراق مسافرت کنند.
مدیرکل امور دریایی ســازمان بنادر و دریانوردی در ادامه تصریح کرد: 
امکان ۲۰ ســفر دریایی برای زائران اربعین از طریق ۳ فروند شناور به 
صورت روزانه فراهم شــده است و پس از تشــکیل کمیته حمل و نقل 
سفرهای اربعین حسینی در وزارت راه و شهرســازی، سازمان بنادر و 
دریانوردی مسئولیت برقراری ســفرهای دریایی به مقصد بنادر عراق 

را مدنظر قرار داد.
وی با بیان اینکه از ســوی ســازمان بنادر ۲ بندر آبادان و خرمشهر به 
منظور تردد دریایی در ایام اربعین حســینی مدنظر قرار گرفت، تاکید 
کرد: با وجود تمام زیرســاخت ها از نظر پایانه و اسکله، متأسفانه دولت 
عراق آمادگی لازم جهت پهلوگیری در اســکله تازه تأســیس سیبه را 
نداشــت که در نهایت بندر خرمشــهر به عنوان تنها بندری که در ایام 
اربعین حسینی به بندر ابوفلوس عراق تردد و پهلوگیری خواهد داشت 

و امکان جابجایی زائران را فراهم می کند، فعالیت خواهد کرد.
این مقام مســئول در پایان تاکید کرد: ۲ فروند شــناور از سوی بخش 
خصوصی کشور عراق و یک فروند شــناور تندرو طبق مذاکره با شرکت 
کشتیرانی جمهوری اســلامی ایران از سوی این شــرکت تأمین شده 
اســت تا جابجایی زائرین اربعیــن را از پایانه مســافری خلیج فارس 
بندر خرمشــهر به بندر ابوفلوس عراق، انجام دهند که هر ســفر ۳۰ تا 
۴۰ دقیقه به طول خواهد کشــید و در مجموع امکان تردد ۲۰ ســفر 
دریایی وجود دارد و شــناور اختصاص یافته از سوی شرکت کشتیرانی 
جمهوری اسلامی ایران ۲۲۰ نفر و شــناورهای بخش خصوصی عراق 

۸۰ نفر ظرفیت جابجایی مسافر دارند.

دیوار

خریدار  معاون وزیر دادگستری و رئیس 
ســازمان تعزیرات حکومتی، گفت: حضور 
میدانــی و موثر قضــات در بــازار، رویکرد 
تعزیرات در دوران فعالیــت دولت مردمی 
است و روســا و قضات به جای انتظار برای 
دریافت گزارش سایر دســتگاه ها، خود در 

میدان حضور دارند.
احمد اصانلو در پنجمین روز از هفته دولت 
در نشســت خبری اظهارداشــت: سازمان 
تعزیرات حکومتی در دولت سیزدهم برای 
تحول در این سازمان، راهبرد هشتگانه ای 
با نیت استمداد از حضرت رضا)ع( را تدوین 

کرد.
وی با اشــاره بــه راهبــرد حضــور موثر و 
مســتمر تعزیرات در بازار با تاکید بر مراکز 
تولیدی و توزیعــی عمده، افــزود: وظیفه 
اصلی نظارت بر بازار برعهــده اتاق اصناف، 
وزارت جهادکشــاورزی ، وزارت بهداشت و 
اتحادیه ها و اصناف است و سازمان تعزیرات 
حکومتی به عنــوان مرجع رســیدگی به 
تخلفات اســت و در حلقه نظــارت بر بازار، 
حلقه آخــر در حیطه و صلاحیت ســازمان 

تعزیرات قرار دارد.
اصانلو با اشاره به تصویب قوانینی که توانایی 
نظارت بر بازار را از تعزیــرات محدود کرد، 
گفت: با وصف اینکه روســا و قضات سازمان 
تعزیرات حکومتی باید در شــعب مستقر و 
به پرونده هــای واصله از نهادهــای ناظر بر 
بازار رســیدگی کنند، اما در راستای کمک 
به ســاماندهی و نظارت بر بازار تعزیرات با 
برپایی گشــت های مشــترک به نهادهای 

ناظر کمک و آنها را همراه کرد.
معاون وزیر دادگســتری با اشاره به راهبرد 
تســهیل دسترســی مــردم بــه خدمات 
تعزیــرات، افــزود: در دولــت مردمی و در 
راســتای برنامه تحولی، یکــی از اقدامات 
مثبتی که انجام شــد، راه اندازی ســامانه 
تلفنــی ۱۳۵ بــود که ایــن ســامانه را به 
سامانه ثبت شکایات الکترونیک و دریافت 
شــکایات مردمی به صورت رایگان تبدیل 

کردیم.
اصانلو توضیح داد: مردم می توانند با مراجعه 
به این سامانه شکایات خود را ثبت کنند و به 
محض وصول، شکایت شهروندان به شعبه 
ارجاع می شــود و شــعبه به عنوان پرونده 
مبادرت به انجام تحقیقات و اســتعلامات 
می کند و هــر لحظه هر اقدامــی که انجام 
می شــود به صورت پیامکی به شاکی ابلاغ 
می شــود. این امر یکی از اقدامــات موثر در 
راستای تسهیل دسترسی مردم به خدمات 
سازمان تعزیرات اســت البته در این فرایند 

در مرحله آغاز کار هستیم .

معــاون وزیــر دادگســتری با اشــاره به 
کمبودهای ســخت افزاری و نرم افزاری در 
سازمان تعزیرات حکومتی گفت: با کمبود 
شــدید کادر اداری و تجهیــزات از قبیــل 
خودرو و ساختمان مواجه هستیم به طوری 
که ۲۱۰ شهرســتان فاقد ادارات تعزیرات 
و در کل کشــور حدود ۵۰۰ تا ۶۰۰ رییس 
شعبه داریم و در حد وســع، امور را پیگیری 

می کنیم.
اصانلو اتصال ســامانه ۱۳۵ به شعب را یکی 
از اهداف تعزیرات اعــلام کرد و افزود: هدف 
این است که ســامانه ۱۳۵ را به شعب سیار 
هم متصل کنیم البته اکنون ۱۱۰ شــعبه 

سیار فعال شده اند.
وی با اشــاره به کمبود خودرو برای برپایی 
گشت های تعزیرات در عین حال به افزایش 
گشت های مشترک اشــاره کرد و افزود: با 
کمبود خودرو مواجه بودیم و در تهران یک 
زمانی ۶ خودرو بیشتر برای گشت نبود و در 
این مدت توانستیم با خودروی استیجاری 
مشکل را حل کنیم و اکنون درصدد هستیم 
تعدادی خودرو برای گشت مشترک تامین 

کنیم.
رئیس ســازمان تعزیــرات حکومتی ادامه 
داد: اقدام دیگر اســتقرار شــعب تعزیرات 
در شهرســتان های فاقد تعزیــرات بود که 
توانســتیم عملکرد خوبی داشــته باشیم. 
امروز هم افتتاح ســازمان تعزیرات و کلنگ 

زنی در برخی شهرستان ها انجام می شود.
وی بــا اشــاره بــه فعالیــت شــعب ملی 
اظهارداشــت: اثــر راه اندازی این شــعب 
این بود که در بســیاری از حوزه های مهم، 

پروندههای کلان تشــکیل شد و نتیجه آن 
رسیدگی سریع به این پرونده ها بود.

اصانلو دربــاره عملکرد ســازمان تعزیرات 
حکومتــی در رســیدگی بــه پرونده هــا 
اظهارداشــت: در ۲ ســال نخســت دولت 
ســیزدهم تعداد یک میلیــون و ۴۰۵ هزار 
پرونــده ورودی در ســازمان تعزیــرات 
حکومتی ثبت شــده که نســبت به ۲ سال 

قبل از آن ۱۸ درصد رشد داشته است.
معاون وزیر دادگستری ادامه داد: در ۲ سال 
نخســت دولت مردمی تعــداد پرونده های 
رسیدگی و مختومه شده یک میلیون و ۴۰۹ 
هزار فقره معادل ۱۹ درصد افزایش نسبت 

به ۲ سال پایانی دولت دوازدهم بوده است.
رئیس سازمان تعزیرات حکومتی با اشاره به 
اینکه در حوزه تخلفاتی مانند گران فروشی 
هزار و ۸۰۰ میلیــارد تومان تخلفات صنفی 
داشــتیم،گفت: در ۲ ســال نخست دولت 
ســیزدهم میزان وصولی جرایم تعزیراتی 
۶ هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان بوده که رشــد 
سه برابری نسبت به ۲ ســال پایانی دولت 

دوازدهم نشان می دهد.

محکومیت 2۶ میلیارد تومانی شرکت 
هواپیمایی کیش ایر

معاون وزیر دادگســتری در پاسخ به سوالی 
درباره تخلفــات شــرکت های هواپیمایی 
اظهارداشت: مشــکلاتی در کمبود یا نبود 
بلیــت در مقاطعی وجــود دارد کــه البته 
شــهادت می دهم و در جریان هســتم که 
وزارت راه و مســکن و شهرسازی و سازمان 
هواپیمایی شــبانه روز در حال رســیدگی 

هســتند.وی درباره هواپیماهای خریداری 
شــده در دولت ســیزدهم، افــزود: زمانی 
برای خریداری یک هواپیما در این کشــور 
مراسم برگزار می شــد و در دو سال فعالیت 
دولت مردمی، ۷۰ دســتگاه بــا وجود همه 
مشــکلات، خریداری و وارد کشــور شده 

است.
اصانلو با اشــاره به اینکه پرونده های مربوط 
بــه تخلفــات شــرکت های هواپیمایی در 
شــعب ملی رسیدگی می شــود، گفت: سه 
تن نفر از روسای شــعب ملی با استقرار در 
ســازمان هواپیمایی کشــوری به تشکیل 
پرونده های متعدد مبادرت کردند و در پنج 
ماه اخیر هفت فقره پرونــده مهم و ملی در 
حوزه فعالیت هواپیمایی با جرایم ســنگین 
آرای قطعی دریافت کرده اند که این احکام 
در مرحله اجرا قرار دارد و بسیاری از حساب 
این شرکت ها مســدود و جرایم نیز دریافت 
شده است شده است که میزان مجموع این 
جرایم وصولی در این حــوزه ۱۳۳ میلیارد 
تومان بوده اســت که در همین راستا اخیرا 
شــرکت کیش ایر به پرداخت ۲۶ میلیارد 

تومان جریمه محکوم شده است.

جریمه 1473 میلیارد ریالی 
شرکت های لبنیات

اصانلو در پاسخ به ســوالی درباره تخلفات 
شــرکت های لبنیات اظهارداشــت: برخی 
اصلاح امور زمانبر اســت؛ از ســال گذشته 
وزارت جهادکشــاورزی و سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکننــدگان چهار 
قلم را قیمت گــذاری کردنــد و واحدهای 

تولیدی تصور کردنــد در مابقی محصولات 
بدون ضابطه عمل کنند.

 وی یادآور شــد: سال گذشــته ۵۱۴ فقره 
پرونده مهــم و ملی در حوزه شــرکت های 
لبنیــات رســیدگی و مختومــه شــد و 
شــرکت های لبنیات به پرداخــت یکهزار 
و ۴۷۳ میلیــارد ریــال محکومیت قطعی 

گرفتند.
اصانلو اظهارداشــت: امسال منتظر هستیم 
ضوابط معین از ســوی ســازمان حمایت 
مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان ابلاغ و 

براساس آن اقدام شود.
رئیس سازمان تعزیرات حکومتی در پاسخ 
به ســوالی درباره فعالیت اسنپ فود گفت: 
این موضوع جدید اســت و در قالب شــعب 

ویژه پیگیری می شود.
جریمه ۶۵ میلیارد تومانی رکن خوشگوار

رئیس ســازمان تعزیرات حکومتی با اشاره 
به اینکه در پنج ماه گذشته، ۲۱۰۰ میلیارد 
تومان وصولــی اجرای احکام بوده اســت، 
افزود: شــرکت خوشــگوار در خراسان ۶۵ 
میلیارد تومان جریمه شده بود و این میزان 

جریمه یکی دو هفته گذشته وصول شد.
پلمــب بیــش از ۲۰ هــزار واحــد صنفی 

متخلف/ پلمب یک پارکینگ در مرز مهران
اصانلو با اشــاره به پلمب بیــش از ۲۰ هزار 
واحــد صنفی متخلف در ســال گذشــته 
اظهارداشــت: روســای شــعب با توجه به 
اختیــاری که اکنون دارنــد، در محل وقوع 
تخلف حضور می یابنــد و همان موقع اقدام 

به صدور حکم پلمب می کنند.
وی اظهارداشت: روز گذشته یک پارکینگ 
در شهرســتان مهــران به دلیــل افزایش 
دریافت و گران فروشی با حکم رئیس شعبه 

مستقر تعزیرات پلمب شد.

تشکیل پرونده برای مدارس متخلف
معاون وزیر دادگســتری در پاسخ به سوالی 
درباره رســیدگی به تخلفات مدارس گفت: 
تخلفات مدارس موضوعی بود که تعزیرات 

رأسا ورود کرد.
وی با اشاره به تشکیل پرونده برای مدارس 
معــروف به ویــژه در تهــران، افــزود: این 
پرونده ها در حال حاضر در فرایند تحقیقات 
کارشناســی قرار دارد و علت زمانبر شدن 
رســیدگی این اســت که باید گزارش های 
ســازمان حمایــت مصرف کننــدگان و 
تولیدکنندگان و سازمان مدارس غیردولتی 
را دریافت کنیم و اگر ایــن نهادهای دولتی 
در انجام تکالیف خود در فرایند رســیدگی 
تاخیر و تعلل داشــته باشــند بــا آنها نیز 

برخورد خواهد شد.

رئیس دانشــگاه علــوم پزشــکی ایران، به تشــریح 
دستاوردهای دانشگاه در حوزه های مختلف پرداخت.

 عبدالرضــا پازوکی، در نشســت خبری کــه در محل 
دانشگاه علوم پزشکی ایران برگزار شد، گفت: دانشگاه 
در ۴۸ سال گذشته توانســته برگ زرینی بر افتخارات 

علمی کشور رقم بزند.
وی افزود: رتبه جهانی دانشــگاه علوم پزشــکی ایران 
بین ۶۰۰ تا ۸۰۰ است و توانســته ایم در ابعاد مختلف 

آموزشی و پژوهشی، موفقیت هایی کسب کنیم.
پازوکی ادامه داد: در ســال ۲۰۲۲، دانشــگاه توانست 
رتبه اول تأثیرگذاری در حوزه بهداشــت را از بین ۹۶ 
کشور جهان داشته باشد.وی تاکید کرد: در حال حاضر 
در رتبه ســنجی علمی کشــور، رتبه چهارم را داریم.

رئیس دانشــگاه علوم پزشــکی ایران افزود: در حوزه 

آموزش، زیرساخت های دانشــگاه نیازمند 
توجه ویژه است.

وی گفت: بیمارســتان های حضرت رسول و 
فیروزگر، در حال اقدامات بازسازی هستیم 
که در بیمارســتان فیروزگر بــه مرحله اجرا 

رسیده است.
پازوکــی ادامــه داد: در حــوزه پژوهش نیز 

دانشگاه توانسته سهم ۵۰ درصدی از رتبه سوم کشور 
در جهان را کســب کند و بعد از آمریکا و چین، دارای 

رتبه سوم علمی در حوزه درمان چاقی هستیم.
وی به افتتاح بیمارســتان های جدید در استان تهران 
اشــاره کرد و گفت: ظرف یک ماه آینده شاهد افتتاح 

بیمارستان امام خمینی شهریار خواهیم بود.
پازوکی افزود: کلنگ زنی و شــروع ســاخت دانشکده 

دندانپزشکی در بیمارستان فیروزآبادی شهر 
ری، از دیگر اقدامات دانشگاه بوده است.وی 
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پزشکی

صدوراخطارتخلیهبرای۲بیمارستاندرتهران

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی
 و ساختمان های فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامه 

قانون تعیین تکلیف 
شناسه آگهی 1554324

برابر رای شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۲۰۰۱۰۰۴۴۵۸ هیئت موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض کلاسه ۱۴۰۲۱۱۴۴۱۲۴۸۰۰۰۰۴۹ تقاضای 
آقای علیرضا درودی به شــماره شناسنامه ۱۵ و کدملی ۵۷۴۹۸۲۱۲۲۶ در 
ششدانگ یک قطعه باغ بمساحت ۹۵۹۲ متر مربع واقع در اراضی سفیدداری 
از پلاک شماره ۲۰۵ اصلی بخش دو حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت 

از انتقال از مالک رسمی اردشیر خطیر به متقاضی دارد.
لــذا به منظور اطلاع عمــوم مراتب در دو نوبت به فاصلــه پانزده روز آگهی 
میشود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض 
داشــته باشند می  توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض 
خود را با ذکر شــماره پرونده به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یکماه از تاریخ تســلیم اعتراض به مرجع ثبتی دادخواســت خود را به 

مرجع ذیصلاح قضائی تقدیم نماید. 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۶/۰۷ تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۲/۰۶/۲۲

سرپرست اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک گرگان
از طرف غلامرضا قاسمی

)آگهي مزایده عمومي یك مرحله اي (

شهرداري بندر انزلي

شهرداري بندر انزلي در نظر دارد نسبت به واگذاری 2 خط نوار نقاله از خطوط سالن پردازش کارخانه کمپوست شهرداری بندرانزلی به 
منظور تفکيک و جدا سازی زباله های خشک با ارزش بازيافتی  و از طريق مزايده  عمومي به شماره 5002005230000001 ثبت در سامانه 

ستاد و انعقاد قرارداد يكساله طبق ضوابط و مقررات به اشخاص حقيقی يا حقوقی واجد صلاحيت  به شرح ذيل اقدام  نمايد.  
موضوع مزايده :  واگذاری 2 خط نوار نقاله از خطوط سالن پردازش کارخانه کمپوست شهرداری بندرانزلی به منظور تفکيک و جدا سازی 

زباله های خشک با ارزش بازيافتی

مبلغ تضمين )ريال(قيمت پايه ساليانه )ريال(مبلغ كارشناسي ماهيانه به ريالمشخصات

332/885/0003/994/620/000200/000/000واگذاری 2 خط نوار نقاله از خطوط سالن پردازش
 

نوع تضمين: ضمانتنامه بانكي شركت در مزايده  يا يا واريز نقدي در وجه شهرداري و به حساب بانكي شهرداري به شماره حساب 
3100006799001بانك ملي به نام شهرداري بندر انزلي و بارگزاري در سامانه ستاد

هزينه خريد اسناد مزايده :  مبلغ 10/000/000 ريال واريزبه حساب شماره 0107632759001 بانك ملي بحساب شهرداري بندرانزلي 
از طريق سامانه ستاد

تاريخ انتشار و مهلت بازديد اسناد در سامانه ستاد:از 1402/06/06 لغايت 1402/06/15
مهلت دريافت اسناد مزايده : از تاريخ 1402/06/05 لغايت ساعت 19 مورخ 1402/06/09

مهلت ارائه پيشنهاد و بارگزاري اسناد در سامانه ستاد:  ازساعت 8صبح مورخ 1402/06/13 لغايت ساعت 8 صبح مورخ  1402/06/22
زمان بازگشايي پيشنهادها: ساعت 11 صبح روز چهارشنبه مورخ 1402/06/22 دفتر كار شهردار بندر انزلي

هزينه آگهی بر عهده برنده مزايده می باشد
نوبت اول:1402/6/7              نوبت دوم:1402/6/11

 نوبت اول
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ششدانگ یک قطعه باغ بمساحت ۹۵۹۲ متر مربع واقع در اراضی سفیدداری 
از پلاک شماره ۲۰۵ اصلی بخش دو حوزه ثبت گرگان طبق رای صادره حکایت 

از انتقال از مالک رسمی اردشیر خطیر به متقاضی دارد.
لــذا به منظور اطلاع عمــوم مراتب در دو نوبت به فاصلــه پانزده روز آگهی 
میشود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراض 
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 نوبت اول

w w w . R O O Z L I N E . i r

روی خط روز

R O O Z L I N E

پایگاهتحلیلی

اداره کل ثبت و اسناد واملاک استان کرمانشاه  اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون وماده۱۳ آئین نامه قانون تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رای شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۶۰۰۱۰۰۲۹۵۰مورخ ۱۴۰۲/۰۵/۰۸ هیات اول/دوم  موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه  یک تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای/خانم  انسیه بهمن جلیلیان  فرزند محمدجعفر  بشماره شناسنامه ۳۴۰۷۸و شماره ملی ۳۲۵۱۱۳۸۹۰۱  صادره 
از کرمانشاه، در سه دانگ یک باب ساختمان به مساحت ۲۳۰.۴۰ متر مربع به آدرس سه راه مسکن  کوی خدیوی ۲جنب پمپ 
بنزین پلاک۶۸، واقع در محدوده اراضی پلاک ۱۵۴ فرعی از ۱۹ از ۱۴۰ اصلی بخش یک حومه حوزه ثبت ملک  کرمانشاه ناحیه 
یک خریداری مع الواسطه از مالک رسمی مشاعی محمدحسین خدیوی محرز گردیده است. لذابه منظور اطلاع عموم مراتب دردو 
نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خودرا به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 
 تاریخ انتشار نوبت اول۱۴۰۲/۰۶/۲۲  تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۲/۰۷/۰۸

سجاد مويدی  رئيس ثبت اسناد و املاک  ۱2/م الف/۱836

آگهی فقدان پرونده ثبتی 
نظر به اینکه پرونده  ثبتی ششدانگ یک قطعه زمین به مساحت ۱۰۶۰ متر مربع قطعه ۲۰۰ تفکیکی پلاک 
ثبتی ۱۹۱۸ فرعی از ۳۶۷ اصلی مفروز و مجزی شده از ۶۸ فرعی از ۳۶۷ اصلی که ذیل صفحه ۴۷۷ دفتر 
۴۰۷ به نام آقای محمد حسن اشرف سمنانی سند مالکیت صادره تسلیم شده است در سنوات گذشته مفقود 
شده است مراتب به استناد بند ۳۳۲ و ۳۳۳ مجموعه بخشنامه های ثبتی مراتب در یک نوبت آگهی می شود تا 
چنانچه شخص اشخاصی مدعی و انتقال نسبت به پلاک فوق الذکر و یا وجود پرونده ثبتی نزد خود میباشد و یا 
حقی که در این آگهی قید نشده یا به نفع کسی در قید بازداشت میباشد میتواند ظرف مدت ۳۰ روز پس از 
انتشار آگهی اعتراض خود را به همراه مدارک و مستندات مربوطه به این اداره تسلیم و رسید دریافت دارد 
در غیر این صورت پس از انقضاء مهلت تعیین شده به این اداره نسبت به تشکیل پرونده المثنی پرونده ثبتی 

مذکور برابر مقررات اقدام خواهد نمود . م . الف . ۱۰۵۹۸
محسن هدايی 
 رئيس اداره ثبت  اسناد و املاک ساوجبلاغ  از طرف ابوالفضل  مرادی

آگهی فقدان سند مالکیت
 نظر به اینکه ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱۶۵.۷۵ متر مربع پلاک ۳۸۵۹ فرعی از ۴ اصلی ذیل 
صفحه ۲۱۸ دفتر ۳۱۹ به نام آقای محمد هادی حاتمی پور سند مالکیت به شماره چاپی ۳۴۱۷۵۸ صادر و 
تسلیم شده است  سپس نامبرده با ارائه دو برگ استشهادیه تصدیق شده اعلام نموده اند که سند مالکیت 
چاپی مورد ثبت که به علت سهل انگاری مفقود گردیده و درخواست صدور سند مالکیت المثنی نموده است 

. مورد ثبت بازداشت می باشد.
لذا مراتب به استناد به ماده۱۲۰ آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی می شود تا چنانچه کسی مدعی وجود 
سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این آگهی به مدت ده روز 
اعتراض خود را ضمن ارائه سند مالکیت به این اداره تسلیم تا وفق مقررات عمل گردد. م / الف : ۱۰۵۹۷

رونوشت به ستاد اجرایی فرمان امام ره
محسن هدائی  رئيس اداره ثبت اسناد و املاک ساوجبلاغ  از طرف ابولفضل مرادی

آگهی اختصاصی موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ 

آئین نامه قانون تعیین تکلیف
شناسه آگهی: 1575402

برابــر آراء صــادره هیئــت موضوع قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتــی اراضی و 
ســاختمانهای فاقد سند رســمی مســتقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض 
شرکت گاز استان گلستان به شناسه ملی ۱۰۷۰۰۱۲۸۲۷۰ متقاضی کلاسه پرونده 
۱۴۰۲۱۱۴۴۱۲۰۰۱۰۰۰۳۱۳ در ششــدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شــده است به مســاحت ۱۵۳.۷۸ متر مربع از پلاک ۱۰۸ اصلی واقع در اراضی باکر 
محله بخش ۳ حوزه ثبت ناحیه ۲ گرگان طبق رای صادره حکایت از تصرفات متقاضی 
دارد لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی می شود 
از این رو اشخاصی که نسبت به رای صادره فوق الذکر اعتراض داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشار اولین آگهی بمدت دو ماه اعتراض خود را با ذکر شماره پرونده به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض به مرجع 
ثبتی دادخواست خود را به مرجع ذیصلاح قضایی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست 

را به این اداره ارائه نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰۷/۰۸
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰۷/۲۴

حجت الله تجری - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو گرگان از طرف 
محمد امین صافی



مدیر مرکز بزرگ اسلامی غرب کشور :

همایشطلایهدارانوحدتومقاومتدرکردستانبرگزارمیشود

استان

ســنندج-فاطمه ملایــی  مدیــر مرکــز بــزرگ اســامی 
غــرب کشــور از برگــزاری همایــش طایــه داران وحدت و 
مقاومــت بــه مناســبت هفتــه وحدت بــا حضــور بیش از 

500 نفر با محوریت مردم در سنندج خبر داد.
حجت الاســام ســعید عســکری در نشســت با اصحاب 
رســانه که به مناســبت هفتــه وحــدت برگزار شــد، اظهار 
کــرد: در راســتای گرامیداشــت هفتــه وحدت هر ســاله،  
ویــژه برنامــه هــای متعــددی از نشســت ها، همایش ها 
و کنفرانــس ها برگــزار می شــود که زمینــه را بــرای تعمیق 
هرچه بیشــتر وحدت و وحدت آفرینی در جامعه فراهم 
مــی ســازد. وی بــا بیــان اینکــه هفتــه وحــدت نمــادی 
ارزشــمند اســت، افــزود:  برنامه هایــی کــه در ایــن هفته 
برگــزار می شــود تاثیــر بســزایی در رونــق و تقویت بیشــتر 

وحدت در جامعه اسامی دارد.
مدیــر مرکــز بــزرگ اســامی غــرب کشــور بــا بیــان اینکــه 
کتیک هــای انقاب  پرداختــن بــه موضــوع وحــدت از تا

نبوده بلکه از ارزش های دین اسام است، تصریح کرد:
حجت الاسام عســکری عنوان کرد: دشــمنان اختاف 
و ایجــاد تفرقــه در بیــن مســلمانان را اســتراتژیک ترین 
مســئله برای مقابلــه با جهــان اســام می دانــد و در این 

خصوص برنامه ریزی های گسترده ای اجرا می کند.
مدیر مرکز بزرگ اسامی غرب کشور گفت: بنا به فرموده 
مقام معظم رهبری دشــمنان در ســه حوزه برنامه ریزی 
کــرده اســت، جنگ هــای قومیتــی و ایجــاد تفرقه هــای 
قومی از اهداف اصلی دشــمنان علیه اســام اســت و در 

این راستا از هر بستر و ابزاری بهره می گیرد.
 حجت الاســام عســکری افزود: در حالی که نگاه جهان 
غرب به زن یــک نــگاه غیرانســانی و ظرفیت بــرای تبلیغ 
اســت، ادعــای دفــاع از حقــوق زن را دارنــد امــا از همین 
جایــگاه بــرای ضربــه زدن بــه اســام و ارزش هــای دینی 

بهره می گیرد.
وی در ادامه بــه برنامه های مختلف مرکز بزرگ اســامی 
غرب کشــور همزمان با هفتــه وحدت گریــزی زد و گفت: 
نشســت های هماهنگی برگزاری ویژه برنامه های هفته 

وحــدت بــا حضــور نماینــدگان دســتگاه های مختلــف 
برگزار شد.

بــه گفتــه وی، برنامه هــای متعــددی همزمــان بــا ایــن 
ایــام در ســطح اســتان برگــزار می شــود کــه نوزدهمیــن 
یادواره شمس قریشــی در کردســتان یکی از مهم ترین و 
شاخص ترین برنامه ها در این ایام اســت و معتقدیم که 

باید در کیفیت بالایی به لحاظ کمی و کیفی برگزار شود.
وی بــا بیــان اینکــه همایــش منطقــه ای طــاب بانــوی 
غرب کشــور با حضور استان های کرمانشــاه، آذربایجان 

و کردســتان شــامل 400 نفــر از خواهــران طلبــه در مرکــز 
اســتان کردســتان برگزار می شــود، عنوان کــرد: چند نفر 
از علمــای شــاخص و مســوولان اســتان کردســتان هــم 
در کنفرانس وحدت اســامی کــه با حضور مقــام معظم 

رهبری برگزار می شود، شرکت خواهندکرد.
وی محوریــت قــرار دادن مــردم در برگــزاری برنامه های 
هفته وحدت را بــه صورت ویژه مــورد توجه قــرار دادیم، 
گفت: در همیــن راســتا بخشــی از برنامه ها و مراســمات 
مولودی خوانــی را به ســطح محات و مســاجد برده ایم 
راه انــدازی  شــهر  ســطح  در  صلواتــی  ایســتگاه های  و 

می شود.
، همایش  به گفته مدیــر مرکز بزرگ اســامی غرب کشــور
طایه داران وحدت و مقاومت با حضــور بیش از 500 نفر 
از مــردم و مســئولان در ســالن همایش هــای مرکــز بزرگ 

اسامی غرب کشور برگزار می شود.
این مقام مســئول اضافــه کرد: برگــزاری جشــن میاد در 
5 مســجد در هر شــهر با حمایت مرکز بزرگ و با محوریت 
خود مردم و هیئــت امنای مســاجد از برنامه های هفته 

وحدت خواهد بود.
وی با بیان اینکه متناظر با ســتاد هفته وحدت اســتان، 
ستاد هفته وحدت شهرستانی نیز تشکیل و فعال شده 
کید بر  اســت، گفت: توزیــع برنامه هــا در کل اســتان بــا تا
محوریت مــردم از اولویت های مهــم در تدوین و اجرای 
برنامه های هفته وحدت در سالجاری در سطح استان 

است.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اعطایجایزهعلمیوفناوریمصطفی)ص(
اصفهان-مریم مومنی  جایــزه مصطفی)ص( همزمان بــا میاد پیامبر 
رحمت در اصفهان و با مشــارکت و حمایت فــولاد مبارکه به عنــوان یکی از 

قطب های صنعتی و علم و فن آوری کشور برگزارخواهد شد.
جایزه مصطفی)ص( با هدف شناسایی آثار برجسته دانشمندان جهان 
اســام در توســعه علــم و فنــاوری در جهــان و بــه دلیــل اهمیــت دانش در 
کرم )ص( شــده اســت. این  ســخنان پیامبــر خاتــم، مزین به نــام پیامبــر ا
کنــون چهــار دوره در ســال های ۱۳۹4، ۱۳۹۶، ۱۳۹۸ و ۱400 برگزار  جایزه تا
شــده و پنجمیــن دوره آن، از تاریــخ ۶ لغایــت ۱۲ مهرمــاه ۱40۲ و همزمان با 
میاد پیامبــر رحمت در اصفهــان و با مشــارکت و حمایت فــولاد مبارکه به 
عنوان یکــی از قطب هــای صنعتــی و علــم و فــن آوری کشــور برگزارخواهد 
شــد. آیین اعطــای جایــزه مصطفــی )ص( روز دوشــنبه ۱0 مهرمــاه ۱40۲ از 

ساعت ۱۷:۳0 در شهر اصفهان برگزار خواهد شد

افتتاحمتمرکز۲۶۲طرحمحرومیتزدایی
وپروژهآبرسانیبه۵روستایآققلا

گرگان-مهنازمحمدزمانی  آییــن افتتاح متمرکــز ۲۶۲ طرح محرومیت 
زدایی و افتتاحیه پروژه آبرسانی به 5 روستای توابع آق قا با حضور رییس 

سازمان بسیج سازندگی کشور برگزار شد.
رییس سازمان بســیج ســازندگی کشــوردر آیین افتتاح متمرکز ۲۶۲ طرح 
محرومیــت زدایــی و افتتاحیــه پــروژه آبرســانی بــه 5 روســتای مجتمــع 
پیرواش از توابع شهرســتان آق قا گفت: گلســتان یکی از نماد های اصلی 
وحدت اقوام و مذاهب در کشــور اســت و این یکپارچگی به حدی این که 
دشــمنان هم از ایجاد تفرقه در این منطقه ناامید هستند. سردار زهرایی 
افزود: در بســیج ســازندگی معتقدیم خدمت رســانی به مــردم یک پنجره 

فرصت است و خدمت فصل مشترک همه اقوام و مذاهب است.
او ادامه داد: شهرســتان آق قا برای جهادگران بســیجی ما یادآور خدمت 
رســانی شــبانه روزی در ســیل 4 ســال پیش اســت که جلوه هایی از دفاع 

مقدس را در این جهاد مقدس به تصویر کشیده بود
کنون  بسیج ســازندگی ســپاه نینوا برای اجرای این طرح از ابتدای سال تا
۱۶۸ میلیارد تومــان هزینه کــرده و برای افتتاحیــه پروژه آبرســانی پیرواش 

نیز ۳ میلیارد تومان هزینه شده است تا تنش آبی 5 روستا مرتفع شود.

رئیس جهاد کشاورزی لرستان:

باغاتلرستانشناسنامهدارمیشوند
خــرم آباد-فرزانــه هداوند   رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی لرســتان از 

پیگیری برای شناسنامه دار کردن باغات این استان خبر داد.
ســید عماد شــاهرخی در جشــنواره ملی گردو شهرســتان سلســله، اظهار 
داشــت: شناســنامه دار کردن باغات در جهت توســعه محصــولات صادر 

محور در استان در دستور کار است.
وی عنوان کــرد: اســتفاده از فناوری های نویــن و انتقال یافته ها به بخش 
کشــاورزی لازم و ضروری اســت. رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی لرستان، 
افــزود: هــدف از ایــن رویه، این اســت کــه عــاوه بر توســعه محصــولات به 

سمت توسعه صنعت کشاورزی و مدیریت بازار پیش برویم.
؛ با ایجــاد صنایع تبدیلــی و تکمیلی،  شــاهرخی، ادامه داد: بــه تعبیر دیگر

محصولات صادرات محور داشته باشیم.
وی تصریــح کــرد: شناســنامه دار کــردن باغــات؛ یکــی از طرح هــای مهــم 
ســازمان جهاد کشــاورزی اســت که در این طرح، کــدی در اختیــار باغدار 
قرار می گیرد تا به سمت تولید محصولات اســتاندارد پیش برویم و توسعه 

صادرات محور مشخص می شوند.

مدیرعامل آبفای البرز:

تصفیهخانهفاضلابکرجبهصورتآزمایشی
واردمداربهرهبرداریشد

-مظفــری    مدیرعامــل آبفــای اســتان البــرز گفــت: تصفیه خانــه  البرز
فاضاب کانشهر کرج به صورت آزمایشی به مدار بهره برداری وارد شد.

 حمیدرضــا نامــداری در جمــع خبرنــگاران اظهــار کــرد: مــدول )بخــش( 
اول تصفیــه خانــه فاضاب کان شــهر کــرج در ســال ۱۳۸۶ بــا ظرفیت 5۸ 
هــزار متــر مکعــب در شــبانه روز و جمعیــت زیرپوشــش ۲۸0 هــزار نفــر بــه 

بهره برداری رسید.
وی بیــان کــرد: از ســال ۱۳۸۸ نیــز کار ســاخت بخــش دوم آن آغاز شــد اما 
به دلایــل مختلــف تکمیــل و احــداث آن با کنــدی مواجه شــده بــود که با 
پیگیری هــا و انجــام مقدمــات لازم از اواخــر ســال ۱40۱ عملیــات تکمیلــی 
این بخش از تصفیه خانه ســرعت گرفته و از ۳۱ شــهریورماه امسال فرآیند 

بخش مایع آن بصورت آزمایشی وارد مدار بهره برداری شد.
مدیرعامــل آبفــای اســتان البــرز هزینــه صــرف شــده بــرای بخــش دوم 
تصفیه خانــه فاضاب کــرج را ۱۸ میلیــون یــورو )۹54 میلیارد تومــان( ذکر 
کرد و افــزود: فرآینــد تصفیــه فاضــاب بــه روش MLE )لجن فعــال( بوده و 
ظرفیت آن مانند مــدول اول 5۸ هزار متر مکعب در شــبانه روز و جمعیت 
زیرپوشــش ۲۸0 هزار نفر اســت و به این ترتیب با بهره برداری از این بخش 
از تصفیــه خانــه، ظرفیت تصفیــه و جمعیــت زیرپوشــش دو برابــر خواهد 
شــد.  وی ادامــه داد: تصفیه خانــه فاضاب کرج قــرار اســت درپنج مدول 
)بخش( احداث شــود که در حال حاضر با دو مدول فعال شده ودر آینده 
با فراهم شــدن شــرایط واعتبار مورد نیاز و ساخت ســه مدول باقیمانده، 
جمعیتــی بالــغ بــر یــک میلیــون و 400 هــزار نفــر زیرپوشــش تصفیــه خانه 

فاضاب قرار خواهند گرفت.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای یزد:

فازاول»طرحتابا«پایانسال۱۴۰۲بهاتماممیرسد
یزد-دره شــیری  مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای یزد از اتمــام فاز اول 

طرح تابا تا پایان سال ۱40۲ خبر داد.
 محمدمهدی جوادیــان زاده در جمع خبرنــگاران اظهار داشــت: فاز اول 
طرح تابا تا پایان ســال جــاری به اتمام می رســد اما فاز تکمیلــی این طرح 
تا پایان ســال ۱40۳ به طــول می انجامــد. وی افزود: این طرح شــامل ســه 
طرح مهم تحویــل حجمی آب، بــازار آب و اتــاق شیشــه ای منابع مصرف 
اســت. جوادیان زاده بیان کرد: بــا توجه به انتخاب اســتان یــزد به عنوان 
، طرح تابا می تواند در مدیریت مصرف و بهره وری  پایلوت بهره وری کشور
تاثیرگذار باشــد. رئیس هیئت مدیره شــرکت ســهامی آب منطقــه ای یزد 
با بیــان اینکــه این طــرح باعــث پایــداری منابــع موجــود می شــود، گفت: 
طرح تحویــل حجمی آب بــا توجه بــه تجهیز بیــش از ۹0 درصــد چاه های 

کشاورزی در استان از دو سال گذشته در حال اجرا است.
جوادیــان زاده بــا اشــاره بــه اینکــه راه انــدازی بــازار آب در مراحــل پایانــی 
اســتقرار اســت، افــزود: در بــازار آب ارزش واقعــی آب مشــخص و منجــر به 

افزایش بهره وری در حوزه های کشاورزی و صنعتی خواهد شد.
وی بــه راه اندازی اتاق شیشــه ای اشــاره کرد و گفــت: با برنامــه های ریزی 
انجام شــده تاپایان ســال ۱40۲ فاز اول اتاق شیشــه ای در دشــت ابرکوه به 
صورت پایلوت راه اندازی می شود. مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای یزد 
عنوان کرد: در اتاق شیشــه ای وضعیت منابع و مصارف آب یک دشت به 

صورت شفاف و برخط در معرض دید عموم قرار می گیرد.

گرگان

گرگان-مهنازمحمدزمانی  مدیرعامل شــرکت گاز گلستان از پوشش بیمه 
حوادث برای مشترکین خانگی و تجاری گازطبیعی خبر داد.

علی طالبی گفت: بر اســاس قرارداد جدید منعقده با شــرکت بیمه سرمد و در 
ادامه طرح بیمه مشترکین گازطبیعی، تمامی مشــترکین خانگی- تجاری در 

، در برابر حوادث ناشی از گاز تا پایان سال ۱40۲ بیمه شدند. کشور
طالبی گفــت: با توجــه به مندرجــات قــرارداد منعقــده، حق بیمه مشــترکین 
به ازای هر واحد مســکونی شــهری، ماهیانــه ۳000 ریــال و هر واحد مســکونی 

روســتایی ماهیانــه ۱500 ریــال بر مبنــای قانــون بودجه عنــوان شــده که این 
مبلغ در قبوض گاز مشــترکین محاسبه می شــود. وی همچنین در خصوص 
بیمــه مشــترکین تجــاری گفــت: در همیــن ارتبــاط، بــرای هــر واحد مشــترک 
تجاری شــهری نیز ماهیانه ۲0 هزار ریال و هر واحد مشــترک تجاری روستایی 

هم، ماهیانه ۱0 هزار ریال محاسبه می شود.
طالبــی در ادامه بــا تشــریح رونــد پرداخت غرامــت، افــزود: پرداخــت غرامت 
به مشــترکین خانگی و تجــاری اعم از شــهری و روســتایی، برای هر نفــر در هر 

حادثــه بابت فــوت یــک میلیــارد و 400 میلیــون ریــال و همچنیــن بابت نقص 
کثــر تــا مبلــغ  عضــو و از کارافتادگــی دائــم و جبــران هزینه هــای پزشــکی حدا
4 میلیــارد ریــال اســت. مدیرعامل شــرکت گاز اســتان گلســتان گفــت: پس از 
اعام حادثــه و بررســی و ارزیابی کارشناســان، شــرکت بیمه ســرمد بــه عنوان 
، اقدام بــه پرداخــت هزینه هــای مربوطه می کنــد که مبلــغ غرامت در  بیمه گــر
خســارت های فوتی، در وجه وراث قانونی متوفی و در خســارت های پزشکی 

و نقص عضو، در وجه مصدوم و یا سرپرست قانونی پرداخت خواهد شد.

هماهنــگ  معــاون  کرمانشاه-حســنافخارزاده  
اســتان  )ص(،  کــرم  ا نبــی  حضــرت  ســپاه  کننــده 
کرمانشــاه، گفت:کرمانشــاه چهارمیــن اســتان برگــزار 

کننده نمایشگاه دستاوردهای هوافضا سپاه است
سرهنگ سعید بهشــتی راد»معاون هماهنگ کننده 
کــرم )ص(، اســتان کرمانشــاه«،،  ســپاه حضــرت نبــی ا
در جمــع خبرنــگاران ازآغــاز به کار نمایشــگاه آســمان 
» توانمندی هــای نیروهــای هوافضــا ســپاه در  اقتــدار

پارک شاهد کرمانشاه برای بازدید عموم خبرداد.
کرم )ص(  معاون هماهنگ کننده ســپاه حضرت نبی ا
استان کرمانشاه، ســخنان خود را با گرامیداشت یاد و 
خاطره شــهدا و تبریک هفته دفاع مقــدس، آغاز کرد و 
افزود: این نمایشــگاه همزمــان با هفتــه دفاع مقدس 
کــرم )ص( و آغــاز امامت حضرت  و ایــام ولادت پیامبر ا

ولیعصر )عج( برگزار می شود.
سرهنگ بهشــتی راد خاطر نشــان کرد: دشمنان بعد 
از پیروزی انقاب اســامی بــرای ضربــه زدن به انقاب 
بــا ســه هــدف آســیب بــه انقــاب اســامی، جمهوری 
اســامی و تجزیــه ایران بــه میــدان آمدند، اما بــه یاری 
خداوند و با رهبری حکیمانه امام خمینی )ره( و مقام 
معظــم رهبــری تمــام نقشــه های دشــمنان شکســت 

خورد.

کــرم  معــاون هماهنــگ کننــده ســپاه حضــرت نبــی ا
)ص(، افزود: ایران اســامی در دوران دفــاع مقدس از 
4۶ کشــور اســیر داشــت، آمریکا و شــوروی کمک های 
کتیکــی  مالــی، تجهیزاتــی، تســلیحاتی، اطاعاتــی و تا
را بــه رژیم بعــث عراق در طول جنگ هشــت ســاله می 
دادنــد، امــا ملت ایــران بــا جــان و مــال خــود از هویت 

انقاب اسامی دفاع کردند.
ســرهنگ بهشــتی در ادامــه گفــت: اولیــن دســتاورد 
دفاع مقــدس و پیشــرفت صنعــت دفاعی برای کشــور 
تضمیــن امنیت ایران اســامی بود و امــروز دیگر گزینه 
نظامی نه تنها روی میــز قرار ندارد بلکه دشــمن به آن 
فکر هــم نمی کند زیرا قــدرت بازدارندگی کشــور به اوج 

خــود رســیده اســت، خودبــاوری، روحیــه بســیجی، 
کار جهــادی، امیــد بــه آینــده، اســتفاده از جوانــان و 
پذیرفتــن خطرات ســبب پیشــرفت کشــور به ویــژه در 
حوزه صنعت دفاعی شــد و روز بــه روز به تــوان دفاعی 

کشور نیز افزود می شود.
این مســئول در خصوص برپایی نمایشــگاه »آســمان 
«، گفــت: در ایــن نمایشــگاه توانمندی هــای  اقتــدار
صنعت دفاعی و بخشی از تجهیزات در معرض بازدید 
عمــوم قــرار می گیــرد و تجهیــزات موشــکی، پهپــادی، 

پدافندی نیزبه نمایش گذاشته می شود.
ضمــن  ســخنانش،  ادامــه  در  بهشــتی  ســرهنگ 
تشــکر از کلیه کســانی که بــرای افتتاح نمایشــگاه پای 
کارآمدند،گفــت: تهران نمایشــگاه دائمی دفــاع دارد، 
بعــد از اصفهــان و قــم، کرمانشــاه چهارمیــن اســتان 
کننــده نمایشــگاه دســتاوردهای هــای هوافضــا  برپا
ســپاه اســت، افتتاحیــه نمایشــگاه توانمندی هــای 
صنعــت دفاعــی فــردا چهارشــنبه ســاعت ۹:۳0 صبــح 
بــا حضــور مســئولان اســتانی و فرماندهــان نظامــی و 
انتظامی افتتاح و هر روز از ساعت ۱5 الی ۲0 بازید برای 
عموم تــا تاریخ ۲0 مهر برپــا خواهد بود، این نمایشــگاه 
صبح ها نیز آمــاده بازدید دانش آموزان، دانشــجویان 

و جوانان می باشد.

کرمانشاه

کرم )ص( خبرداد: معاون هماهنگ کننده سپاه حضرت نبی ا

آغازبهکارنمایشگاهآسماناقتداردرکرمانشاه

پوششبیمهحوادثبرایمشترکینخانگیوتجاریگازطبیعیگلستان

خوزستان

تا پایان سال جاری؛

۱۰۰واحدصنعتیراکدخوزستانبهچرخهتولیدبازمیگردند
-محمدمجــدم   مدیــرکل صنعــت، معدن و  اهواز
تجارت خوزســتان گفت: هدفگذاری شــده تــا پایان 
امســال ۱00 واحد صنعتی راکد و نیمه راکد در اســتان 

به چرخه تولید برگردند.
حمیدرضــا فــاح بــا اشــاره بــه برنامــه ریــزی صورت 
گرفتــه بــرای احیــای واحد هــای صنعتــی راکــد در 
اســتان گفت: یکی از مشــکات و دغدغه هــا در حوزه 

صنعت وجود واحد های راکد است.
از  یکــی  گویــد:  مــی  خوزســتان  صمــت  مدیــرکل 
مکانیزم هــا بــرای راه انــدازی واحد های راکــد تامین 

اعتبار مالی از طریق تبصره ۱۸ است.
او ادامــه داد: در شــورای برنامــه ریــزی اســتان مبلغ 
ســه هزار و 500 میلیارد ریال برای احیــای واحد های 
راکد و نیمه راکد اســتان از محل تبصــره ۱۸ تخصیص 

یافته است.
فاح با اشــاره به اینکــه تمامی واحد هــای راکد قابل 
برگشت به تولید نیستند و باید دارای شاخصه های 
اقتصــادی و ســودآوری باشــند، تاکیــد کــرد: در ایــن 
راســتا واحد هایــی کــه ظرفیــت راه انــدازی مجــدد 

دارند در اولویت هستند.
مدیر کل صمــت خوزســتان گفت: در کنــار تخصیص 
ایــن اعتبــار، از مکانیزم هــای تامیــن مالــی دیگــر نیــز 
برای راه انــدازی ایــن واحد هــا در نظر گرفتــه خواهد 

شد.
بــه گفتــه او مشــکات واحد هــای راکــد در اســتان 
احصا شــده اســت، همه واحد ها درگیر مشکل مالی 
نیســتند و مســائل غیرمالــی دیگــری مثــل مســائل 

حقوقی نیز مانع فعالیت آن ها شده است. 

آذربایجانغربی

 مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان:

۵۳۶هزارمشترکبرقخانگیدرآذربایجانغربیمشمولپاداششدند
ارومیه-رحیــم جباردخت   مدیرعامل شــرکت 
توزیــع نیــروی بــرق آذربایجــان غربــی بــا اشــاره به 
مدیریت مصرف بــرق از ابتدای خرداد ماه تا پایان 
شهریورماه امســال افزود: در این مدت 5۳۶ هزار 
مشــترک بــرق خانگی بــه مبلــغ ۶۸ میلیــارد و ۷00 

میلیون تومان مشمول پاداش شده اند.
طاهــر کیامهرعنــوان کــرد: طــرح پــاداش صرفــه 
جویی برق در ســال گذشــته تنهــا برای مشــترکان 
دارای مصــرف زیــر الگــو اجرایــی شــد، اما امســال 

همه مشترکان  مشمول پاداش فوق شدند.
کیامهــر اظهار کرد: در ســال گذشــته نیــز 5۳ درصد 
صرفــه  پــاداش  مشــمول  خانگــی  مشــترکین 
جویــی شــدند و ۳۱ میلیــارد تومان پــاداش صرفه 
جویــی گرفتنــد کــه در واقــع ۶00 هــزار مشــترک در 
 طــرح هــای مدیریــت مصــرف اســتان همــکاری 

داشته اند.
وی در ادامه گفت: سرانه مصرف سال گذشته ۲۱۱ 
کیلووات ســاعت بود که امســال این رقم بر اساس 
مدیریت مصرفی که صورت گرفت به به حدود ۲00 

کیلووات ســاعت رســید؛ یعنی در واقع هر مشترک 
در ماه ۱۱ کیلووات ســاعت صرفه جویی داشته که 
ایــن میزان صرفــه جویــی در اســتان رضایتبخش 

بوده است.
کیامهر خاطر نشــان کــرد: با اجرای طــرح مدیریت 
مشــمول  مشــترک  هــزار   5۳۶ حــدود  مصــرف 
دریافــت پــاداش شــدند کــه حــدود 4۳ میلیــون 
کیلووات ســاعت از ایــن محل صرفه جویی شــده 

است.
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سیمان رایگان هم مسکن را ارزان نمی کند
وزارت صمت، ســازمان تعزیرات حکومتی و ســازمان امور مالیاتی به 
واسطه شــفافیت بورس کالا بر توزیع ســیمان نظارت کامل دارند،اگر 
سیمان از بورس خارج شــود و تبدیل به بهشتی برای لابی های دلالان 
خواهد شد.حمید فرمانی رئیس انجمن سیمان با اشــاره به اینکه اگر 
سیمان از بورس خارج شود موجب ســوداگری دلالان می شود، گفت: 
با عرضه مداوم سیمان در بورس، قیمت ها از کیسه ای ۱۳۰ هزار تومان 
در تابســتان ۱۴۰۰ به کمتر از ۵۰ هزار تومان رسید و خروج سیمان از 
بورس ممکن اســت دوباره باعث افزایش قیمت ایــن کالا در بازارهای 
غیررسمی شود که نفع آن نه به تولیدکننده می رسد و نه مصرف کننده 
از آن سود می برد.رئیس انجمن سیمان در ادامه تاکید کرد: بورس یک 
بازار مدرن در جهان است که با شــفافیتی که دارد مانع از فعالیت های 
واسطه گری و دلالی می شــود. با تکیه بر مکانیســم عرضه و تقاضا و با 

ایجاد فضا برای رقابت سالم در بازار باید قیمت ها کنترل شود.
وی گفت: در حال حاضر قیمتی که برای هر کیســه سیمان در بورس 
کشف شده کمتر از ۵۰ هزار تومان اســت و من گمان نمی کنم کمتر از 

این قیمت برای سیمان منطقی باشد.
او افزود: با توجه به سهم بسیار اندک سیمان در قیمت تمام شده ساخت 
مسکن حتی اگر ســیمان رایگان هم به پروژه های ساخت و ساز تحویل 

داده شود، کمکی به کاهش قیمت مسکن نخواهد کرد.

برای افزایش تولید برنامه ریزی کنید، نه خروج از بورس!
علی اکبر الوندیان دبیر انجمن سیمان کشــور در رابطه با این موضوع، 
گفت: بررسی میزان افزایش قیمت ســیمان در دو سال گذشته نشان 
می دهد که در این بخش بســیار کمتر از نرخ تورم در کشــور افزایش 
قیمت داشــت داشــته ایم و در صورتی که عرضه به اندازه تقاضا وجود 
داشته باشد با رشد قیمت مواجه نخواهیم بود. بنابراین دولت باید برای 

ایجاد شرایط مناسب برای تولید برنامه ریزی کند نه خروج از بورس.
وی باتاکید بــر اینکه حذف بــورس کالا به معنی از ســرگیری رانت و 
دلالی است، اظهار کرد: در بورس کالا شرایط برای معامله شفاف فراهم 
می شود. بورس دخالتی در قیمت ها ندارد و تنها بستر معاماتی شفاف 

و فضایی برای ایجاد رقابت سالم را فراهم می کند.
دبیر انجمن سیمان افزود: در بورس خریدار و فروشنده قابل شناسایی 
هستند و قیمت معامات نیز به طور شــفاف کشف و به صورت یکسان 
برای عموم اطاع رسانی می شود. در حالی که در بازار سنتی همه چیز 
در خفا و دور از چشم است و مشخص نیســت چه میزان محموله با چه 
قیمتی از تولید کننده خریداری می شــود و طی چه فرایندی به دست 

مصرف کننده می رسد.

 مدیریت یکپارچه معدن تا مسکن
 راهکار کاهش قیمت تمام شده ساختمان

کنترل قیمت نهاده های ســاختمانی با توجه به اینکــه بخش زیادی 
از افزایش قیمت مســکن بــه این بخــش برمی گــردد، از مهم ترین 
راهکارهایی است که در ماه های اخیر از سوی دولت با هدف ساماندهی 

این بازار انجام شده است.
 با توجه بــه تاثیرگذاری نرخ مصالح ســاختمانی بر قیمت تمام شــده 
مسکن، یکی از مواردی که دولت ســیزدهم به دنبال اجرایی کردن آن 
است، کنترل قیمت ها در این بخش اســت. با توجه به تاثیرگذاری این 
حوزه در بازار مســکن، وزیر راه و شهرسازی در ســخنانی به این مهم 
پرداخت کــه خروج عرضه ســیمان و فولاد از بــورس، موجب کاهش 

قیمت مسکن می شود.

منفی شدن رشد قیمت مسکن
»مهرداد بذرپاش« همچنین نظارت و ســاماندهی مشــاوران اماک، 
کنترل بازار و مصالح و خروج مصالح ســیمان و فــولاد از بورس کالا را 
در کنترل و کاهش قیمت مســکن امری مهم دانست و گفت: در چهار 
ماه گذشته رشد قیمت مسکن در بســیاری از شهرها منفی شده است.

وزیر راه و شهرسازی افزود: یکی دیگر از عوامل افزایش قیمت مسکن، 
گرانی مصالح ساختمانی اســت که این موضوع مهم در جلسه شورای 
عالی مســکن با حضور شــخص رئیس جمهور مورد بررسی و تصمیم 

گیری قرار خواهد گرفت.

لزوم هماهنگی دستگاه ها برای کاهش قیمت مسکن
به دنبال برگزاری جلســه شورای عالی مســکن، آیت الله سید ابراهیم 
رییســی، رییس جمهور نیز به این موضوع پرداخــت و یکی از اقدامات 
بســیار مهم و ضروری برای موفقیت طرح نهضت ملی مسکن را کاهش 

قیمت تمام شده ساخت مسکن عنوان کرد.
آیت الله رئیسی تاکید کرد: همه تاش دســتگاه های اجرایی مربوطه 
معطوف به کاهش قیمت هزینه ســاخت از فولاد و ســیمان گرفته تا 
سایر تجهیزات ساختمانی باشد، زیرا هر چه قیمت ساخت کمتر باشد 
به نفع مردم اســت.موضوع تاثیرگذاری مصالح ساختمانی بر قیمت 
تمام شده مسکن و لزوم خارج شدن سیمان و فولاد از بورس، از جمله 
مطالب مهم در حوزه مسکن بود که البته بازخوردهای زیادی داشت.
در این زمینه، یک کارشــناس حوزه مســکن  موضوع کاهش قیمت 
مســکن با کنترل مصالح ســاختمانی را از جنبه  های گوناگونی مورد 
تحلیل قــرار داد و »مدیریت یکپارچه معدن تا مســکن« را به عنوان 
راهکار اصلی برای کاهش قیمت مصالح ساختمانی و قیمت تمام شده 

برشمرد.
»فرشــید ایاتی« تاکید کرد: هرچه مدت زمان ساخت کاهش یابد، به 
همان میزان قیمت تمام شده مسکن نیز کمتر خواهد شد، بنابراین باید 
تمرکز را به این ســمت و ســو ببریم که پروژه ها را هر چه سریعتر تمام 

کنیم تا شاهد تاثیرگذاری اثرات تورمی بر آنها نباشیم.
وی، تراکم زدایی را از دیگر روش های کاهش قیمت تمام شــده مسکن 
عنوان کرد و افزود: همچنین استفاده از فناوری های نوین و شیوه های 
جدید ساخت و ســاز و در کنار آن اقداماتی مانند خارج کردن سیمان و 

فولاد از بورس به این مساله کمک زیادی خواهد کرد.
این کارشــناس حوزه مســکن ادامه داد: دولت در صورتی که موفق به 
کنترل هزینه های مربوط به مصالح ســاختمانی در نهضت ملی مسکن 
شــود، می تواند بین ۲۰ تا ۳۰ درصد قیمت نهایی خانه های این طرح را 
کاهش دهد، ولو اینکه این کنترل قیمت با اســتفاده از خروج سیمان 
و فولاد از بورس کالا باشــد.ایاتی، فراهم کردن زیرساخت برای رصد 
حلقه نهایی زنجیره توزیع مصالح ساختمانی را به عنوان راهکاری دیگر 
به منظور نظارت بر قیمت مســکن عنوان کرد و گفت: در جریان رصد 
زنجیره توزیع کالایی مثل فولاد و سیمان طراحی وجود ندارد که بتوان 
به واســطه آن مراحل حمل، انبارداری و توزیع آن هــا را رصد کند که 
ایجاد چنین ساختاری بر عهده وزارت راه و شهرسازی است و می تواند 

مکمل خوبی برای شفافیت بورس کالا باشد.

محرابیان:
  ۴۰۰ میلیون مترمکعب آب از دریای عمان 

به اصفهان انتقال می یابد
 وزیر نیرو گفت: حجم آب انتقالی از دریای عمان به استان اصفهان پس 

از تکمیل پروژه در حال اجرا ۴۰۰ میلیون مترمکعب در سال است.
علی اکبر محرابیان در جریان بازدیــد رییس جمهور از طرح انتقال آب 
از دریای عمان به استان اصفهان افزود: عمده مصرف این آب در بخش 
صنعت خواهد بود و بخشــی نیز برای آب آشــامیدنی این خطه پیش 

بینی شده است و در کشاورزی پرُبازده هم می توان از آن استفاده کرد.
وی اضافه کرد: اگر در مقام مقایسه برآییم، این میزان آب معادل حدود 
۷۰ درصد از آب آشامیدنی یا بخش قابل توجهی از آب بخش کشاورزی 
استان اصفهان اســت.وزیر نیرو ادامه داد: با اجرای این پروژه، منابع آب 
سطحی و زیرزمینی استان اصفهان بیشتر می تواند در بخش کشاورزی 
مورد اســتفاده قرار گیرد و بدین ترتیب گشایشــی در منابع و مصارف 

منطقه رقم می خورد.
عملیات اجرایی فــاز دوم طرح انتقــال آب از دریای عمان به اســتان 

اصفهان، با حضور رییس جمهور آغاز شد.
آیت الله سید ابراهیم رئیســی همچنین از روند اجرا و پیشرفت مرحله 

نخست خط انتقال آب دریای عُمان به اصفهان بازدید کرد.
۷۰ میلیون مترمکعب در مرحله نخســت و در مرحله بعد ۴۰۰ میلیون 
مترمکعب آب از طریق اجرای این پروژه به اصفهان انتقال داده می شود.

عملیات اجرایی مرحله نخســت این پروژه مهر سال ۱۴۰۱ آغاز شد که 
در دولت ســیزدهم و هم اینک در ۲۴ نقطه فعال با حضور ۱۴ پیمانکار 
در حال تکمیل اســت.طول مســیر طرح انتقال آب از دریای عمان به 
اصفهان ۹۸۰ کیلومتر است و تاکنون آزادسازی ۵۲۰ کیلومتر از مسیر 
آن انجــام و ۴۲۰ کیلومتر حفاری و ۲۱۴ کیلومتــر آن نیز لوله گذاری 
شده اســت.انتقال آب از دریای عمان بخشــی از طرح احیای رودخانه 
زاینده رود اســت که با اجــرای مرحله نخســت آن، برداشــت آب از 
زاینده رود توسط صنایع قطع خواهد شــد و در مرحله دوم عاوه بر آب 
صنایع، مازاد آب در بخش آشامیدنی، کشاورزی و حقابه محیط زیست 

به مصرف خواهد رسید.
اجرای این طرح فقط با هدف تامین آب برای صنایع موجود در اســتان 

خواهد بود و طرح توسعه واحدهای صنعتیِ آب در دستور کار نیست.
معاون هماهنگــی امور عمرانی اســتانداری اصفهــان در توضیح این 
طرح گفت: در مرحله نخســت انتقال آب از دریــای عمان ۷۰ میلیون 
مترمکعب و در مرحلــه دوم ۴۰۰ میلیون مترمکعــب آب به اصفهان 
منتقل می شــود.مهران زینلیان، هزینه اجرای مرحله نخست اجرای 
طرح را ۲۵.۵ هزار میلیــارد تومان و مرحلــه دوم را ۱۱۳ هزار میلیارد 
تومان اعام کرد و افــزود: تمام هزینه اجرای ایــن دو مرحله را صنایع 

بزرگ استان اصفهان تامین خواهند کرد.

وی تصریح کرد: مرحله نخست طرح از مهر پارسال آغاز شده است و هم 
اکنون در ۲۴ جبهه کاری در این فاصله ۵۲۰ کیلومتری ۱۴ پیمانکار در 
حال فعالیت هســتند و پیش بینی می شود تا پایان سال مرحله نخست 
آن اجرایی شــود.معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری اصفهان 
افزود: با اجرای این طرح آب روستاها و شهرهای مسیر در استان تامین 
خواهد شــد و در اجرای انتقال از دریای عمان، آب در مبدا شــیرین و 

سپس به استان منتقل خواهد شد.
رئیس جمهور، بمنظور شرکت در آیین افتتاحیه پنجمین دوره جایزه 
بین المللی مصطفی)ص(، که به نوبل اســامی در جهان مشهور است، 

به اصفهان سفر کرد.
عاوه بر این برنامــه، بازدیــد و افتتاح از چنــد پروژه مهــم، از دیگر 

برنامه های سفر یک روزه رییس جمهور به استان است.
بازدید از خط انتقال آب دریای عُمان به اصفهان، آغاز عملیات اجرایی 
فاز دوم این طرح، افتتاح فــاز اول نیروگاه فولاد مبارکه به ظرفیت ۳۰۷ 
مگاوات و آغاز بهره برداری از پروژه تصفیه گازوییل )DHT( پالایشگاه 

اصفهان جزو برنامه های سفر رییس جمهور به استان اعام شده است.

 کسری ۵۰ میلیون مترمکعبی آب 
در سامانه های شرقی

مدیرعامل شــرکت آب و فاضاب اســتان تهران گفت: در ابتدای سال 
آبی جدید و تا شروع بارش ها با کســری ۵۰ میلیون مترمکعبی آب در 
سامانه های شرقی تهران مواجهیم و نیازمند مدیریت هوشمندانه آب 

هستیم.
محسن اردکانی مدیرعامل آبفای اســتان تهران در بیست و چهارمین 
قرارگاه مدیریت تنش آبی، گفت: اجرای اقدامات مدیریت بحران برای 
سازگاری با خشک سالی در اســتان تهران نیاز به کار جهادی دارد که 
در قالب قرارگاه مدیریت تنش آبی در اســتان تهران برگزار می شود و 

تمامی تصمیم های اتخاذ شده در این قرارگاه تضمین اجرایی دارد.
اردکانی ضمن تشکر از مشارکت مسئولانه مردم استان تهران در عبور 
از تابســتان ۱۴۰۲ گفت: مردم شریف اســتان تهران در نیمه نخست 
امسال ۲۰ میلیون مترمکعب آب نســبت به مدت مشابه سال گذشته 
کمتر مصرف کرده اند و استمرار مصرف بهینه توسط مشترکان محترم 

شرکت آب و فاضاب استان تهران هم چنان ضرورت دارد.
مدیرعامل آبفای اســتان تهران با اشــاره بــه این که اســتان تهران 
پنجمین استان خشــک کشور اســت بر ضرورت تداوم اقدامات فنی و 
فرهنگی مدیریت مصرف آب، عملیاتی کردن راهکارهای ســازگاری 
با خشک ســالی و کاهش برداشــت از منابع آب های ســطحی توسط 

شرکت های زیرمجموعه تاکید کرد.

حجم آب ۱۶ سد مهم کشور نصف شد
 میزان پرشدگی ۱۶ سد مهم تامین کننده آب شرب و کشاورزی کشور 
از ابتدای سال آبی مهرماه ۱۴۰۱ تا پایان شــهریور ۱۴۰۲ کمتر از ۵۰ 
درصد بوده که نشان از مطلوب نبودن وضعیت بارشی و منابع کشور در 

آغاز سال آبی جدید است.
 ســال آبی گذشــته )ابتدای مهر ۱۴۰۱ تا پایان شــهریور۱۴۰۲ ( در 
حالی به پایان رسید که میزان بارش های این ســال در مقایسه با دوره 
بلندمدت ۵۴ ساله با کاهش ۱۴ درصدی همراه شــده و این امر سبب 

شدمیزان پرشدگی مجموع سدهای کشور به ۴۴ درصد کاهش یابد.
پیش بینی اخیر موسســه تحقیقات آب وزارت نیرو نیز نشان از آن دارد 
که هفته های ابتدایی ســال آبــی جدید )ابتدای مهــر۱۴۰۲ تا پایان 
شــهریور۱۴۰۳( نیز بارندگی خوبی در انتظار منابع آبی کشــورمان 
نیست و احتمال پرآب شدن مخازن سدها دور از انتظار به نظر می رسد.

گزارش جدید مرکز اطاعات و داده های آب کشــورهم بیانگر آن است 
که از مجموع ســدهای مهم آب و کشاورزی ۱۶ ســد تا پایان شهریور 

۱۴۰۲ با کاهش میزان پرشدگی آب روبه رو شده اند.
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جزئیات تخصیص ارز از زبان معاون ارزی بانک مرکزی

خریدار   معاون ارزی بانک  مرکزی گفت: بانک  
مرکزی به جز گروه های پتروشیمی و فولاد، برای 
سایر گروه های کالایی هیچ محدودیتی در رابطه 
با برگشــت ارز از طریق واردات از محل غیر از ارز 

صادراتی اعمال نکرده است.
 محمد آرام بن یار معــاون ارزی بانک مرکزی در 
پاسخ به پرســش ها و درخواست های مطرح شده 
از ســوی اعضــای هیات نماینــدگان و مدیران 
تشــکل های اقتصادی گفت: به جــز گروه های 
پتروشــیمی و فولاد، بانک  مرکزی برای ســایر 
گروه های کالایی هیــچ محدودیتــی در رابطه 
با برگشــت ارز از طریق واردات از محل غیراز ارز 

صادراتی اعمال نکرده است.
وی افزود: نظــر بانک مرکــزی در تخصیص ارز 
مربوط به دارو و مــواد غذایی، به طور کامل منوط 
به  نظــر و اولویت اعامی از طرف دســتگاه های 
مربوط به ایــن دو بخــش اســت. در خصوص 
تخصیــص و تامین جدید ارز گشــایش هایی در 
بانک تی بی آی عراق و  هالک بانک ترکیه صورت 

 گرفته  است.
به گفته وی تامیــن ارز واردات داروهای دامی در 
اولویت نخســت بانک  مرکزی اســت؛ همچنین 
متقاضیان ماشین آلات از خارج از کشور می توانند 

از محل ارز خود ثبت  سفارش کنند.
محمد آرام بــن  یار افزود: یکــی از راهکارها برای 
کاهش تقاضا و کاهــش زمان تخصیص ارز، ایجاد 
سازوکارهایی نظیر توجه به سقف و سابقه واردات 
متقاضــی با همــکاری وزارت صمــت و اولویت 

قراردادن شرکت های تولیدی خواهد بود.
معــاون ارزی بانک  مرکــزی ادامــه داد: واردات 
بدون مشــخص بودن منشــأ ارز در قانون مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز منع شده  اســت؛ واردات بدون 
انتقال ارز برای کســانی که منابــع ارزی خارج از 
کشور دارند، مشــکلی ندارد اما اگر واردات بدون 
انتقال ارز، به مراجعه فعالان اقتصادی به بازار آزاد 
و افزایش تقاضا در بازار منجر شود، میسر نخواهد 

بود.
وی ادامه داد: به هر حال، بانک  مرکزی مســوول 
کنترل نرخ تورم در کشور اســت و باید به عوامل 

افزایش نرخ تورم نیز توجه کند.
 باید توجه داشــت که کشور در شــرایط تحریم 
قرار دارد و نمی توان نــرخ ارز را در یک یا دو نرخ 
محدود کرد. اکنون بانک  مرکــزی نرخ های ۲۸ 
 ETS هزار و ۵۰۰، نــرخ ۳۷ هــزار و ۵۰۰ و نرخ
که معادل ۴۱ هزار تومان اســت را به رســمیت 

می شناسد.
 محمد آرام بن یار اظهار داشــت: طبق توافق های 
انجام شده قرار اســت، نرخ ارز ســرمایه گذاران 
خارجی برای خروج از کشــور نرخ ETS به عاوه 
۱۰ درصد باشد.  ســازوکار بازگشت ارز در بخش 
کشــاورزی از طریق تهاتر نیز قابل  انجام اســت. 
درباره خشــکبار نیز نرخی اعام  شده که هنوز با 

انجمن مربوطه به توافق نرسیده ایم.
وی ادامه داد: مساله بســیاری از کسانی که رفع 
تعهد آنها از سال ۱۳۹۷ باقی  مانده  بود، حل شده  
است، اما کســانی که ارز ۴۲۰۰ تومانی دریافت 

کرده و کالای آنها مشــمول قیمت گذاری است 
و همچنیــن کالای خود را فروخته انــد باید رفع 
تعهد کنند. البتــه برخی از این موارد مشــمول 

مابه التفاوت نیز می شود.
محمد آرام بن  یار ادامــه داد: ارزهای انتقال  یافته 
به قطر برای واردات کالاهای اساسی استفاده می 

شود.
 برای بانک  مرکزی میــان واردات دولت و بخش  
خصوصــی تفاوتی وجود نــدارد، اما اگــر از نظر 
وزارت جهاد کشــاورزی و وزارت بهداشت در این 
بخش تفاوتی وجود دارد، بایــد رویکرد خود را به 

بانک  مرکزی اعام کنند.
وی یادآورشــد: بانک  مرکزی مــوارد مربوط به 
اف ای تی اف خود را انجام داده و مورد اســتقبال 
طرف مقابل نیز قرار گرفته  اســت، اما مسئولیت 
کلی این بخش با وزارت اقتصاد اســت. به هر حال 
برای برخی مراودات از جمله گشــایش ال ســی 
نیازمند حل این مساله هستیم. یک خط اعتباری 
به ارزش ۳۰ همت بــرای واردات دارو و تجهیزات 

پزشکی ایجاد شده است.
معاون ارزی بانک مرکزی تصریح کرد: همچنین 
واردکنندگان مواد اولیه کفش  می توانند از محل 
ارز صادرات غیراســتفاده کنند. میزان تخصیص 
و تامیــن ارز در نیمه دوم ســال  وضعیت بهتری 
خواهد داشــت؛ به  نحوی کــه در فرصت ۳۰ روز 
تخصیص انجام خواهد گرفت و البته ممکن است 
مدت یک ماه را افزایش دهیم تــا به نقطه تعادل 

برسیم.

خریدار   پــروژه تجمیع کارت هــای بانکی در 
کارت ملی هوشــمند در آینده ای نزدیک در کل 
شبکه شــتاب و نظام پرداخت کشور اجرا خواهد 

شد.
 محمدرضا مانی یکتا مدیــر اداره نظام پرداخت 
بانک مرکــزی در گفــت و گوی خبــری اظهار 
داشــت: بیش از ۴۰۰ میلیــون کارت بانکی در 
اختیار مردم اســت که به صورت میانگین، ماهانه 
حدود ۱۲۰ میلیــون از این تعــداد کارت فعال 

هستند.
وی افزود: هزینه صدور بانکی در کشــوهای دیگر 
بسیار بالا اســت اما در ایران صدور کارت هزینه 
ناچیزی دارد؛ البتــه از بعد سیاســتگذاری این 

مساله یک آسیب تلقی می شود.
یکتا تصریح کرد: با امضــای تفاهمنامه همکاری 
مشترک میان ســازمان ثبت احوال کشور و بانک 
ملی جمهوری اســامی ایران تجمیع کارت های 
خدماتــی در کارت ملی هوشــمند کلید خورد و 
از این طریق شــهروندان می توانند از کارت ملی 
خود در آینده نزدیک به عنــوان کارت بانکی نیز 

استفاده کنند.
بر اســاس اعام بانک مرکزی، وی گفت: کسانی 

که در بانک ملی حساب دارند می توانند در شعب 
بانک ملی و دســتگاه های خودپرداز این بانک از 
کارت ملی هوشمند خود استفاده کنند. استفاده 
از کارت ملی اکنون در یک بانک امکان پذیر است 
اما اســتفاده از آن در دســتگاه های شتاب امکان 

پذیر نیست.
مدیر اداره نظــام پرداخت بانک مرکــزی افزود: 
برای کاهش حجم تعداد کارت های بانکی و ارائه 

خدمات نوین پرداخت، یک کــد منحصر به فرد 
الکترونیکی ایجاد خواهیم کرد. 

این پروژه در کل شبکه شــتاب و نظام پرداخت 
کشــور اجرا خواهد شــد و در مراحــل آزمون 

است.
یکتا تصریح کرد: پنج بانــک اکنون این خدمات 
را ارائه می دهند و در ادامه این خدمات گسترش 

خواهد یافت.

مسکن

در حال حاضــر ۱۵۰ هزار واحد 
مســکونی در بافت های فرسوده 
سراسر کشــور در حال نوسازی 
اســت و دولت قصد دارد طی یک 
برنامه دو ســاله این تعــداد را به 

۳۰۰ هزار واحد برساند.
 در قالــب طــرح نهضــت ملی 
مسکن، سهم بافت های فرسوده 
از نوســازی چهار میلیون واحد 
مســکونی ۸۰۰ هزار واحد است 
که سالیانه ۲۰۰ هزار واحد باید به 
مرحله نوسازی و بهسازی برسد. 
این در حالی اســت که متوسط 
نوســازی ســالیانه در دولتهای 

گذشته ۴۰ هزار واحد بود.
محمــد آیینــی ـ مدیرعامــل 
بازآفرینــی شــهری  شــرکت 
ایران - بــه تازگی اعــام کرده 
کــه ۱۵۰ هزار واحد مســکن در 
بافت های فرسوده کشور در حال 

ساخت است که تاش 
می کنیم در یک برنامه 
دو ساله این تعداد را به 
۳۰۰ هــزار واحد ارتقا 
ارائه  و  دهیم.تعریــف 
بســته های تشــویقی 
جدید و مناســب برای 

ســازندگان، ســرمایه گذاران و 
مالکان از مهمتریــن برنامه های 
وزارت راه و شهرســازی است که 
باعث شده روند نوسازی از اواخر 

سال گذشته تسریع شود.
طبق آمار، در طول هشــت سال 
فعالیــت دولــت قبل متوســط 
نوسازی مسکن به ۴۰ هزار واحد 
رســیده بود؛ در حالــی که طبق 
قانون ســاماندهی باید ســالیانه 

۱۰۰ هزار واحد نوسازی می شد.
بر اســاس آمــار ســال ۱۴۰۰، 
نوســازی مســکن بــه ۶۱ هزار 

واحد و ســال ۱۴۰۱ به 
۶۵ هزار واحد رســید 
که رشــد ۶۲ درصد در 
مقایســه بــا میانگین 
دولت های قبل را نشان 
آمار  ایــن  می دهــد. 
از تعــداد پروانه هــای 
صادره اســتخراج شــده است. 
در چهــار ماهه ابتدای امســال 
هم بیــش از ۲۰ هــزار پروانه در 
بافت های فرســوده صادر شــده 
که از رشــد ۴۰ درصد در مقایسه 
با چهار ماهه ابتدای سال گذشته 
حکایت دارد.ارائه تسهیات بافت 
فرســوده، تخفیف هــای پروانه، 
عوارض ســاختمانی، انشعابات 
شهرســازانه،  مشــوق های  و 
معاوضه خانه فرسوده با زمین یا 
واحد نوساز با تخفیف ۴۰ درصد 
از جملــه برنامه هــای اجرایــی 

شــرکت بازآفرینی شهری ایران 
و مجموعه دولت برای نوســازی 

مسکن مردمی است.
اواخر شهریور امسال مدیرعامل 
شــرکت بازآفرینی شهری ایران 
اعام کــرد که در بهــار ۱۴۰۲، 
نســبت به بهار ۱۴۰۱، نوسازی 
بافــت فرســوده در ۱۳۲ شــهر 
افزایش نشان می دهد که در این 
۱۳۲ شهر، رشد نوســازی بافت 
فرسوده، در مجموع ۱۴۰ درصد 
است. در مجموع در سه ماهه اول 
امســال نسبت به ســه ماهه اول 
پارسال، نوســازی بافت فرسوده 
۴۴ درصد بیشــتر شــده است. 
در ســه ماهه اول پارسال، پروانه 
نوسازی ۱۱ هزار و ۵۸۵ واحد در 
بافت فرسوده صادر شد و امسال 
این رقم بــه ۱۶ هزار و ۳۴۲ واحد 

رسید.

نوسازی مسکن به ۱۵۰ هزار واحد رسید
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تجمیع کارت های بانکی و خدماتی در کارت ملی هوشمند


